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S P O Š T U J M O  DELO IN KRUH
Desetletja so tekle iz nas, okoli nas 

in čez nas povodnji besed o socializ
mu in samoupravljanju, o delovnih 
uspehih in gradnji lepšega jutri. Go
vorili smo in brali, pisali in poslu
šali, opajali in omamljali smo sc z 
rekami besed; v zakonih niso bili 
redki stavki s po 400 besedami. Ker 
na svetu ni glave, ki bi mogla pre
bavi j ati in pomniti tako ogromnih 
količin, smo si ustvarjali nekakšne 
približne podobe o stanju stvari. Med 
njimi skoraj ni bilo prostora za črne 
besede, kot so: brezposelnost, sti
ska, negotovost, slabe plače, nezane
sljiv jutri. Kot delegati smo glasovali 
za vrsto stvari, ki so bile vse ozna

čene za dobre in napredne. Karkoli 
se danes dogaja okoli nas, se dogaja 
po zakonih, sporazumih in načrtih, 
za katere so naši delegati dvignili 
roke. Na nobeni ravni ne v tovarni 
ne v občini, ne v republiki ali državi 
se ni nič zgodilo mimo njihove vo
lje in pameti.

V majske ukrepe nismo šli naivno 
in slepo. Še sami smo rotili oblast 
in politiko, naj že vendar kreneta 
v tržno gospodarstvo, ki nas bo 
sčasoma rešilo iz krize. Saj smo zra
ven slišali tudi nekaj o zategovanju 
pasu in padanju standarda, ampak to 
smo poslušali že sedem let, zato nas 
ni ganilo. Seveda pa spet nihče ni

jasno povedal: tržno gospodarstvo 
pomeni verjetni stečaj precejšnjega 
števila tovarn, pomeni toliko in to 
liko tisoč novih brezposelnih, po
meni toliko deset tisoč delavcev na 
življenjskem minimumu, pomeni za 
toliko in toliko delavcev nižje plače 
ob večji draginji.

Nihče še ni izdelal t. i. socialnega 
programa ne povedal, koliko je v ta 
namen kje denarja, ne kje teče meja 
med socialno ogroženimi in varnimi.

Zato še zmeraj ne dojemamo po
polnoma nove resničnosti oziroma se 
soočamo z njo enkrat na enem kon
cu države, drugič na drugem, zdaj 
v tej, zdaj v drugi tovarni. Veči
noma 14. v  mesecu, ko plače so ali 
jih ni ali so manjše od pričakova
nih. Potem reagiramo jezno, ogor
čeno, stavkamo, zahtevamo nekaj, 
česar večinoma ni odkod vzeti. Pa

met se zamegli, kakor da bo odgo
vor in denar dala ulica.

Na lepem je vse iz dneva v dan 
bolj drago: hrana, stanarina, obleka, 
zdravila, šolanje otrok. To je današ
nja resničnost. Jutrišnja bo nemara: 
Ali bo še dela zame? Za otroke? Kaj 
bodo morali znati, da bodo dobili 
delo?

Vse to kaže, da bomo morali spre
meniti navade in merila. Bolj bomo 
spoštovali delo in kruh, bolj si bo
mo z učenjem in dobrim delom 
utrdili delovna mesta. Drugo zava
rovanje pa je bolj zavzeto in  odgo
vorno delo v samoupravnih orga
nih in različnih delegatskih funkci
jah. Najbrž ne bo več pametno dvi
gati rok za vsako stvar brez veliko 
vpraševanja kot doslej. Treba bo 
študirati strokovna gradiva in jih 
tehtati s pogledom nekaj let naprej, 
kaj si lahko od njih obetamo do
brega ali slabega. Treba bo kaj za
vrniti, v  kaj podvomiti. Treba bo 
razen številk tehtati tudi besede na 
vseh ravneh.

Streznjeni in kritični do leporečja 
in do samih sebe bomo z zavzetim 
delom vendarle pridelali boljše čase.
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Naše delo v maju
Za načrtom skupne proizvodnje 

smo zaostali 7,7 odst., v kumulativi 
2,3 odst., za 14.698 t prodanih izdel
kov smo iztržili 27,45 milijarde din, 
od tega na domačem trgu 11.279 t ali 
22,19 milijarde din. Izvozili smo 
3.419 t ali za 5,26 milijarde din, za 
kar smo dobiti 3,31 milijona dolarjev.

ZNAČILNOSTI 
PROIZVODNJE

V Jeklarni so dosegli dvanajstino 
mesečnega plana 96,2 odst., operativ
nega 91,3 odst. Plan ni bil dosežen 
zaradi manjšega odvzema jekla v pre
delovalnih tozdih, saj zaradi tega ni
sta obratovali obe 40 t el. obločni 
peči s polno močjo. Jeklarna ima ve
like kadrovske probleme, saj so na 
pečeh skoraj vedno obratovali z okr
njenimi posadkami. Vse to pa vpliva 
na dražje delo in povečuje stroške. 
Surovin je bilo na zalogi dovolj.

Jcklolivarna je za planom zaostala
15,2 odst. Kljub nekoliko večji proiz
vodnji kot v aprilu so se pojavljale 
težave v vseh treh proizvodnih eno
tah. Velike težave povzroča slabši 
asortiment, v katerega je treba vloži
ti več fizičnega dela. Poleg sedanjih 
naročil je opaziti tudi večji delež li
tine, ki zahteva večkratno termično 
obdelavo. Problemi, ki se že nekaj 
mesecev pojavljajo v Jeklolivarni, so 
velika iztrošenost ključnih agregatov 
v čistilnicah ter veliki izpad delovne 
sile zaradi bolniškega staleža.

V Valjarni so na težki progi zaosta
li za planom 3,8 odst., na srednji 
23,5 odst. in lahki progi 33,7 odst. 
Plan ni bil dosežen zaradi mehanskih 
zastojev, priprave proge in pogostih 
menjav programov. Skupni delež za
stojev na srednji progi je znašal
34.0 odst. Delež visoko legiranih je
kel na srednji progi se je povečal na
23.0 odst., kar je zelo ugodno. Na 
lahki progi so izvaljali za 47 odst. 
visoko legiranih jekel. Zaradi poveča
nih zastojev, ki imajo za posledico 
nedoseganje plana proizvodnje, bo 
treba letni remont na srednji in lah
ki progi skrajšati za teden dni.

Bolj uspešen za proizvodnjo je bil 
v Kovačnici mesec maj, saj so pre
segli plan za 4,6 odst. Vendar, ker 
ni na izbiro naročil za racionalnejše 
delo, tako niti proizvodnja, še manj 
pa stroški niso ugodni. Nekaj pa je 
tudi objektivnih težav zaradi naših 
dobaviteljev surovin in uslug. Vse to 
ima za posledico dosti več skrbi in 
dela ob manjšem končnem učinku. 
Izmeček po krivdi Jeklarne se je ne
koliko povečal, v  mejah normale pa 
je kovaški. Vendar sta tako eden kot 
drugi precej pod poprečjem. Vzroki 
za neuspelo proizvodnjo so predvsem 
slaba površina ingotov. Dostava šarž 
iz Jeklarne je potekala zadovoljivo, 
saj je le nekajkrat prišlo do časovnih 
zamikov šarž.

V Jeklovleku so za planom zaosta
li 9,7 odst., in to pri vlečenem jeklu 
24,7 odst., luščenem jeklu 8,8 odst. 
in žici 36,3 odst., medtem ko so pri 
brušenem jeklu plan presegli za 25,9 
odst. Rezultat bi lahko bil znatno 
boljši, če ne bi primanjkovalo vložka 
za luščeno in vlečeno jeklo.

Od mehansko predelovalnih toz
dov so plan presegli Pnevmatični 
stroji 2,4 odst., Kovinarstvo 15,1 
odst., Armature 4,1 odst. in Monter
1,4 odst. Vsi ostali tozdi so za pla

nom zaostajali. Pri Strojih in delih so 
zaostali zaradi kasnitev internih in 
nekaj eksternih dobav (litina in sti
skalnice). Vedno večji problemi pa so 
s kvaliteto valjev, namenjenih za iz
voz. Za Pnevmatične stroje primanj
kuje naročil, saj vse pogosteje prihaja 
do storna naročil ali celo že izdela
nih delov, kar povečuje zaloge v 
tozdu. Industrijske nože pestijo po
goste okvare strojev, ozka grla v pro
izvodnji, slaba kvaliteta compond 
gredic ter prepozne dobave vložka iz 
Valjarne. V  TRO so imeli daljšo 
okvaro ploščinskega brusilnega stroja, 
vložek, namenjen za krožne žage, je 
nekvaliteten, proizvodnjo pa zavirajo 
tudi pogosti bolniški izostanki.

PRODAJA 
NA DOMAČEM TRGU
Količinsko prodajo na domačem 

trgu smo dosegli 103,7 odst., v ku
mulativi 102,4 odst. Vrednostno pa
83,0 odst., v kumulativi 75,1 odst. 
Količinski plan so presegli v Valjar
ni 15,4 odst., Pnevmatični strojih
2,2 odst., in v Monterju 1,1 odst. S 
pomočjo prodaje ostankov vložka pa 
je bil plan presežen v Orodjarni 21,2 
odst. in Armaturah 41,7 odst. Naro
čil primanjkuje v Jeklolivarni in Ko
vačnici, ki ima poleg tega še slab 
asortiment. N ič boljše ni z naročili 
v Strojih in delih pri obdelanih od
kovkih in ulitkih ter v strojegradnji, 
v Orodjarni za orodne plošče in v 
TRO za rotacijsko orodje z izvrtino.

NABAVA
Kljub temu, da so dobavitelji sta

rega železa močno pritiskali s proda
jo, smo zaradi visokih »sivih« cen 
zmanjšali dobave. Zaradi likvidnostne 
situacije se je zmanjšal dotok in s 
tem tudi zaloge ferolegur.

Nabava pomožnega materiala je bi
la na splošno zadovoljiva, kljub te
mu da nekatere trgovske hiše, prek 
katerih se oskrbujemo, niso bile do
volj založene. Težave so bile samo z 
oskrbo kontrolnega orodja in voznih 
delov za hidravliko. Kasnilc pa so 
dobave odkovkov iz Zenice in doba
ve vzmetnega jekla iz Štor, saj so ne
kateri dobavitelji ob pričakovanju 
novih cen namenoma zadrževali svo
je izdelke.

UVOZ
V maju smo znatno izboljšali sta

nje na kooperacijah. Tako je bilo do
govorjeno o rešitvi bolgarskega sal
da v okviru sozda (delna odprodaja 
Jesenicam, delno angažirana za uvoz 
niklja), končno pa je tudi saldo pri 
kooperaciji SM — Stahl prišel v ne
gativno stran, predvsem zaradi veli
kega uvoza prek sozda. Nekoliko 
previsoki — pozitivni so le še pri 
kooperacijah SCHMIDT in Schmolz 
+  Bicknbach. Vendar pa bodo ob 
načrtovanem uvozu v juniju zmanj
šani oziroma obrnjeni v negativno 
stran.

Oskrbljenost z uvoznimi materiali 
je bila v maju dobra, nekaj težav se 
je pojavilo le pri dobavah surovin in 
repromaterialov, ki jih naročamo 
prek kooperacije SM-Stahl.

Zaradi slabe plačilne discipline te
ga kooperacijskega partnerja do sub- 
dobaviteljcv namreč lc-ti nočejo več 
dobavljati blaga.

IZVOZ
V maju smo realizirali skoraj 3,38 

milij. dolarjev, od tega skoraj 2,49 
milijona na konvertibilnem tržišču. 
Čeprav smo zaradi likvidnostne situa
cije naše OD vodili selektivno poli
tiko na področju izvoza izdelkov me
talurške predelave, smo operativni 
cilj izvoza dosegli okoli 96 odst. Naj
večji problem pri operativnem oprav
ljanju izvozne funkcije nam je v ma
ju predstavljalo selekcioniranje izvoz
nih naročil.

Pri naročnikih so naše prošnje ozi
roma zahteve o podaljšanju dobavnih 
terminov naletele na velik negativen 
odmev. Kupci zahtevajo blago v po
godbeno dogovorjenih rokih. Naše 
sedanje obnašanje, ko le-te enostran
sko podaljšujemo, je v absolutnem 
nasprotju s poslovnimi običaji in po
slovno etiko v mednarodni menjavi.

Medtem ko naši partnerji dajejo 
velik poudarek spoštovanju dobavnih 
rokov, pogodbeno dogovorjeni kvali
teti in ceni, naše trenutne aktivnosti 
nikakor ne morejo prispevati k zbolj
šanju ali vsaj ohranjanju našega ugle
da v mednarodnih krogih. Kaj malo 
je verjetno, da bo kupec, ko nam bo 
primanjkovalo naročilinga to  no pro
sili zanje, še pripravljen delati z nami. 
S podaljševanjem dobavnih rokov in 
dnevnim povečevanjem cen se vedno 
teže vključujemo v mednarodno me
njavo.

D o konca maja smo s tujimi part
nerji sklenili za okoli 30 milij. $ po
godb za konvertibilno tržišče, med
tem ko naš gospodarski načrt predvi
deva 33 milij. $, kar pa bo v sedanjih 
gospodarskih razmerah težko uresnič
ljivo.

IZKORISTEK 
DELOVNEGA ČASA

V maju znaša izkoristek delovnega 
časa 76,22 odst., odsotnosti 23,78 odst.
in so razdeljene takole:
— letni dopust 5,93%
— izredno plačani dopust 0,55%
— službena potovanja 0,35%
— prazniki 8,48%
— boleznine 7,01 %
— druge plačane odsotnosti 1,41%
— neplačane odsotnosti ____ 0,05 %
Skupaj 23,78 %

* ure v podaljšanem del. času 1,68 %

--------------------------------------------------------
OD STO TEK D O S E G A N J A  N A Č R T O V A N E  P R O I Z V O D N J E

T O Z D
S K U P N A
P R O I Z V O D N J A

t o n

OD P RE M A

t o n

F A KT U RIRAN A

R E A L I Z A C I J A
d i n

I Z V O Z I Z V O Z

d i n

D O M A Č

d i n

TRG

maj z b i r maj z b i r maj z b i r maj z b i r maj z b i r maj z b i r

JE K L A R N A 9 6 , 2 1 0 0 , 6 - - - - - - -

JE K L O L IV A R N A 8 4 ,  8 8 2 , 5 1 0 2 ,0 9 0 , 6 6 6 , 3 5 4 , 3 1 9 2 , 7 1 5 7 , 6 6 5 , 9 1 2 1 , 4 5 1 , 0 4 4 , 0

V A L J A R N A 8 7 , 0 9 6 , 9 1 0 4 , 5 1 1 1 ,8 9 0 , 3 8 5 , 3 5 3 , 5 1 1 4 ,5 4 4 , 4 8 3 , 9 9 8 ,1 8 5 , 6

K O V A Č N I C A 1 0 4 ,6 9 7 , 6 1 1 5 ,2 1 1 0 , 6 6 9 , 6 6 7 , 5 1 8 2 ,9 1 1 8 , 8 4 7 ,1 8 8 , 9 6 1 , 6 6 5 , 3

J  EK LOV LEK 9 0 , 3 9 4 , 3 1 0 0 ,7 9 4 , 7 9 1 ,1 6 6 , 2 1 0 7 , 6 1 1 3 ,7 8 7 , 7 8 3 , 5 92 ,1 6 0 , 9

T E Ž K I  S T R O JN I  DELI 6 5 , 2 8 6 , 5 59 ,1 107,1 8 0 , 0 8 5 , 6 1 0 7 , 3 4 0 , 2 9 0 , 5 2 9 , 5 7 8 ,1 9 5 , 3

O R O D JA R N A 7 4 , 0 8 3 ,1 1 2 3 ,2 1 1 7 ,2 8 1 , 5 6 5 , 9 1 9 5 , 8 10 8,1 1 4 1 , 5 7 2 , 0 8 0 , 2 6 5 , 8

S T R O J I  IN  D E U 9 2 , 7 8 8 , 4 8 0 ,1 9 0 , 6 7 2 , 4 6 7 , 7 6 5 , 9 6 6 , 6 5 4 , 7 5 0 , 0 8 6 , 2 8 1 , 5

-  N O Ž I ,  B R Z O R E Z .  O R O D . 5 5 , 2 6 4 , 0 5 4 , 5 6 5 , 6 6 7 , 4 6 2 , 7 4 8 , 2 5 4 , 3 4 6 , 9 4 1 , 7 8 5 , 4 8 1 , 0

-  G R E D IC E 3 2 7 , 9 129 ,1 - - - - - - - -

I N D U S T R IJ S K I  N O Ž I 1 3 6 ,5 8 3 , 5 6 0 , 9 6 8 , 4 8 6 , 8 7 2 , 8 5 2 ,1 5 6 , 9 5 0 ,1 4 3 , 7 1 1 8 ,8 9 8 ,1

P N E V M A T I Č N I  S TR OJI 1 0 2 ,4 9 4 ,1 100,1 9 3 , 9 7 5 , 0 6 6 , 3 2 3 , 6 1 9 3 , 6 2 2 , 9 1 3 1 , 8 7 7 , 3 6 3 , 4

V Z M E T  AR N A 9 4 , 3 9 3 , 9 9 4 , 4 9 4 , 0 1 0 4 ,6 8 2 , 0 9 0 , 8 8 9 , 5 6 7 , 8 6 0 , 5 1 1 2 , 6 8 6 , 7

T R O 8 9 , 8 1 0 5 , 3 8 7 , 3 9 4 , 7 8 1 , 4 7 2 , 0 1 2 4 ,2 117,1 9 6 , 0 8 3 , 2 7 8 , 7 7 0 , 7

K O V I N A R S T V O 115,1 1 1 4 ,2 8 6 , 2 1 0 9 , 8 7 0 , 8 7 1 , 9 5 1 7 , 6 7 1 9 , 3 >49, 4 6 0 8 , 5 5 3 , 2 5 2 ,1

AR M ATURE 104,1 8 5 , 9 1 2 8 , 3 9 7 , 5 1 0 1 ,8 7 1 , 0 1 0 6 , 8 7 7 , 6 0 5 , 2 6 1 , 4 9 2 , 4 9 8 , 0

BRATSTVO -  P ILE 9 2 , 8 9 8 , 6 7 5 , 6 9 9 , 7 78 ,1 4 5 , 9 - - - - 7 9 , 3 4 6 , 6

MON TER 1 0 1 ,3 9 0 , 5 9 6 , 7 8 2 , 5 6 8 , 4 5 8 , 8 1 2 , 4 5 6 , 9 9 , 2 4 1 ,1 7 3 , 6 6 0 , 3

K A U L N I C A - - - - 197 ,1 1 4 5 ,6 - - “ " 197 ,1 1 4 5 , 6

STO RITVE D R U G IH  TO ZD,D£ - - - 8 1 ,1 7 4 , 5 - - 8 0 , 5 7 4 , 4

D E L O V N A  O R G A N I Z A C I J A 9 2 , 3 9 7 , 7 1 0 6 ,6 108 ,1 8 1 , 7 7 4 , 0 8 9 , 9 9 3 , 9 7 6 , 8 7 0 , 0 8 3 , 0 7 5 ,1
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Z dobavo do rokov, kvaliteto in pravo ceno
iz težav

P ogovor z novim  ravnateljem  K om erciale Petrom  Prikeržnikom

»Postali ste ravnatelj tozda K o
m erciala, katerega dejavnost je  
zelo heterogena, saj pokriva d e 
jansko ves proces proizvodnje od 
nabave starega železa in  fero le- 
gur (nabava, uvoz) do končnih iz 
delkov (prodaja, izvoz), skrbi za 
naročila, sk lepa pogodbe, sc bori 
za ugodne cene, zasleduje stanja  
na tržiščih in  jih  na podlagi raz
iskav  skuša predvideti (m arke
ting). Ena vaših  zelo  pom em bnih  
dolžnosti je  torej, da nam  vsem  v  
železarni zagotavljate delo (naro
čila) in s tem  zaslužek. A li n a 
m eravate katerem u od naštetih  
področij posvetiti posebno pozor
nost, a li obstaja tu  kakšna priori
teta  skrbi za področja (službe) ali 
gre v  g lavnem  za koordinacijo  
dela m ed oddelki?«

»K om erciala naj zagotovi delo. 
V edno sm o prvo skrb nam enili 
strojnem u parku, še le  nato  sm o 
začeli isk ati trg in  g lede na ceno  
dela b ili bolj a li manj konkuren
čni.

Za vsako  in vestic ijsko  odločitev  
m oram o izdelati eksak tne tržne  
raziskave in  ugotoviti tudi ž iv 
ljen jsk i c ik el vsakega posam ezne
ga proizvoda. Vem o, da po ek s
panzijskem  razvoju proizvodnje  
in  s tem  izdelka pride do vrhunca  
— zrelosti izdelka in  nato  do upa
danja proizvodnje in  do zm anj
ševan ja  povpraševanja po njem , 
zato m oram o im eti v  ognju nove  
izdelke, n ove trge, n ove načine  
prodaje. L e tako bom o proizva
ja li za potrebe trga. Za tržno za
n im ive proizvode še  vedn o obsta
ja  povpraševanje, vendar jih  m o
ram o razviti in  pravočasno ponu
d iti trgu.

Proizvodni program  železarne  
je  zelo  heterogen, zato m oram o 
pravo skrb posvetiti vsem  osnov
n im  funkcijam  K om erciale od n a
bave do prodaje, od  cen  do od
prem e, od sk lad iščenja  optim al
nih količin  nabavljenega m ateria
la do raziskav trga.

V  črni m etalurgiji in  tudi v  m e
hansk i obdelav i zahtevajo  tržni 
pristopi različne m etode dela. Os
novn i stratešk i cilj železarne m o
ram o z m etodam i dela zasledovati 
in  doseči —  večjo  kak ovost ob 
vedno v eč ji končni predelavi na
ših  k va litetn ih  jekel.«

»K om ercialist kot .prodajalec' 
stalno m eri pot m ed proizvajal
cem  in kupcem  ter je  na neki n a 
čin m ed dvem a ognjem a. Z ahteve  
kupcev so danes večje  kot včeraj 
in bodo ju tri spet večje, prav tako  
pa pritisk i proizvajalcev. B i lahko  
na kratko označili g lavne značil
nosti naših tozdov osnovnih d e
javnosti in  kupcev ter povedali, 
kakšna bo vaša  politika vodenja, 
da bo čim  bolj uspešna?«

»Zahteve trga so ob ved n o  v eč 
ji konkurenci in  ob m ožnosti n e 
kontroliranega uvoza v se  večje. 
Zato se  kom ercialist danes v  pro
cesu  dela nahaja dejansko v več  
vlogah. N ajprej m ora priskrbeti 
naročila. Teh naj bi b ilo  toliko, 
da bi jih  v  pripravah dela in v  
proizvodnji im eli m ožnost izbirati 
glede na zahtevnost in  rok. D a bi 
izpoln ili ob ljub ljene in  s pogodbo 
dogovorjene roke, se  dogaja, da bi

m oral prodajalec priskrbeti po
treben m aterial in  ga celo dosta
v iti do delovnega m esta, da b i n a 
to postala  rok in  izvršitev  skrb  
priprave dela.

O snovna filozofija  dela v  da
našnjem  času je  zagotoviti dobav
ni rok, k va liteto  in  ob tem  pravo  
ceno. V ečkrat pozabljam o na v se  
tri zahteve fin od K om erciale za
htevam o le  doseganje pravega n i-

P eter  Prikeržn ik

voj a cen. D anes im am o v  Ž ele
zarni R avne ob kontroli cen  14 
režim ov oblikovanja cen naših  
proizvodov, zato večkrat pride do 
razkoraka m ed željam i, hoten ji in  
dejanskim i m ožnostm i. Ob nekon
trolirani in flaciji je  naša skrb, d'a 
s proizvodno ceno pokrijem o la s t
no ceno, vendar zaradi konkuren
ce in  kontrole cen  tega  na vseh  
asortim entih  n e dosežem o a li pa 
dosežem o s časovnim  zamikom.

S vet nam  n e prizna naših  cen, 
zato se  pri izvozu lah ko naslan ja
m o le  n a  svetovn e cene ozirom a  
na cene, k i jih  m ednarodni trg 
prizna. Zato pri program u črne 
m etalurgije danes skoraj ne m o
rem o dosegati la stn e  cene. Izvoz 
je  naša nuja vsaj do v iš in e  uvoza, 
ki nam  zagotavlja  nem oteno pro
izvodnjo. Z dolgtoročno u sm eritv i
jo izvoza m ehansko obdelanih  
proizvodov m oram o počasi zago
toviti prehod od pretežnega izvoz
nika proizvodov črne m etalurgije  
k pretežnem u izvozniku zah tev
nejših  fina ln ih  proizvodov, v  k a 
tere bom o vgrad ili našo kvaliteto  
in znanje.

P ri v sem  tem  pa n e  sm em o po
zabiti, da v  razm išljanjih  posa
m eznikov zaradi slabših  rezu lta
tov  postaja K om erciala dežurni 
krivec za vse. L e s strokovnim  in  
pravočasnim  delom  v  vseh  oko
ljih  od proizvodnje do strokovnih

služb in  ob praviln i razdelitv i od
govornosti na vseh  ravneh  se  bo
m o izkopali iz sedanje težke s i
tuacije.«

»M ladi ekonom isti prinesejo iz 
šol določeno znanje, delo jih  po
tem  izuči in  specializira. N ajbrž 
pa se nobeden v  šo li n i naučil, 
kako b iti uspešen  kom ercialist v 
današnjih  razm erah: na en i strani 
vedno večja  zahtevnost kupcev, 
povezana z nelikvidnostjo, na dru
gi naša razvajenost iz časov, ko 
sm o vse  izdelano prodali, pa so 
nam zato precej tu ji pojm i, kot 
npr. roki, k va liteta  proizvodov, 
prizadevnost. Po naravi ste  op ti
m ist, pa vendar, na kakšnih o s 
novah je  danes realno graditi 
optim izem  in kaj priporočate sv o 
jim  sodelavcem  kot vod ilo  za d e
lo?«

»Šole danes dajo  v e lik o  teore
tičnega znanja, vendar nekih  sta l
nih m etod dela ob tak o  hitrem  
sprem injanju  navad na trgu  in  ob 
sprem injanju  ekonom ske politike  
ne m orejo dati. S teoretičn im  zna
njem , pridobljenim  v  šoli, in s 
praktičnim  znanjem , k i si ga pri
dobiš ob stik ih  s kupci ter doba
v ite lji, se  lahko h itreje  prilagajaš 
vsem  novim  razm eram  na trgu. 
D odatno izobrazbo pa ti dajo .uči
telji' v  DO. Za vsak o  DO obsta
ja n ivo  kom uniciranja, poseben  
pristop do poslovnih  partnerjev. 
L ahko rečem , d a m i je  ta  šola tudi 
velik o  prispevala k obvladovanju  
problem atike na kom ercialnem  
področju. Seveda bom  tak  način  
spoznavanja problem atike prena
ša l tudi na svo je  sodelavce in s 
tem  bom o še  n ad alje  u trjevali 
glas najb oljšega  proizvajalca k va 
litetn ih  jek e l v  Jugoslaviji.

Z zaostritv ijo  p ogojev gospo
darjenja je  v  letu  1988 m očno iz 
stopila  nezm ožnost pravočasnega  
plačevanja nasta lih  finančn ih  ob
veznosti. Ob zm anjšanem  povpra
ševanju  po naših  izdelk ih  je  K o
m erciala še  in tenziv ira la  nalogo  
preverjanja solven tn osti naših  
kupcev in  skupno s finančno službo  
dela na izterjavi zapadlih  obvez
nosti. Zaradi vsega  tega še  enkrat 
poudarjam , da je  pravočasno in

kvalitetno  izvršeno delo osnova  
za uspešno p oslovanje celotne DO. 
Ob sprejetih  ukrepih za izboljša
n je stanja v  našem  gospodarstvu  
m oram o tudi v  železarni pravo
časno reagirati in  se  pripraviti na 
nov način dela. To nam  m ora za
gotoviti tudi predvidena reorga
nizacija. Ob vsem  tem  lahko pri
čakujem o, da se  bom o izkopali iz  
trenutnih  težav in  še  naprej pred
stav lja li dobro in  trdno DO.«

»Kako bo po vašem  m nenju  na 
kom ercialno dejavnost železarne  
vp liva la  reorganizacija, predvido
m a uvedena januarja prihodnje  
leto? K akšno m esto  naj bi v  n jej 
im el m arketing, ki je  kljub zn a
nem u pom enu v  železarni še  v e 
dno prem alo opazen?«

»M arketing kot beseda je  v  Ju 
goslav iji že  star izraz, k i sm o ga 
lepo posloven ili v  trženje. V  že
lezarni sm o o Imarketingu govorili 
že ob reorganizaciji v  sedem dese
tih letih , pa trženja kot takega  
nism o uresničili. N ova organizaci
ja predvideva, da končno trženju  
in tržnem u nastopu dam o pravo  
veljavo. Proizvodnja naj b i slone
la na tržnih raziskavah, na potre
bah trga in  proizvajali naj bi le  
to, kar trg potrebuje. V se stro
kovne kadre na tem  področju m o
ramo združiti in  ojačati, ker le  
tako lahko pričakujem o, da bom o  
opravili zah tevne naloge, k i so 
pred nami.

Z organiziranjem  razvojnega  
m arketinga m oram o p riti do toč
n ih  inform acij, kaj m oram o raz
v ijati, kaj trg potrebuje in  v  k a 
tero sm er naj gre bodoči razvoj 
železarne. Ob p r im em o ob likova
nem  inform acijskem  sistem u m o
ram o im eti v  vsak em  času  na raz
polago inform acije o našem  polo
žaju na trgu, o  aktivnostih  naše  
konkurence, o g ibanju  prodajnih  
cen in  lastn ih  cen. N ikakor se  s 
položajem  na trgu ne sm em o za
dovoljiti, am pak m oram o vedno  
najti m ožnost, da sm o vsaj za ko
rak pred konkurenco, tako v  n a 
stopu na trgu, pri kvaliteti, kot 
pri zad ovoljevanju  naših  sedanjih  
in bodočih kupcev.

P rodaja na dom ačem  trgu  k a 
kor izvoz m orata z  aktivnostm i 
kom uniciranja na vseh  trgih  z 
vsem i prom otivnim i aktivnostm i 
zagotoviti pravi obseg dela in  do
seganje n a jv išje  m ožne stopnje  
dohodka in  s tem  tudi napredek  
železarne in  našega okolja.«

»Tovariš Prikeržnik, h va la  za 
razgovor.«

H. M.

V n jih  j e  denar
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ŽELEZARSTVO V KRIZI

Tako n asta ja jo  v z m e t i

V začetku junija se je na Rimskem 
vrelcu na prvi seji sestal novo izvo
ljeni delavski svet sozda Slovenske 
železarne. Težišče seje je bilo kriza 
v sozdu, vpliv ukrepov ZIS 'in izhodi 
iz nje, manj časa je ostalo za temelji
tejši pretres inženiringa Slovenskih 
železarn in analizo učinkovitosti in
vesticij v obdobju 1977—1987.

SLOVENSKE ŽELEZARNE D RU 
GI NAJVEČJI IZGUBAR V SLO

VENIJI
Lani je sozd zabeležil 25 milijard 

din izgube, letos v 1. kvartalu 29,9 
milijarde din (od tega samo Železar
na Jesenice 14,4 milijarde din). Tako 
smo v SRS na drugem mestu za že
leznico. N e godi pa se tako samo 
nam, saj je v izgubi vsa jugoslovan
ska črna metalurgija. Na sozdu me
nijo, da danes sami vplivamo le že na 
eno tretjino poslovnih rezultatov, na 
ostali dve pa zunanji dejavniki. Kljub 
ukrepom ŽIS je perspektiva še naprej 
temna, saj npr. s podražitvijo naših 
izdelkov še vedno ne krijemo inputa, 
t. j. podražitve surovin in energije. 
Izvoz gospodarsko ne bo privlačen, 
saj tečaj dinarja še vedno ni realen, 
izvozne premije pa so se znižale. Iz
važati pa bomo vseeno morali zaradi 
uvoza repromateriala in devizne lik
vidnosti.

Denarna masa v sozdu je za 30%  
prenizka, to  pa ni dober pogoj za 
oživitev proizvodnje (v 1. kvartalu 
smo npr. izdelali 9 % manj jekla kot 
v enakem obdobju lani, blagovna 
proizvodnja pa je bila nižja za 7 %).

Na politiko OD v sozdu bodo 
vplivali trije pogoji: indeksni limiti, 
pomanjkanje denarja (lahko bodo 
npr. rezultati poslovanja omogočali 
normalno izplačilo OD, a ne bo de
narja), motnje v poslovanju.

KAKO NAPREJ

Tem problemom naj bi se zoper
stavili z izdelavo socialnih progra
mov (parola: »Naš socialni program 
bodi delo za 18.000 delavcev«.), z 
uvedbo dvakratnega izplačila OD na 
mesec, z zmanjšanjem števila zapo
slenih in z redefiniranjem (ponovno 
določitvijo) našega razvojnega pro-

Razprava Vlada Maka, člana repu
bliškega sveta ZSS, iz  tozda RPT na 
razširjeni seji ZSS 24. junija v Ljub
ljani.

Razprave v zvezi z oceno dela 
Zveze sindikatov Slovenije po 11. kon
gresu so v naši občini odprle mnogo 
dilem in dvomov o učinkovitosti na
šega dela v pokongresnem obdobju. 
V konstruktivni in argumentirani 
razpravi se je izpostavljalo vprašanje, 
zakaj kljub jasno začrtanim, vsebin
sko sprejemljivim in večinsko pod
prtim usmeritvam iz resolucije zad
njega sindikalnega kongresa ne dose
gamo pričakovanih rezultatov. Vsa
kodnevna praksa dokazuje večja od
stopanja od začrtane politike sindi
kata, neučinkovitost našega dela pa 
pogojuje poglabljanje naše družbene 
krize in s tem ustvarja pri našem 
članstvu vedno večjo apatičnost ter

grama. Zaradi vsega naštetega nas to
rej čakajo še hude preizkušnje.

Ker sozdu manjka za poslovanje 
2000—3000 starih milijard, so bila 
glasna razmišljanja o razpisu obvez
nic med delavci, da bi tako reševali 
našo likvidnost. Nasprotno mnenje 
predsednika sindikata Železarne Rav
ne je bilo, da ni logično v isti sapi 
govoriti o socialnih programih in o 
razpisu obveznic, ki jih dober del 
zaposlenih ne bi zmogel. Najbolje bi 
torej bilo, da dobimo pregled, na kaj 
lahko pri takšni akciji objektivno ra
čunamo.

Slovenska energija je najdražja v 
Jugoslaviji, zato so tudi naša jekla 
draga. Glede obremenitev bomo na
sploh morali kmalu reči: to še zmo
remo, od tu naprej nič več.

Inženiring sozda si zasluži podrob
nejšo predstavitev in morda tudi 
ustrezno utemeljitev, saj zavzema v 
novi organizacijski shemi naše žele
zarne lastni inženiring pomembno 
mesto. Na kratko je stvar takšna, da 
Slovenija v Jugoslaviji ni konkurenč
na, zato moramo preiti na višje ob
like ponudb, kar je možno z inženi
ringom za metalurgijo, proizvodno 
strojništvo, energetiko, informatiko, 
finance in marketing. Geslo: kar 
znamo, porabimo zase, a prodajmo 
tudi navzven. Pri tem ne gre za 
kakšno centralno organiziranje inže
niringa, ampak samo za moderno 
povezovanje in sodelovanje določe
nih strokovnjakov. — O zaključkih 
na to temo so delegacije drugih DO 
glasovale za, delegaciji Verige in na- 
Še železarne proti, s tem da kasnejši 
pristanek lahko sporočijo pisno.

Ker so se pogoji gospodarjenja v 
zadnjih desetih letih močno spremi
njali, je težko realno oceniti učinko
vitost investicij v  sozdu za ta čas. 
Večinoma dosegamo od 60 do 80 
odst. načrtovanega. Pozna sc, da smo 
bili v preteklosti šibki pri ocenjeva
nju tržnih možnosti. V prihodnje bo
mo zato potrebovali mnogo več kva
litetnih analiz. — Zdaj nam investi
cije padajo, saj je denarja zanje ved
no manj.

Na koncu so podelili priznanja 
sozda najzaslužnejšim delavcem.

M. Kolar

nepripravljenost za spreminjanje in 
premagovanje težav, ki bodo nasto
pile ob uveljavljanju najnovejših 
ukrepov za izhod iz krize. Takšno 
prepričanje pogojujejo tudi vse dose
danje neuspele akcije za saniranje tež
ke gospodarske situacije, v kateri smo. 
Najbolj zaskrbljuje dejstvo, da član
stvo že sedaj močno dvomi v učin
kovitost novih ukrepov, ki so gra
jeni zgolj na omejevalni politiki in 
na nadaljnjem upadanju realnega 
standarda zaposlenih.

Prav zato so delavci Železarne 
Ravne ob podpori ostalih zaposlenih 
v občini v razpravi odločno zahte
vali učinkovitejše spreminjanje sta
nja, saj jih sedanje razmere postavlja
jo v popoln mezdni položaj ter od
daljujejo od dejanskega odločanja o 
lastnih rezultatih dela. Vse to hromi 
tudi prizadevanja za nadaljnji raz

voj samoupravnih — družbeno-eko- 
nomskih odnosov, kar pa bo zapu
stilo težke in dolgoročne posledice 
na drugih področjih našega življenja 
in dela. Ob tem se ugotavlja, da dr- 
žavno-administrativno urejanje go
spodarskega in družbenega življenja 
ne vodi nikamor, temveč še bolj po
glablja družbeno in gospodarsko kri
zo. Grobo poseganje države v sfero 
ustvarjanja, to je pridobivanje in de
litve dohodka, vodi posamezne orga
nizacije združenega dela v naši občini 
v nemogoče razmere, saj se ugotavlja, 
da ob približno enakem ali celo bolj
šem doseganju fizičnega obsega pro
izvodnje poslovni rezultati iz leta v 
leto ekstremno odstopajo oziroma 
nihajo.

Izhajajoč iz teh ugotovitev je raz
vidno, da delavci v nekaterih okoljih 
ne pristajajo več na naše parole »ZA 
VEČ DELA — VIŠJI STANDARD«, 
temveč zahtevajo, da v naši družbi 
enkrat za vselej dorečemo kriterije, 
po katerih posamezna dejavnost pri
dobiva celotni prihodek in pri tem 
izključimo možnosti za pridobivanje 
monopolnega dohodka oziroma do
hodka mimo rezultatov dela.

Vedno večja notranja nelikvidnost 
povzroča zastoje v proizvodnji, ust
varja pogoje za nelojalno konkuren
co, za zapiranje domačega trga, za 
nadaljnje zmanjševanje investicijske 
dejavnosti, skratka vse tisto, kar nas 
pelje v  še težjo gospodarsko situaci
jo. Zaradi teh ugotovitev je v raz
pravi prevladovalo mnenje, da je pri 
našem nadaljnjem delu vsako posplo
ševanje in poenostavljanje problemov 
nesprejemljivo in da je treba takoj 
zagotoviti pogoje za selektivno 
obravnavo ter opredeljevanje do do
ločenih vprašanj.

Sindikalni aktivisti na občinski 
ravni so ob nedavni obravnavi maj
skih ukrepov postavili do višjih ni
vojev sindikalne organiziranosti za
htevo, da se doseže pri predlagateljih 
novih ukrepov ekonomske politike 
garancijo, da ti zagotavljajo izhod iz 
sedanje krize. V primeru, da se te 
zahteve ne doseže, so odklonili vsa
kršno sodelovanje v smislu mobiliza
cije delavcev za uresničevanje načr
tovanih ciljev po predlaganih ukre
pih.

Ponovno je bilo izpostavljeno 
vprašanje v zvezi z zakonskim zbi
ranjem sredstev fonda za nerazvite, 
ki bi ga morali narediti bolj življenj
skega ter v skladu z večkratnimi za
htevami našega članstva zagotoviti 
takojšnje informacije o  usmerjanju 
in namenih, za katera sc ta sredstva 
trošijo. Med članstvom prevladuje 
tudi mnenje, da so povratne infor
macije iz višjih nivojev sindikalne 
organiziranosti ncmobilizacijske, ker

so v bistvu večkrat posledica tiste
ga, v čemer nismo uspeli. Ob vsem 
tem sindikalni aktivisti zahtevajo, 
da se jim za delo v bazi posredujejo 
bolj enostavna navodila, kajti sedaj 
med njimi prevladuje občutek, da 
gradivo pripravljajo ljudje, ki so zelo 
oddaljeni od baze oz. ne poznajo de
janskega razpoloženja med član
stvom.

To pa pomeni, da še vedno deluje
mo preveč kurativno, namesto da bi 
razreševali pereče probleme s spre
minjanjem, dograjevanjem in dopol
njevanjem dolgoročnih sistemskih 
rešitev.

V zvezi s tem terja članstvo bolj 
agresivno politično delovanje, sprot
no ugotavljanje konkretne odgovor
nosti za odmike od tistega, kar se v 
družbi dogovorimo, ter temeljito 
oceno o tem, kje vse so zavore, ki 
preprečujejo sindikatu kot celoti, da 
uresniči svoje družbeno poslanstvo.

Ob vsem tem sc postavlja članstvu 
vprašanje, ali je sindikat glede na 
svojo družbeno vlogo in položaj res 
tako nemočen, kot ga želimo prika
zati z oceno dveletnega dela po 11. 
kongresu Zveze sindikatov Slovenije.

Da bi presegli nekatere slabosti in 
naredili bistvene odmike od doseda
njega še vse preveč forumskega na
čina našega delovanja, je v razpravi 
prevladalo mnenje, da bo za to po
trebno aktivnejše delo vseh sindikal
nih aktivistov (od zveznega do nivo
ja občinske organiziranosti) na tere
nu med ljudmi v bazi, kajti ne dajo 
se vsi problemi razreševati z dostav
ljanjem zapisnikov in usmeritev v 
osnovne organizacije sindikata. Izvo
ljeni predstavniki pa se morajo po
javljati predvsem v okoljih, kjer na
stajajo problemi, ki jih osnovna or
ganizacija glede na svoje zmožnosti 
ne more rešiti. Prav bi bilo, da sc v 
takih okoljih pojavijo tudi strokov- 
no-politični delavci — profesionalno 
zaposleni v sindikatih, kajti menimo, 
da se ti morajo vključevati v razre
ševanje težjih situacij oziroma v pri
mere sporov, ki jih ni mogoče rešiti 
po redni poti. To potrjujejo tudi tež
nje po drugačni delitvi sindikalne 
članarine, ker članstvo meni, da se 
na nekaterih nivojih organiziranosti, 
za katere se ta članarina izdvaja, pre
malo naredi za uresničevanje intere
sov delavskega razreda.

Na kraju mi dovolite, da pojas
nim, da ni namen tega sporočila ne
giranje vsega pozitivnega v delu sin
dikata v preteklem dveletnem ob
dobju, temveč je sporočilo odraz spo
znanja, da nas lahko iz krize pripelje 
le kritičen odnos do našega lastnega 
dela. Ob vsem pa je pomembno po
udariti tudi, da je to sporočilo dejan
ski odraz vzdušja in stanja v naši 
bazi.

Kakšno je vzdušje v bazi
POGLEDI ČLANSTVA NA DELOVANJE SINDIKATA 

V POKONGRESNEM OBDOBJU
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INTERVJU

Naša prihodnost so plemenita jekla
Ta mesec odhaja v pokoj dipl. inž. Milan Dobovišek, ki je delal v Žele

zarni Ravne od 1. 1950 koc obratovodja martinarne, nato kot vodja obra
tov jeklarne, direktor metalurške proizvodnje, podpredsednik poslovodnega 
sveta, član poslovodnega odbora in strokovni svetovalec poslovodnega od
bora. Tovariš Dobovišek je veliko prispeval k rasti in napredku Železarne 
Ravne. Nemalo tudi za naša sredstva informiranja, saj je zadnja leta pred
vsem on komentiral našo proizvodnjo po dekadah za Novice. Ko smo se mu 
zahvalili za razgovor, smo mu zaželeli dosti zdravja in uspehov v novem  
življenjskem obdobju.

Urednik

RAZVIJALI SMO SE VZPOREDNO  
S SVETOM

»Od štirih klasičnih metalurških 
obratov smo dva že posodobili. Va
ljarno obnavljamo po fazah, v Jeklar
ni pa skoraj kontinuirano uvajamo 
novosti. Vi ste bili dolgo aktivno 
udeleženi pri rasti in modernizaciji 
jeklarskega dela naše železarne. Kako 
ocenjujete zadnjih 40 let?«

»Leta 1950 smo imeli v jeklarni 
samo dve peči: staro martinovko s 
kapaciteto 10— 15 ton in izposojeno
1,5 tonsko clektro peč, obe s skupno 
letno proizvodnjo okoli 30.000 ton. 
Te jeklarne ni več, na njenem mestu 
stoji adjustaža kovačnice. Na teh 
pečeh smo že delali ogljikova kon
strukcijska in orodna jekla. Torej 
smo na Ravnah znali delati pleme
nita jekla tudi v martinovkah, med
tem ko drugod po svetu le v elek- 
tro pečeh. Takratni mojstri jeklarji 
so bili priučeni, ob njih pa smo ime
li tudi zelo skrbne delavce, ki so se 
borili za vsako kapljo jekla.

Dve leti pozneje smo začeli graditi 
novo jeklarno z  elektro pečmi, in
dukcijskimi pečmi in martinovko. 
Poleg povečanja proizvodnje, ki so jo 
za Železarno Ravne takrat načrto
vali v jugoslovanskem merilu, smo 
morali za te potrebe razviti prek 
200 vrst kvalitet jekel, saj smo jih 
predtem delali samo okoli 10. Ker 
smo imeli na začetku le dve majhni 
elektro peči, smo morali elektro jek
la izdelovati v martinovki. S tem 
smo osvojili poleg orodnih ogljiko
vih jekel tudi nizko legirana, kro- 
mova, krom molibdenova in krom 
vanadijska jekla. To ni bilo niti malo 
enostavno.

Ob tem osvajanu je bilo treba ve
liko teoretičnega metalurškega zna
nja, narejenih je bilo precej strokov
nih nalog iz fizikalne kemije meta
lurškega procesa, potreben je bil ne
nehen nadzor tehnologije taljenja po
dnevi, ponoči in med prazniki. Teh
nologijo izdelave teh jekel smo osvo
jili tudi kvalitetno in s tem zasloveli 
kot železarna plemenitih jekel v Ju
goslaviji. V tistem času smo po ka
paciteti zaostajali za Evropo. Za 
zgled smo si jemali avstrijske jeklar
ne, saj smo bili prepričani, da je bilo 
to jeklarstvo resnično na tehnološki 
višini, prav tako tudi kadri z leoben- 
ske univerze. Z njimi smo imeli tesne 
stike. Ker pa martinovkc le niso bile 
primerne za izdelavo elektro jekla, 
smo odtlej gradili samo clektro peči, 
martinovkc pa ustavili. Tako smo 
praktično že pred letom 1965 izde
lali ves program grup jekel, ki jih 
izdelujemo tudi danes, le da smo ob 
postavitvi obeh jeklarn v zadnjem 
času investirali v najmodernejšo me
talurgijo, to je v  vakuumsko ali po- 
novčno in v pretaljevanje pod žlin
dro. Naš razvoj je torej sledil razvo
ju jeklarstva v Evropi, vendar z ne
koliko zaostanka, a za domače raz

mere smo se razvijali razmeroma 
hitro.

Po letu 1955 so začeli prihajati s 
fakultet diplomirani inženirji meta
lurgije, katerih do takrat v železarni 
skorajda ni bilo. Tako smo lahko v 
novo zgrajeni jeklarni prvič po vojni 
že imeli izmene zasedene z diplomi
ranimi inženirji, ki so bili zelo aktiv
ni in uspešni. Intenziven razvoj me
talurgije taljenja je ta kader priklenil 
k izredni fizični prisotnosti v proiz
vodnji. Ob dobrih mojstrih, ki so 
bili v glavnem priučeni, smo močno 
občutili njihovo skrb za vsako tono 
proizvodnje.

Zanimivo je vedeti, da nikoli ni 
bilo dovolj denarja ob gradnji obeh 
novih jeklarn. Ker ga je stalno 
zmanjkovalo, smo morali projekte 
venomer popravljati, predvsem smo 
reducirali velikost. To se še danes 
pozna v precejšnji tesnosti teh obra
tov. Tako je npr. livna jama, kjer so 
delavci delali še veliko z rokami, ze
lo vroča in tesna. Delavci so tu fizič
no zelo trpeli. Kljub temu pa je bil 
ta kader ponosen, da dela v jeklarni.

Zadnje večje investicije so praktič
no omogočile jeklarjem, da izdelu
jejo vse vrste jekel z najsodobnejšimi 
tehnološkimi metodami (vakuumska 
metalurgija lin EPZ).

Vse to nas je usposobilo tudi za 
prodajalce jekla v tujini, saj naša 
kvaliteta ni zaostajala (in tudi danes 
ne) za drugimi v Evropi. Dobili smo 
veliko priznanj, udeleževali smo sc 
raznih simpozijev, kongresov itn. 
Vendar v jeklarni še ni vse dorečeno. 
Zadnje čase se predvsem soočamo z 
ekonomijo. To pa niso samo cene, 
ampak je konkurenčnost potrebna 
tudi v kvaliteti in stroških, sicer ie 
plasiranje jekel v izvoz problemati
čno. Ker sc v  jeklarni začne prvi del 
te ekonomije, saj gre skoznjo največ 
materiala in se da v njej tudi največ 
prištediti (surovine, energija) pred
vsem pri izplcnu, je treba tu inve
sticijski program nadaljevati. Peči so 
sicer agregati za kvalitetno proizvod
njo, niso pa visoko produktivne, po
sebno ne tam, kjer izdelujemo manj 
legirana jekla. Peči bi bilo treba na 
vsak način modernizirati (vsaj eno) 
in skrajšati talilne čase. Ker pa je v 
izplenu veliko rezerve, bo treba po
staviti napravo za kontinuirano vli
vanje jekla, s čimer bomo dosegli 
vsaj za 7 odst. višji izplcn, kar po
meni veliko znižanje stroškov.

Prepričan sem, da je kader, ki jek
larno strokovno nadzira in vodi, spo
soben razvijati nadaljnjo ekonom
sko konkurenčno kvalitetno proiz
vodnjo.

Ravno tako je potekal tudi razvoj 
Kovačnice, Valjarne in Jeklolivarne. 
Kovačnica sc je predvsem s postavit
vijo GFM stroja usposobila za kova
nje vseh vrst jekel, tudi zlitin, kar 
prej ni bilo mogoče. Vsi ti tozdi so 
se pravilno razvijali, seveda odvisno 
od sredstev. Tako npr. v Kovačnici

ni potrebnih večjih investicij, razen 
zamenjav nekaterih strojev, termič
ne obdelave itn.

Valjarna zadnje čase premalo in
vestira v svojo osnovno tehnologijo, 
in če se to ne bo pospešilo, ne bo 
več dosegala evropske kvalitete va- 
ljancev v tolerančnem smislu. Čeprav 
sc termična obdelava dovolj uspešno 
razvija z investicijami (ogrevne pe
či), moramo ta problem rešiti, saj 
to zahteva predvsem inozemsko trži
šče. Nadaljnji razvoj valjarne gre to
rej v smeri dosegaja določenih profi
lov, ki jih danes še ne moremo izde
lati. Ker je tudi tu izplen eden od 
glavnih ekonomskih momentov, je 
treba z doinvestiranjem in skupno z 
Jeklarno doseči takšne kvalitetne po
goje (tudi kvaliteto ingotov), da bo 
Valjarna lahko še bistveno znižala 
stroške proizvodnje in da bo še bolj 
zanesljivo držala terminske progra
me, ki jih tržišče vedno bolj zahte
va in skrajšuje. Gotovo valjarji pla
nirajo v tem smislu, vendar je tudi

Milan D obovišek

tu pomanjkanje sredstev ovira za 
razvoj. Ne smemo pa pozabiti, da 
gre za obdelavo okoli 500 kvalitet, 
katere izdela Jeklarna.

Tehnologija izdelave in predelave 
jekla na Ravnah se je torej razvijala 
brez večjih napak, nekoliko zapoz
nelo, vendar vzporedno s svetom. Je 
pa res, da imamo tu zaposlenih pre
več ljudi, zato moramo z njimi izde
lati večje vrednosti. To pa pomeni 
delati še bolj specialne programe in 
ukinjati tiste, ki spadajo v železarne 
masovnih jekel. Takšna delitev je 
nujno potrebna v Jugoslaviji, saj ni 
prav, da vsakdo poskuša delati vse.«

PROIZVAJATI MORAMO VISOKO 
VREDNA JEKLA

»Radi se primerjamo z Zahodom. 
V čem je razlika med jeklarstvom pri 
njih in pri nas? Kakšne so možnosti, 
da jim bomo konkurenčni tudi po 
cenah?«

»Kot tovarna plemenitih jekel se 
ne moremo primerjati z železarnami, 
ki s konvertorji izdelujeio v eni 
uri šarže masovnih jekel. Vedeti mo
ramo, da jeklarne, ki izdelujejo ple
menita jekla, niso opremljene s tako 
velikimi agregati kot nekatere evrop

ske in japonske, ki imajo 100—300 
tonske elektro peči, kjer se realizira 
program masovnih jekel ali zelo ozek 
asortiment. Tam gre za delitev pro
grama med posameznimi koncerni 
in tržišče lahko sprejema takšne ko
ličine. Pri nas takega trga ni, smo pa 
z manjšimi pečmi bolj fleksibilni.

Za to, da bi bili v cenah konku
renčni, moramo imeti možnosti ne
kih stalnih primerjav cen inputa 
(energije, surovin), autputa in nizko 
inflacijo, kot jo imajo na Zahodu. 
Pri naši ekonomiji nikoli ne vemo, 
kaj bo prej: ali se bodo dražile suro
vine ali jeklo. Zadnje mesece so se 
npr. bolj dražile surovine, to pa po
meni slabe finančne rezultate ob 
konkurenci z dumpinškimi cenami, s 
katerimi nastopajo na zahodnem tr
gu razne države, ki imajo svoj izvoz 
subvencioniran. Tem ni mogoče kon
kurirati brez posebnih izvoznih pre
mij, teh pa pri nas ni. Zato primer
jave niso mogoče.

Izhod je v tem, da moramo izločiti 
manj vredne programe, proizvajati 
pa to, za kar smo investirali. Enako 
velja tudi za Valjarno. Ker zmoremo 
kvaliteto, moramo proizvajati visoko 
vredna jekla.«

»Slovenska javnost včasih govori o 
železarnah kot o požeruhih energije 
in onesnaževalcih okolja, mi lahko 
dodamo še: o proizvajalcih invali
dov. Kako s tega in seveda iz dru
gih, bolj pozitivnih zornih kotov vi
dite prihodnost našega železarstva?«

»Ne bi rekel, da so jeklarne po
žeruhi in onesnaževalci. Okolje na 
Ravnah razen nekaj železovega pra
hu ni onesnaženo, saj smo že pred 
časom eliminirali žveplov dioksid. 
Odpraševanje je treba urediti le še v 
eni jeklarni in okolje bo postalo so
razmerno čisto.

V Sloveniji ima metalurgija tradi
cijo, kar ni rezultat nekaj let, ampak 
dolgega obdobja. Kaže, da je prišlo 
do delitve programa v državi in da 
bo Slovenija izdelovala kvalitetna je
kla, ne pa velikih količin.

Invalide proizvajajo tudi druge in 
dustrije, ne samo črna metalurgija. 
Tesnost v metalurških obratih je 
eden od vzrokov za nesreče, sicer 
pa ni res, da je metalurgija strupe
na panoga kot nekatere druge indu
strije. Opravka imamo pač z vroči
no. Tudi se delavci prepogosto me
njavajo, zato si ne pridobijo navad 
pazljivosti.

Metalurgija ni požeruh energije, 
saj jo odvzema tudi takrat, ko ima
mo njene viške, torej se prilagaja 
energetskim situacijam, kar je ener
getsko gotovo v redu.«

»Kako se vam kaže prihodnost, ko 
mladi Korošci raje izbirajo lažje po
klice kot jeklarstvo?«

»V Sloveniji obstaja tradicija jek
larstva. Mladi Korošci pa ne želijo 
v jeklarstvo kot pred 30—40 leti 
kmalu po vojni. Takrat so sinovi 
jeklarjev tudi sami postali jeklarji, 
ker jim je bil ta poklic v ponos. Tu
di okolica je tako gledala nanje. Zal 
danes tega ni več. Precej delavcev 
smo morali dobiti iz drugih repub
lik, kjer je veliko več brezposelnih 
kot pri nas.

Vendar to ni samo naša posebnost, 
saj tudi na Zahodu v jeklarnah veči
noma delajo tuji delavci. Takšna je 
tendenca zaposlovanja. Vendar pa 
postavlja metalurgija kot veda pred 
strokovnjake dovolj izzivov in še 
vedno daje kruh, zato nam tudi me
talurgov ne bo zmanjkalo.«
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Preučevan je

OSKRBA Z ENERGIJO V MAJU

prim arnih vrst energije, predvideva pa se v  ju liju , t. j. s prehodom  
v  drugo polletje.

K er je podražitev prišla  konec m eseca, na v iš in o  stroškov porab
ljen e energije  v  železarni v  m aju  še  n e bo vp livala . V  prvi polovici 
m aja se je zaključila  tudi kurilna sezona, zato bodo stroški porabljene  
energije celo  nekoliko n ižji kot sicer. Po okvirn ih  izračunih  bodo zna
šali skupni stroški porabljene energije  v  železarni v  m aju 3,21 mrd. 
din, to pa je približno 233.875 d in /t b lagovne proizvodnje.

1. Prim arni energenti Poraba Str. v  1000 din

Elektro energija 20,354.160 KW h 1,221.549
Zem eljski p lin 3,847.480 Sm :! 1,184.236
Butan propan 34.079 kg 20.999
Mazut 553.060 kg 177.913
Koks 3.270 kg 628
Karbid 14.600 kg 9.140

D obava prim arnih energentov je bila v m aju norm alna, prav tako  
tudi proizvodnja in  oskrba porabnikov s sekundarnim i energenti. P re
k in itev  z oskrbo z zem eljsk im  plinom , tekočim  propan butanom  je 
bila le ob prvom ajskih  praznikih zaradi vzdrževaln ih  del.

Za norm alno oskrbo porabnikov s kisikom  sm o m orali nabaviti iz 
TD Ruše 94.020 kg kisika, kar je 18,3®/» od skupno porabljenega. P o
rabljeni argon p a  sm o v celoti nabavili iz uvoza.

S 5. 5. 1988 sm o prenehali z daljinsk im  ogrevanjem  tako v že le 
zarni kot tudi v  m estu R avne, nakar sm o pričeli z vzdrževalnim i deli 
na oprem i in om režju CK.

Porabe energentov so b ile v m aju v  večin i v  m ejah p lana oz. so 
b ile  nekoliko pod planom . V ečja poraba od p lana je b ila  pri zem elj
skem  plinu na vročevodnih  kotlih  za 33,4®/». Prav tako je b ila  večja  
poraba pri top loti za ogrevanje za 43,2®/», in  to zaradi podaljšanja ku
rilne sezone, saj se  je kurilo še  nekaj dni v  m aju.

V ečja poraba je b ila  še pri tehn ičnem  dušiku za 15,3 ®/o in pri pro
pan butanu za 52,7 ®/» zaradi del na plinovodu oz. zaradi tehničnega  
pregleda rezervoarja za PB.

Iz prim erjave specifičn ih  porab in proizvodenj lahko ugotovim o, 
da je b ila  proizvodnja surovega jek la  v  prim erjavi z lanskim  m ajem  
m anjša za 7,44®/», skupna proizvodnja pa za 7,63 %>, vendar pa je  bilo  
skupne prodane robe več za 4,99 %. U godne pa so bile specifične po
rabe na tono proizvodnje v  prim erjavi z lanskim  m ajem , saj so vse  
v m ejah lansk ih  oz. je na skupni v ložek  m anjša za 6,71 %>, na skupno  
prodano robo pa za 12,16°/».

Poprečna specifična poraba vseh  toplot v  tozdih osnovnih dejav
nosti je b ila v  prim erjavi z lanskim  m ajem  večja  za 2,4 ®/o, m edtem  
ko je b ila  v  prim erjavi s planom  m anjša za  4,3 %. V endar so  bile 
te specifične porabe v  prim erjavi z lansk im  m ajem  večje  le  v  tozdih  
Jeklarna in TSD, v vseh  ostalih  tozdih so b ile m anjše, v  prim erjavi s 
planom  88 pa so  b ile te v  vseh  tozdih m anjše.

Prav tako so sp ecifičn e porabe na enoto m anjše tudi na  ogrevnih  
in žarilnih pečeh, saj je bila  poprečna specifična  poraba v prim erjavi 
z lansk im  m ajem  m anjša za 4,3*/» in v  prim erjavi s planom  88 za 8 ®/».

D ne 28. 5. 1988 so se po sk lepu zveznega izvršnega sveta  podražile 
tiste  vrste energentov, ki spadajo v  n jegovo pristojnost.

M ed tem i je elektro energija dražja za 31,4°/», naftn i derivati za 
36*/o, prem og se je po podatkih K uriva R avne podražil za 22,9% , ze
m eljskem u plinu, ki je  kot energent po pom em bnosti v  železarni na
2. m estu, pa se v  m aju cena ni sprem enila. Ta se  oblikuje na podlagi 
dogovora podpisnic SaS o gazifikaciji SRS v odvisnosti od gibanja cen

2. Sekundarni energenti Poraba Str. v 1000 din

A cetilen 5.074 kg 28.340
Ind. voda 1,636.410 m 3 233.838
Sanit. topla voda 10.020 m3 31.527
Para 4,159.800 kg 221.326
C entralno ogrevanje 779.000 MWh 38.850
Kisik 502.651 kg 96.696
K om prim irani zrak 5,850.000 m 3n 81.035
C isti dušik 64 m 3n 364
T ehnični dušik 47.902 m 3„ 6.376
A rgon 10.641 m 3 n 37.366

R obert Jam šek

V ŠPEDICIJI ZA CILJE

Profili

Če je železarna hiša, so špedicija 
njena vrata.

Skoznja jih lahko gre mnogo lepo 
po vrsti. Tudi če sc rinejo, jih pre
pustijo mnogo — a za neko ceno. 
Vsaj pohojenih nog.

Ceno takšne gneče plačujejo v špe
diciji vsak mesec. Večino pošiljk iz 
tozdov dobijo zadnje dni. Potem je 
tam direndaj — zaradi zavesti ljudi, 
da je treba vse spraviti naprej, da gre 
za cilje nas vseh, ne le njih samih. 
Jezni pa so, da posebno mehanski 
tozdi cel mesec dremljejo. Prosiijo, 
svarijo — pomaga ne kaj. Lajna je 
zlajnana.

Kot so povedali Jože Dobrodel, 
prevzemnik, ter delavke v odpremi 
za domači trg Marta Krajnc, Hermi
na Sudar, Danica Pandev in Marjana 
Kjorpenčev, je delo pri njih v koni
cah zaradi sitnarjenja tozdov in čaka
jočih šoferjev zelo nervozno. Takrat 
je špedicija premajhna, premalo je 
ljudi, zgodi se lahko marsikaj na
robe.

Zato bomo enega tistih, ki delajo 
največjo gnečo pred našimi vrati, po
prosili drugič za besedo.

H. M.
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KOLOMANU VREČIČU PLAKETA 
SLOVENSKIH ŽELEZARN

R avnatelj tozda K ovačnica K o- 
lom an V rečič je  2. 6 . 1988 na seji 
delavskega sveta sozda prejel 
plaketo S lovensk ih  železarn.

Povzem am o iz u tem eljitve:
S svojim i hotenji in  delom  je 

K olom an V rečič zelo  zgodaj po
segel v  v išje  organizacijske o b li
ke S lovensk ih  železarn, saj je  bil 
dva m andata (1974— 1978) pred
sednik  delavskega sveta sozda. 
Tako je  aktivno sodeloval pri 
vseh  dejavnostih , ki so bile po
m em bne za sozd, posebej pa se 
je  angažiral pri dolgoročnem  na
črtovanju oskrbe z energijo, z 
razvojem  S lovensk ih  železarn, s 
strategijo izvoza, za realiziranje  
skupnih c iljev  itn.

K ot predstavnik  sozda je  bil 
prizadeven tudi širše, saj je  bil 
član  Gospodarske zbornice Jugo
slav ije  — združenje kovačnic, 
član delovne skupine kovačnic v  
U J2, član  izdajateljskega sveta  
revije Čelik. U deležil se je tudi 
m ednarodnih kovaških  posveto
vanj v  N em čiji, A ngliji in  na Ja
ponskem .

V prejšnji štev ilk i je  bilo vpra
šanje, v  tej je  odgovor: Korošci 
sm o v  slovenskem  m erilu  visoko. 
Na republiškem  delovnem  sreča
nju kovinarjev —  M em orial F ran
ca L eskoška-L uke, k i je  bilo 17. 
in  18. jun ija  v  M ariboru, so nam 
reč naši delavci osvojili dve prvi 
m esti, tri tretja, štir i četrta, eno  
peto, tri šesta, eno sedm o, eno  
osm o ter pet desetih  m est. P re
ostalih  osem  tekm ovalcev  pa se 
je  uvrstilo  na m esta  m ed 10 in  21, 
v  skupinah pa je  bilo m aksim alno  
24 sodelujočih. Torej konkurenca  
ni b ila  m ajhna, in  si prav vsi, ki 
so se pom erili v  republiškem  m e
rilu, zaslužijo čestitke, posebej pa 
petouvrščeni e lektrikar Ivo H art
m an iz tozda ETS, četrtouvršče- 
ni strojni kovač Branko Rozm an  
iz K ovačnice, livar Mirko G robel
n ik  iz Jek lolivarne, varilec V inko  
G ostenčnik iz E nergije in  avto
m ehanik  Bojan O včjak iz In te
grala S lovenj Gradec, tretjeu vr- 
ščen i livar H orst K asper iz J ek lo 
livarne, varilca  Ivan O krogelnik  
iz E nergije in  Zvonko G ologranc 
iz M onterja ter seveda prvouvr- 
ščena livar Jože R azdevšek iz J e 
k lolivarne in  strojn i kovač Ivan  
Praznik iz SGV. Tadva sm o kar 
prvi delovn i dan po tekm ovanju  
prosili za kratki izjavi.

Jožetu R azdevšku se je videlo, 
da zanj prvo m esto n i n ič nove
ga. N avadil se  je  tekm ovanj in  
uspehov in  očitno n aveliča l n o
vinarjev, ki vedno po dobri uvr
stitv i drezajo vanj. K ljub tem u  
je  povedal:

»Pogoji tekm ovanja so b ili za 
livarje  v  m ariborski TAM  v  redu. 
Izdelati sm o m orali livarja  iz a lu 
m inija. Pri teoriji sem  im el m ak 
sim alno točk, 'odlitek pa drugi 
najlepši. Malo je  bilo znanje, m a
lo sreča, pa je  šlo. N e, konkuren
ca pa n i b ila  m ajhna, saj nas je  
tekm ovalo  20, kar je  največ do
slej.

B ili sm o zelo  dobri kot ekipa, 
saj sm o odnesli prvo, tretje in

K olom a n  Vrečič

K ovačnica Železarne Ravne, ki 
jo V rečič ves čas svojega dela  
vodi, dosega nadpoprečne rezul
tate in  je  dolga leta  m ed vod iln i
mi kovačnicam i v  Jugoslaviji.

Č estitam o!

Jože R a zd evšek

četrto m esto, kar je  več  vredno  
kot pred dvem a letom a prva tri 
m esta na Ravnah, saj sm o delali 
z drugim  m aterialom . S tem  sm o 
presenetili dom ačine, ki so raču
nali na najboljše.«

Ivan  P razn ik

P ovsem  drugače pa je  b ilo  z 
Ivanom  Praznikom . Z adovoljstvo  
m u je  žarelo na obrazu, saj pr
vega m esta ni pričakoval, računal 
pa je, da bo bolj spredaj kje; 
sploh potem , ko je  v idel izdelke v  
vrsti in  je  n jegov izstopal že na 
prvi pogled. N ič čudnega, saj je

z njim  osvojil kar 901 točko od 
1000 m ožnih, kar je  205 več kot 
drugouvrščeni v  is ti skupini in  
peti najboljši rezultat na srečanju  
sploh. N a ves glas so ga zato h va 
lili tudi sodelavci, sam  pa je  re
kel:

»T ekm ovali sm o v  TVT Boris 
Kidrič. K ar se  dela tiče, je  šlo v se  
v  redu, z organizacijo pa je  bilo  
tako —  tako, presenetili pa so m e  
slabi delovni pogoji, saj sm o de-

Stik i Ž elezarne R avne s sloven 
skim i faku ltetam i so pravilo, z 
jugoslovansk im i pa še  izjem a. Za
to predstavljam o mag. Iva  Čala, 
dipl. inž. strojn ištva z zagrebške  
F akultete za strojn ištvo in  lad je
deln ištvo, k i je  jun ija  obiskal že 
lezarno, tozd SGV, z dvem a n a 
m enom a: da potrdi pravilnost
svoje teze o politik i vzdrževanja, 
kot jo je  predlagal v  doktorski d i
sertaciji, tudi na prim eru Ž ele
zarne R avne, in  da posredno s 
tem  oceni našo politiko vzdrže
vanja.

Ivo  Čala

N ajprej se  je  Ivo Čala razgovo
ril o pom em bnosti vzdrževanja v  
današnjem  času, zaradi katere bo
do začeli na zagrebški fak u lteti 
predm et vzdrževanje, k i ga po
slušajo četrti letn ik i strojn ištva  
že 15 let, razširiti kar na skupino  
predm etov. To utem elju jejo  z d ej
stvom , da so osnovna pravila  
vzdrževanja sicer enaka, a sp eci
fičn a  po panogah, in  z v se  v eč 
jim  pom enom  vzdrževalskega ka-

la li v  125 le t stari kovačnici. M i
slim , da m i je  največ točk pri
nesla centričnost izdelka. Pri teo 
riji sem  b il tretji. V esel sem  uspe
ha, zahvalo pa sem  dolžan tov. 
Pungartniku, ki m i je  pom agal 
pripravljati se  na tekm ovanje.«

Zvezno delovno srečanje bo ok
tobra v  M ariboru. Tudi takrat 
bom o za naše držali pesti.

H. M.

dra. A vtom atizirana proizvodnja  
potrebuje nam reč m alo delavcev  
in velik o  vzdrževalcev, katerih  
dolžnost je  čim  prej odpraviti za
stoje. Problem  sodobne industri
je  n iso ne stroji, ne ljudje, ne re 
zervni deli, pač pa zastoji. Zato 
mora b iti v se  vzdrževanje narav
nano k n jihovem u čim prejšnje
m u odstranjevanju. D a so odstra
n jevanja čim  bolj učinkovita, pa 
je  treba stroj ali napravo tem elji
to poznati. Zelo važno je  pri tem  
zbiranje podatkov o zastojih  v  
vseh  fazah delovanja stroja (kri
vu lja  m ortalitete), in  Iva Čala 
veseli, ker je  opazil, da se ravna
telj SG V  R om an H aber zaveda  
pom ena sprem ljanja zastojev  v  
železarni in  tudi pom ena preven
tivn ega  vzdrževanja.

K ot strokovnjak za vzdrževanje  
pa je  Ivo Čala opazil tudi stvari, 
ki po n jegovem  m nenju  v  že le 
zarni n iso  dobre. To, da so pri 
nas strojni in  elektro vzdrževalci 
ločeni, se  m u zdi nonsens. Za 
delo je  nam reč b istveno, da so  
ustvarjen i pogoji zanj, da ni za
stojev , n i pa pom em bno, ali za 
stoj odpravi elektrikar ali stroj
nik. P olitika  vzdrževanja (strate
gija, razvoj, tokovi inform acij) se 
mora vod iti z enega m esta. Pri 
tej zahtev i vztraja tov. Čala v  
vseh  OZD, prav tak o  pri zahtevi, 
da m ora delo m azalcev potekati 
po natančnem  načrtu (kdaj se kaj 
s čim  m aže). M azanje je  nam reč  
izredno pom em bno, sploh pri 
strojni oprem i, saj lahko z dobrim  
m azanjem  preprečim o tudi do 
30 %> zastojev. Pri nas tako zabe
leženega m azanja ni opazil.

Posebno je  Iva Čala v  železarni 
zanim alo vzdrževanje v m eta lu r
ških tozdih. B il je  zelo  zadovoljen, 
ko je  spoznal, da so se teze iz 
njegove doktorske d isertacije pri 
nas potrdile. Zdaj sm o na vrsti 
mi, da razm islim o o njih, četudi 
sm o vsaj za eno —  o skupnem  
vzdrževanju  —  že rekli odloč
no ne.

H. M erkač

IMAMO NAJBOLJŠEGA LIVARJA IN KOVAČA 
V SLOVENIJI

NAŠE VZDRŽEVANJE V OČEH ZUNANJEGA 
STROKOVNJAKA

R a vn an je  n ožev
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BESEDA DELAVCEV

Mi železarni - železarna nam
Mitja Zivič, vodja oddelka procesnih naprav

OD STROKOVNEGA KADRA IMA ŽELEZARNA 
PREMALO

»Kaj sem pripravljen dati fabriki? 
Odvisno od tega, kaj dobivam. Če 
rečem bolj splošno, ko se zaposliš, 
si za službo pripravljen ogromno na
rediti. S šole prineseš veliko znanja. 
Želiš se uveljaviti, uresničiti svoje 
ideje. Potem se začno okviri, ki te 
utesnjujejo.

V železarni je ogromno strokov
nega kadra, a ga ne znamo prav iz
koristiti. Ali je to krivda stanja v fa
briki, ali se mlajši nazaj držijo ali 
jih kdo drug, težko rečem. Napaka 
je že v tem, da nimamo dobro orga
niziranega pripravništva. Absolvente 
žal uvajajo v delo in v železarniške 
obrate ljudje, ki so že itak polno za
posleni in se ne utegnejo ukvarjati še 
s tem. Tako bodoči strokovnjaki v 
pripravljalnem obdobju fabrike ne 
spoznajo in se zato težko uvedejo 
tudi v lastno strokovno delo. Pri
pravništvo bi morali voditi posebej 
za to zadolženi ljudje, povezani tako 
s šolo kot s tovarno. Organizirano

bi moralo biti v obliki poglobitvenih 
seminarjev, ki bi splošno fakultetno 
znanje približali posebnostim delov
ne organizacije in njene proizvodnje. 
Na ta način bi mlade kadre hitro 
uvedli v strokovno delo, poskrbeti 
pa bi morali tudi za njihovo nadalj
nje izobraževanje, saj znanje danes 
hitro zastari. Tako kot tehnologija. 
Pri nas je največ izpopolnjevanja za 
obvladovanje uvoženih naprav in 
tehnologije. To je premalo. Morali 
bi spremljati razvoj novih tehnologij 
in naprav v svetu. Zdaj vedno le 
capljamo za drugimi.

Zase bi dejal, da se kot strokov
njak po svojih močeh angažiram, 
imam pa tudi možnosti strokovnega 
izpopolnjevanja.

Kaj pričakujem od fabrike? Lotil 
sem se gradnje hiše. Menim, da bi 
sedanji graditelji konec koncev le 
morali dobiti kredite, ti pa naj bodo 
primerno visoki, taki, da si boš mo
gel z njimi kaj pomagati, ne pa le 
simbolični, toliko, da se bo reklo, 
da si ga dobil, in pozneje, ko bodo 
poslovni rezultati železarne boljši, ne 
boš mogel dobiti drugega.

Drugi problem je, da vsem gradi
teljem zmanjkuje časa, ko organizi
rajo gradbeni material in delo. Vsak 
mora veliko narediti na šihtu. Ne 
zdi se mi napačna ideja, da bi jim 
omogočili nekaj dni posebnega, grad
benega dopusta. Delovni čas bi po
tem ostal le za fabriško delo. Seveda 
obstaja nevarnost, da bi nekateri to 
izrabljali v svojo korist, vsem ti
stim, ki pa nas tudi strokovno oz. 
fabriško delo priganja, bi to pome
nilo veliko olajšanje.«

Vladimir Bari, delovodja na litju v minilivarni

ZA SVOJE DELO NISEM USTREZNO NAGRAJEN
»Opravljam težko in odgovorno 

delo, zaradi kadrovskih težav delam 
še namesto drugih. Za to svoje delo 
pa mislim, da nisem ustrezno nagra
jen in v tozdu me tudi ne obravna
vajo tako, kot mislim, da bi bilo 
prav.

Pred leti sem bil invalidsko pre
meščen iz  neposredne proizvodnje v 
pripravo dela. Ob zagonu nove mini- 
livarne so me začasno premestili na 
delovno mesto delovodja za litje, da 
bi uvedel novega delavca. Rekli so, 
da za šest mesecev. Zdaj sem na tem 
delu že šest let, moje prejšnje delov
no mesto pa zasedajo trije ljudje. Ne 
doživljam samo jaz take usode. Pred 
kratkim so enega vodstvenih delav
cev v minilivarni — po tridesetih le
tih dela — brez pojasnila premestili 
na delovno mesto delovodja, ko je 
le-ta šel v pokoj. Njegovo delo že 
opravlja drug človek.

Mislim, da ja vsak človek toliko 
vreden, da se z njim pogovorijo tudi 
vodilni ljudje in da ga obravnavajo 
v skladu z njegovim prispevkom že
lezarni.

Zaradi slabih odnosov in preniz
kega OD nimam več veselja do dela. 
Včasih razmišljam, ali bi še sploh šel 
na šiht, tako me jezi. Delamo v tež

niso dvignili. Tudi v primerjavi z 
našimi topilci sem na slabšem: dela
mo z isto količino litine, v enakih 
pogojih, pa zaradi spremenjene teh
nologije slabše dosegam količinsko 
normo kot oni. N e pravim, da bi 
oni morali zaslužiti manj, ne, tako

oni kot mi pri litju bi morali za 
svoje delo dobiti večjo plačo. Zdi se 
mi nerazumljivo, da je livarna pri 
višini OD od 2., 3. mesta padla na 
eno zadnjih mest med tozdi železar
ne. Saj naše delo ni nič lažje, kot je 
bilo pred leti.«

Roman Lupuh, delovodja v novi jeklarni

DOBRO DELO JE TREBA STIMULIRATI
»Preden se zaposliš, še nimaš po

sebnih pričakovanj, pomembno je, da 
dobiš delo. Ko sc razgledaš po de
lovnem okolju, dobiš še druge ambi
cije. Sicer pa je zdaj situacija taka, 
da nimaš kaj posebnega pričakovati.

Kot delovodja v jeklarni II imam 
velike delovne obveznosti. Hkrati 
sem tehnolog, koordinator in orga
nizator proizvodnje. Odgovoren sem 
za 25 ljudi in za vse agregate v hali. 
Menim, da v primerjavi z drugimi 
tozdi moje delovno mesto ni ustrez
no ovrednoteno.

Narobe sc mi zdi, če se gre delov
na organizacija nekakšno socialo. 
Sem tudi proti raznim dodatkom za 
okolje, izmensko delo in podobno. 
Zaradi teh dodatkov se v Jeklarni ne 
splača delati.

Dolžnost železarne je, da delo v 
težkih obratih do skrajnosti humani- 
zira, to se pravi, modernizira delov
na mesta in izboljša delovne razmere. 
Potem lahko zahteva od vsakega de
lavca, da bo naredil kar največ. S 
tem bi se dvignila produktivnost, za
služek bi lahko bil večji. Seveda je 
treba dobro delo stimulirati, slabo pa 
kaznovati. Prav je, da človek ni za
dovoljen s svojim OD, vendar mora 
vedeti, da le z boljšim delom lahko 
dobi večjega. Sistem ABCD, ki ga 
imamo v Jeklarni, se mi zdi v redu, 
vendar ni prav, da tudi drugod v že
lezarni nimajo podobnega načina na
grajevanja. Kakovostno delo bi mo
rali spodbujati v vseh obratih.

V Jeklarni nas vsa leta pesti po
manjkanje kadrov. Morali bi težiti 
za tem, da bi izboljšali kadrovsko 
strukturo. To bi lahko dosegli le z 
zaposlovanjem domačinov, ki imajo 
interes ostati tu. Tisti, ki pridejo od 
drugod, se večinoma tudi vrnejo v

svoj kraj, zato se mi ne zdi prav, da 
imajo tako prednost pri dodelitvi 
stanovanj. V železarni sem že 10 let, 
živim z družino v majhnem stano
vanju, ki ga je žena dobila pri svo
jem podjetju, na prednostni listi pa 
sem šele na 222. mestu.

Pohvale vredne se mi zdijo mož
nosti rekreacije delavcev železarne. 
Izrabljali bi jih še bolj, ko ne bi bilo 
toliko nereda. Kadar prideš na DTK, 
je vse zasedeno. Marsikdo drugič za
to ne gre več.«

kem okolju, v prahu, na vročini. 
Meritve so pokazale 7. okolje, pri
znano imamo pa le šesto. Dekleti pri 
formarski liniji dvigneta po osem, 
devet ton na dan, zaslužita pa le po 
dobrih petsto tisočakov. Tudi sam 
veliko delam pri stroju za litje, ven-

Roman Plesnik, vzdrževalec za Jeklarno

INOVACIJE BI MORALI VREDNOTITI 
BOLJ POŠTENO

dar nimam priznanega toplotnega 
dodatka. Ker nimam delovodske šo
le, sem opravil 50-urni tečaj iz psi
hologije. Drugi delovodji so po iz
popolnjevanju pridobili grupo, le 
meni in sodelavcema v minilivarni je

»Kot delavec tozda SGV vzdržu
jem naprave v stari topilnici. Delam 
že več kot petnajst let, sodeloval sem 
pri mnogih rekonstrukcijah, remon
tih in posameznih popravilih. Po
znam agregate, vem tudi, kje so šib
ke točke, zato ni čudno, da imam 
večkrat ideje, kaj in kako bi sc dalo 
izboljšati. Predlagal in naredil sem 
že več izboljšav, žal pa te niso ce
njene po svoji resnični vrednosti. 
Mislim, da zato, ker pred mojim pri
imkom ne stoji dr., inž. ali dipl. inž.

Doživel sem, da je vodstveni dela
vec, ki bi sam moral biti bolj deja
ven kot inovator, pri obravnavanju 
moje inovacije rekel: »Dajte mu za 
eno ozimnico, pa bo dobro.« Toliko, 
da ni dejal — »da bo tiho«. Mislim, 
da tak odnos do nas, vzdrževalcev, 
ni spodbuden. Na agregatih, ki jih 
vzdržujemo, bi lahko marsikaj iz
boljšali, vendar nam odnos do nas, 
navadnih delavcev, vzame vse vese
lje do tega. Ko npr. oddaš prijavo 
inovacije, te sprejmejo s pripombo: 
»A ti si pa ključavničar.« S tem ti 
že dajo vedeti, kako bodo tvojo ino

vacijo ovrednotili. N iti toliko niso, 
da bi si prišli izboljšavo ogledat, ko 
pa je bil v tej službi en sam človek, 
je to storil. Mene ob vsem tem ne

more potolažiti povabilo vodilnega 
delavca: »Daj mene zraven, pa bomo 
drugače obračunali.« Zakaj bi moral 
imeti on profit od nečesa, pri čemer 
ničesar nima. Pa raje nič ne prijavim 
ali izboljšav sploh ne delam več. Ve-
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činoma delamo le še izboljšave, ki 
nam, vzdrževalcem, olajšajo delo.

Mnenja sem, da bi inovativno de
javnost v železarni vendarle morali 
razvijati še naprej. Toda vrednotiti 
bi jo morali bolj pošteno. S pravič
nimi nadomestili bi zanjo morali mo
tivirati navadne delavce, hkrati pa 
razčistiti, kaj je v delokrogu strokov
njaka ali vodstvenega delavca, kaj pa

»Delam kot tehnologinja za študij 
dela in časa. Delo se mi zdi zani
mivo in ga rada opravljam. Huje je 
bilo od začetka, ko so me potiskali 
sem in tja in nisem vedela, kaj naj 
delam. Zdaj je vse drugače in z ve
seljem hodim na šiht.

Teži me problem v zvezi z otro
škim varstvom oziroma s prevozom  
na delo. Živim namreč v Slovenj 
Gradcu, na fantovem domu. Seveda 
iz Slovenj Gradca vozi delavce že
lezarne na delo pogodbeni avtobus. 
Ker pa odpelje avtobus že nekaj po 
peti uri, jasli pa odpirajo šele ob 
pol šestih, se z njim ne morem vo
ziti. S fantom se voziva z osebnim 
avtom. Težava je v tem, da nama v 
železarni dajejo avtobusno vozovni
co, prevoznih stroškov pa nama ne 
vračajo. Sprva so jih, ker so jih ob
računavali ročno. Zdaj pa gre vse 
prek računalnika in pravijo, da to 
ni mogoče, ker železarna plačuje za 
to linijo avtobus. Razumela bi to, ko 
bi bilo na tem avtobusu dovolj pro
stora. Je pa tako natrpan, da se ko
maj zrineš vanj. Razen tega nanj ni
kakor ne morem priti pravočasno. 
Vsak mesec pošiljam na obračun ne
izrabljeno mesečno vozovnico.

Ko sem hotela stvar urediti, so me 
najprej pošiljali od vrat do vrat, nato 
so mi svetovali, naj dam prošnjo na 
odbor za kadre in splošne zadeve. 
Najprej mojega problema odbor 
sploh obravnaval ni, drugič so mi 
prošnjo po hitrem postopku zavrnili. 
Baje sc bojijo, da bi morali, če bi 
rešili moj problem, ugoditi še več

»Mnoge tovarne imajo industrij
ske prodajalne, kjer prodajajo svoje 
izdelke druge in tretje kvalitete. Že
lezarna v glavnem ne proizvaja iz
delkov široke porabe, ki bi bili za
nimivi za posamezne kupce. Koli
kor pa je takih izdelkov ali ma
terialov, jih za nas prodaja prevalj
ska Kovinotehna.

Tozd TRO, ki ima v proizvodnem 
programu tudi orodja za domačo 
rabo, je organiziral za svoje delavce 
prodajo izdelkov slabše kakovosti 
prek svojega sindikata. Žal je takih 
izdelkov premalo, da bi jih mogli

se lahko tudi njemu šteje za inova
cijo.

Moti me, da je vodilnim fabrike 
bolj pomembno, kdaj greš na šiht ali 
s šihta — če si pri vrjatarju dve mi
nuti pred drugo, te že slikajo — ni
komur pa ni mar, kako med delov
nim časom delaš ter koliko in kako 
narediš.«

drugim prošnjam. Jaz pa si otroškega 
varstva ne morem drugače urediti, 
razen tega sem z jaslimi zadovoljna. 
Sprašujem se, ali članom tega odbora 
in drugim odgovornim ni mar, ali 
ima delavka — mati urejeno varstvo 
svojega otroka ali ne. Saj vendar to 
vpliva tudi na njeno delovno storil
nost. Mislim, da povračilo potnih

stroškov za prevoz z avtomobilom, 
ki je najina edina možnost, železar
ne ne bi prehudo prizadelo, v dru
žinskem proračunu bi se pa precej 
poznalo.

Problemu bi se prav rada izognila 
tudi drugače. Ker sem Ravenčanka, 
bi se z veseljem vrnila na Ravne, 
tudi fant bi hotel stanovati tu, ven
dar nimava možnosti. Vložila sva 
prošnjo za stanovanje, toda na pred
nostni listi sva komaj na 263. mestu.«

dobiti vsi, ki bi želeli, kar je po 
svoje razveseljivo, saj pomeni, da v 
tozdu skrbijo za kakovostno proiz
vodnjo. Po drugi strani pa se vidi, 
kako malo možnosti imamo, da bi 
organizirali tovrstno prodajo za vso 
železarno.

V železarni pa lahko naši delavci 
kupijo odpisano opremo, razne stro
je in drugo, za železarno neuporabno 
blago, ki ga prodajamo na internih 
dražbah. Razen tega lahko posamez
niki dobijo nekatere odpadne ma
teriale zastonj (npr. acetilensko ap
no), vendar sc morajo pravočasno 
vpisati v seznam interesentov, ker 
je tudi za te materiale zanimanje 
večje od razpoložljive količine. Pro
dajo drugih materialov, embalaže in 
podobneea imamo urejeno s pravilni
kom o maloprodaji. Čeprav smo ga 
samoupravno sprejeli, se z njim 
marsikdo ne more strinjati. Res smo 
z njim preprečili nekontrolirano od
našanje ali odvažanje iz železarne, po 
drugi strani smo pa s tem, ko smo 
npr. nakup betonskega železa ome
jili, prikrajšali sami sebe. Dobi ga 
lahko samo delavec, ki predloži 
gradbeno dokumentacijo, ne more 
pa ga dobiti, kdor želi zabetonirati 
Škarpo, zgraditi vikend ali zabeto
nirati kaj malega, za kar ne potre

buje posebne gradbene dokumen
tacije. Vemo, da smo pravilnik spre
jeli zaradi zlorab posameznikov. Za
radi nepoštenosti njih, ki jim nismo 
znali stopiti na prste, trpi zdaj po
sledice cela vrsta poštenih delavcev 
železarne. Vemo pa tudi, da vsi 
rudniški delavoi dobijo deputat — 
več ton premoga na leto, in to za
stonj, ne glede na to, ali ga potre
bujejo ali ne. Lahko ga tudi prodajo.

Marsikdo bi želel po redni poti 
kupiti tudi izdelke umetne obrti, ki 
jih znajo narediti posamezni mojstri

»V železarni sem se zaposlil pred 
37 leti. Prvih pet let sem delal v 
stari valjarni, pri Škarjah. Rezal sem 
vroče caglje. To je bilo res težko 
delo. Od tod sem šel za dve leti v 
špedicijo, zatem pa sem dobil delo 
na sedanjem delovnem mestu pri 
krožni žagi. Obrezujem kovane pa
lice. Odrezki so namenjeni za pre
izkusne vzorce, ostalo gre v preto- 
pitev, zato jih moram zaznamovati 
z oznakami, kakršne so na palici, ki 
gre v špedicijo. To delo mi je všeč, 
čeprav bi se komu zdelo malo dol
gočasno, boljšega v železarni ne bom 
dobil. Le osebni dohodek je bolj 
pičel. Norme nimam, plačilo je po 
tonaži. Delam na tri izmene in to 
mi je kar všeč. Nimam težav, kadar 
je treba kaj opraviti dopoldne. Grem 
tedaj, kadar sem prost, drugače bi 
moral za tako reč jemati dopust. 
Nočno delo me ne moti, navadil sem 
se nanj. Tudi s sodelavci in vod
stvenimi se kar dobro razumem, tako 
da z veseljem hodim na šiht. Vendar 
se zdaj že počasi poslavljam od to
varne, ker bom v kratkem dopolnil 
60 let. Zal še tedaj ne bom imel 
polne delovne dobe, kar se mi bo 
poznalo pri penziji.

»Ko sem bil mlad, sem si želel do
biti primerno zaposlitev, da bi si 
lahko ustvaril dom in skrbel za dru
žino. Pred 28 leti sem dobil delo v 
Jeklolivarni. Bil sem na različnih de
lovnih mestih, nakar sem opravil 
žerjavovodski tečaj in postal žerja- 
vovodja. To delo ni telesno naporno, 
je pa odgovorno, biti moraš nadvse 
pazljiv, da koga ne poškoduješ. Po
membno je tudi, da redno hodiš na 
šiht, saj brez žerjava delavnica ne 
more delati. Želel bi, da bi lahko 
delal v boljšem delovnem okolju. 
Res se je v čistlnici že marsikaj spre
menilo na bolje, odpraševalne na
prave poberejo precej prahu, vendar 
— žerjavovodska kabina je na višini, 
tu pa sc še vedno nabira veliko prahu 
in poleti je tu zelo vroče.

Za svoje skrbno in redno delo 
pričakujem ustrezno plačo, s katero 
bi lahko dostojno živel in preživljal 
svojo družino. Zdaj eni pravijo, da 
moramo biti veseli, da še sploh kaj 
dobimo, in da še imamo delo. Jaz 
pa menim, da smo delavoi zato tu, 
da opravljamo svoje delo, drugi so pa 
za to, da nam delo priskrbijo, iz
delke prodajo in poskrbijo za plače.

Moja osnovna zahteva do žele
zarne je, da imam primeren zaslužek, 
drugih ugodnosti ne izrabljam veliko. 
Na delo se vozim v glavnem z avto
busom — imam plačan prevoz — 
poleti se kdaj pa kdaj popeljem tudi

v železarni in je zdaj mogoče priti 
do njih le po posebnih prijatelj
skih zvezah. Zal je tovrstno redno 
proizvodnjo skoraj nemogoče orga
nizirati. Izdelki, ki so zdaj unikati, 
kot produkti serijske proizvodnje ne 
bi bili več to.

Da bi to delali invalidi, ki jih je 
zdaj težko zaposliti? Menim, da sta 
tozda PII in RPT zadolžena, da pri
pravita zanje primerne proizvodne 
programe, ti pa se bodo morali 
vklapljati v redno proizvodnjo žele
zarne.«

Drugih posebnih želj, razen da bi 
imel malo boljšo plačo in da bi bil 
toliko zdrav, da bi lahko delal do 
polne delovne dobe, v železarni ni
mam. Gradbenih in drugih materia

lov ne potrebujem, dobil pa sem že 
večkrat odpadni les za drva po nizki 
ceni, kar mi je zelo prav prišlo. Mi
slim, da je prav, če imamo delavci 
možnost dobiti take stvari v  podje
tju.«

z mopedom. Na letovanje ne hodim, 
ker mi ni za morje.

Razočaran pa sem, ker letos ni 
bilo kreditov za stanovanjsko grad
njo. Živim v stari, leseni hiši, nujno 
jo moram obnoviti, a ne vem, kako 
bo, če ne bom dobil pomoči v žele
zarni. Mislim, da si po 28 letih dela 
že zaslužim stanovanjski kredit.

N i mi všeč to govorjenje, da bo 
vedno slabše. Poskrbeti je treba za 
kakovost, za razvoj, odpirati se je 
treba na vse kraje, ne pa zapirati 
vrata. Ne smemo dopustiti, da bi 
bila tako slaba situacija, narediti mo
ramo vse, da se nam bo spet bolje 
godilo.«

Mojca Potočnik

Mirjana Bavče, Valjarna

NOČEJO MI VRAČATI PREVOZNIH STROŠKOV

Stanko Golob, vodja prodaje v Komerciali

S PRAVILNIKOM SMO PRIKRAJŠALI SAMI SEBE

Anton Zagernik, delavec pri krožni žagi v Kovačnici

DO ŽELEZARNE NIMAM VELIKIH ZAHTEV

Jože Suhovršnik, žerjavovodja v čistilnici Jeklolivarne

MISLIM, DA SI ZASLUŽIM STANOVANJSKI 
KREDIT
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Kakšna je strategija našega RPIS
Nedavno je Delo v prilogi Zna

nje za razvoj pohvalilo naše pro
gramerje, ki se med redkimi v Slove
niji »ukvarjajo s postavljanjem kom
pleksnih in zahtevnih programskih 
rešitev«.

Ker smo te programe v Informa
tivnem fužinarju bolj ali manj spro
ti predstavljali, tokrat ne bomo pi
sali o njih, pač pa bo dipl. inž. Jože 
Šegel, vodja službe APP, spregovoril 
o tem, kaj rabi železarna danes in 
jutri na področju računalniško pod
prtega informacijskega sistema 
(RPIS). Ali drugače — predstavil bo 
strategijo razvoja RPIS.

STRATEGIJA RPIS
Vključuje se v računalniško ne

podprt informacijski sistem. Usklaje
na mora biti z drugimi strategijami 
v železarni, kot so strategija trženja, 
razvoja, proizvodnje, kadrovske po
litike itd. ter jih podpirati.

Uspešne firme na Zahodu so se 
odločile za strategijo računalniško 
integrirane proizvodnje (CIM). Če
prav železarna še ni sprejela strate
gije s področja RPIS, spada v naj
ožji izbor prav ta strategija, ki pa jo 
je treba za naše razmere dopolniti, 
prilagoditi in tudi sprejeti.

Poudarek pri strategiji CIM je v 
integraciji, to je smiselni informa
cijski povezavi od ponudbe, naročila, 
proizvodnje, kontrole do fakture. To 
pomeni, da posamezen delavec v tej 
našteti verigi dobi na računalniški 
program vse informacije, ki jih po
trebuje, takoj in kvalitetno. Npr. 
tehnologu so takoj dostopne infor
macije iz Komeroiale. V končnem pa 
je poudarek v CIM na kakovosti 
upravljanja proizvodnje.

2 e na začetku uvajanja računalni
štva v Železarni Ravne smo pouda
rili integracijo informacijskega siste
ma, zato tudi nadaljevanje v tej sme
ri in razširjanje aktivnosti na kom
pleten CIM ne bi smela biti proble
matična. Vprašanje pa je, če imamo 
izdelano strategijo za druga področja, 
da bi lahko začeli tudi z usklajeva
njem.

Zakaj smo se odločili prav za to 
strategijo? Izbirali bi lahko še med 
lastnim formiranjem tovarne softve- 
ra in med varianto, kot jo ima 
KRUPP, ki sploh nima lastnega raz
voja, pač pa vse programe kupuje. 
V naših razmerah sta ti dve varianti 
nerealni, še posebej pri obstoječih 
možnostih uvoza opreme in progra
mov. Je pa še tretji razlog. Zahodni 
sistemi namreč niso povsem uporab
ljivi pri nas (imamo svoje predpise, 
zakone o finančnem poslovanju).

Danes je velika večina aplikativne 
(uporabniške) programske opreme 
železarne razvita znotraj nje, vendar 
je smer razvoja v svetu takšna, da je 
na voljo vse več univerzalnih pro
gramov in jezikov tako imenovane 
četrte generacije, s pomočjo katerih 
si končni uporabnik sam pripravi in 
oblikuje končne programske rešitve. 
Tudi v Železarni Ravne bo razvoj 
posameznih aplikacij še vedno pisan 
na specifičnost železarne, vendar bi 
se morali vse bolj uveljavljati tudi ti 
univerzalni programi in jeziki četrte 
generacije.

Razvoj bo torej nadaljevan v sme
ri, kot je zdaj, le delež univerzalnih 
programov in pripomočkov četrte 
generacije, ki so namenjeni končne
mu uporabniku, bo večji, kot je da

nes. Še posebej uporabljivi so ti pri
pomočki na razvojno-raziskovalnem 
področju.

PROGRAMSKA OPREMA

Tudi v svetu se ta izredno hitro 
razvija, tako da prihaja iz klasičnih 
programskih jezikov tretje genera
cije, kot so FORTRAN, PL 1, v  je
zike četrte in pete generacije. S temi 
jeziki, ki so običajno podprti z rela
cijskimi bazami podatkov, se pro
duktivnost razvijalcev uporabniške 
programske opreme bistveno poveča. 
Del rešitev pa lahko izdelajo tudi 
končni uporabniki sami.

Ze nekaj let se v Železarni Ravne 
uporabljajo jeziki četrte generacije 
(npr. D-BASE 3) na PC, ne pa na 
mini računalnikih in centralnem 
IBM.

Postopoma bi se moral delež pro
gramov, izdelanih v jezikih četrte 
generacije, povečevati, vendar pa 
prehod ni enostaven, in še nekaj časa 
ne pride v poštev za nekatera po
dročja dela. Prav bi bilo, da se v že
lezarni odločimo za enega ali največ 
dva jezika četrte generacije, usposo
bimo za to programerje in tudi kon
čne uporabnike. Pri izbiri je nujno 
treba upoštevati univerzalnost tak
šnih programskih jezikov v tem smi
slu, da je program uporabljiv tudi 
na vrsti računalnika, na kateri ni na
rejen. S tem bi se izognili pogostim 
oviram na področju razvoja zaradi 
različne aparaturne opreme.

Strokovni delavci bi se morali te
meljito usposobiti in obvladati uni
verzalne programske produkte, kot 
so LOTUS, urejevalec teksta in dru
gi, kajti s tem se postavi njihova ka
kovost in produktivnost dela na viš
ji nivo.

BANKE PODATKOV
Te so zelo pomemben element 

strategije RPIS. Osrednja banka po
datkov je v železarni na centralnem 
računalniku IBM. Tudi v prihodnje 
bo na njem, vendar razširjena z re
lacijskimi bazami podatkov, ki bi 
med drugim morale vsebovati po
datke raznih rekapitulacij (zbirnih 
podatkov), tako da bi si končni upo
rabnik iz njih hitro lahko poiskal 
informacije, ki jih potrebuje. Vendar 
so in se razvijajo tudi druge banke 
podatkov, kot je tehnična na raču
nalnikih za konstruiranje v sistemu 
CAD in CAM, banka tehnologij (re
ceptur) na procesnih računalnikih 
itd.

APARATURNA OPREMA
V železarni imamo poleg central

nega računalnika IBM še mini raču
nalnike cipa DELTA dn PDP 11, gra
fične postaje, mikro računalnike v 
proizvodnih procesih ter osebne ra
čunalnike (PC),

V zadnjem času se veliko razprav
lja o PC. V zvezi z njimi menim, da 
moramo nehati govoriti o posamez
nih PC, pač pa zastaviti razvoj v 
smeri mrež PC, povezanih s central
nim IBM, kajti v takšnem kontek
stu dobijo PC povsem drugo, kvali
tetnejšo dimenzijo. Integrirati se mo
rajo v informacijski sistem železar
ne. Dokler se PC uporablja na raz
vojno-raziskovalnem področju, to 
vprašanje ni toliko prisotno, ko pa se 
prične uporabljati v proizvodnji, 
komercialnih in finančnih sferah, se 
mora nujno povezati z drugimi ra

čunalniki v železarni, predvsem s 
centralnim.

Naša zasnova računalniške mreže 
je izdelana v službi APP. Prva faza 
povezav je opravljena, kar pomeni, 
da tečejo neposredni prenosi med ra
čunalnikom IBM in računalniki 
DELTA, DELTA in PC, zgrajenih 
je nekaj računalniških mrež na ni
voju PC, povezani so PDP 11 in 
DELTA. Vendar moramo pospešeno 
v naslednje faze razvoja, katerih 
osrednji del je instalacija močnejše 
računalniške rešitve, kot je npr. 
ETHERNET ali MAP. Menim, da 
ravno na tem področju zaostajamo, 
zato bi morali dati prioriteto finanč
nim in kadrovskim vprašanjem tega 
področja.

Dolgoročnejši cilj železarne je 
vključitev v republiške, državne in 
mednarodne računalniške mreže, ki 
pa imajo že danes nekaj aktualnih 
aplikacij. Pred leti smo podpisali spo
razum za priključitev na slovensko 
računalniško mrežo YUPACK. Prek 
nje lahko uporabljamo banko podat
kov univerze v Mariboru, predvsem 
za potrebe razvoja in raziskav, repu
bliško banko podatkov za drobno 
gospodarstvo in kooperacijo ter pre
nos med posameznimi DO v SOZD. 
Prek mariborske univerze ali tudi 
druge institucije lahko pridemo do 
mednarodne banke podatkov po 
kupcih, proizvodih itd.

ORGANIZACIJA IN TRENINGI

V sklopu predvidene reorganiza
cije železarne je bilo v razpravi več 
variant organizacije RPIS. Ta bi mo
rala biti takšna, da bi podpirala iz
brano strategijo razvoja informatike 
v železarni. V razvitem svetu imajo 
vse večji pomen t. i. informacijski 
centri, ki pomenijo most med raz
vijalci računalniških rešitev in konč
nimi uporabniki. V njih potekajo

treningi oz. usposabljanje za uporabo 
posameznih domačih ali kupljenih 
programov in inštruktaže ob proble
mih.

V železarni imamo nekaj izkušenj 
pri izobraževanju na PC. V Ljubljani 
stane takšen tedenski tečaj prek 300 
tisoč din, zato smo že lani začeli iz
vajati usposabljanje znotraj železarne 
(kadrovska služba in APP). Za delo 
na PC je bilo tako usposobljenih že 
prek 100 delavcev, povpraševanje za 
tovrstno znanje pa še vedno ne 
upada.

Praviloma bi morali interesente 
usposabljati predvsem za uporabo 
razpoložljivih in obstoječih progra
mov; v principu od zgoraj navzdol, 
tako da se prvi nauči uporabljati 
programe vodja, v  drugi fazi pa nje
govi delavci.

Opažamo, da v železarni končni 
uporabniki vse premalo poznajo mo
žnosti in posamezne programe. Zato 
bi bilo prav, da bi začeli s sistema
tičnim, kontinuiranim usposablja
njem (vsako leto obnoviti in dopol
niti znanje).

KDAJ KOMU RAČUNALNIK

Investicije na računalniškem po
dročju morajo izhajati iz analize 
upravičenosti, kot to velja za vse in
vesticije. Torej ni dovolj, da si raču
nalnik želimo, ko ga imamo, pa ugo
tovimo, da ga ne rabimo. Na inve
sticiji mora biti dobro predvideno de
lo, izdelan mora biti načrt uvajanja, 
izdelani in točkovani učinki, posebej 
pojasnjeni teže merljivi učinki, kar 
je še posebej važno v današnjem kriz
nem obdobju, ko so računalniki dra
gi, in se moramo tehtno odločati za 
investicije. Nosilec razvoja nosamez- 
nega področja pa je ravnatelj, ki je 
dolžan razmišljati, kako razvijati 
svoje »polje«. En vidik tega polja je 
tudi informatika.

H. Merkač

DELEGACIJA IZ SOVJETSKE ZVEZE 
NA RAVNAH

V okviru sodelovanja  m ed sind ikaln im i organizacijam i železarne 
Rdeči oktober v V olgogradu in  sozda S loven ske železarne je  b ila  od 
7. do 12. ju n ija  na  obisku v  d elovn ih  organizacijah  S lovensk ih  žele
zarn delegacija  iz Sovjetske zveze. O gledala si jc  vse tri železarne, 
Plam en v Kropi in  V erigo v  Lescah.

Letos so sind ikaln i stik i prerasli v  poslovno-tehnično sodelovanje  
med R dečim  oktobrom  in S lovensk im i železarnam i, zato je  b il tudi 
obisk delegacije iz  Sovjetske zveze na  R avnah (na slik i) delovne  
narave.

M. P.
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FUŽINAR ZA RAZVOJ
Novi izdelki, tehnologije 
in projekti v letu 1987

(Nadaljevanje in konec)

PROIZVODNO STROJNIŠTVO

TOZD Stroji in deli. Izdelanih je
bilo 23 novih verzij konstrukcijskih 
dokumentacij za:

— 9 ekscentričnih stiskalnic 
(KES-400 za Wigerhaus, DE-315 in 
DE-250 z bočno izvozno mizo za 
ZSSR, EE-40 za Saturnus Ljubljana, 
EE-100 in DE-600 za ZDA, Kortech, 
DE-400 za ZDA, Kortech, UPS-100 
s podajalno napravo za Makedonsko 
Kamenico, EDE-100 za Lamo Deka
ni in Kitajsko)

— ferofluks za magnetno kontro
lo razpok za valje

— 4 rekonstrukcije stiskalnic 
(SPM-16 z orodjem za Dubrovnik, 
DE-250 za Slobodo Čačak, DE-500 
za Gorenje in DE-315 za Kovinopla
stiko Lož)

— navijalne in odvijalne bobne za 
ZSSR

— manipulator za valjarski stroj 
SKV-55

— mehanizacijo k stiskalnici 
DE-1000 za Iskro Nova Gorica

— rekonstrukcijo podaljšane valjč- 
nice in Škarij za Jesenice

— podajalno mizo za podajanje 
vzmetnih listov v induktor

— segmente za vzmeti MAN
— orodje za obrezovanje in kriv

ljenje vzmetnih listov
— odvijalce in navijalce za ZSSR
— linijo za izdelavo rotorskih 

zvezd za Iskro Nova Gorica.

TOZD Pnevmatični stroji
1. Prototipno je bila izdelana vr

talna garnitura Strmica, ki je tre
nutno na preizkušanju

2. Hidravlično vrtalno kladivo 
HVK-250

3. Mostna naprava za vrtanje blo
kov

4. Vrtalna garnitura HGV-88
5. Rekonstrukcija sekalnih kladiv 

S-54, S54G, S55 in S-55G
6. Osvojena je bila proizvodnja 

nožev za Krtico
7. V sodelovanju s Tehnično fakul

teto Maribor je osvojeno preizkuša
nje in merjenje moči zračnih motor
jev.

TOZD Armature
1. Krogelna pipa D N  200, PN40, 

lita izvedba
2. Krogelna pipa D N  200, PN16, 

pločevinasta izvedba
3. Loputasti ventil D N  800, PN25
4. Čistilci nesnage D N  65 do 

D N  200, PN25 in PN40
5. Merilci pretoka za prehrambno 

industrijo
6. Enodelna krogelna pipa za tem

peraturo 450° C
7. Nepovratni ravni ventil D N  15 

do D N  200, PN16 in PN25
8. Ciklo gonilo, razvoj soft ware za 

konstruiranje v sodelovanju s Teh
niško fakulteto Maribor. Izdelan in 
preizkušen je prototip.

9. Izvedene so rekonstrukcije va
ljastih pip, podaljški vreten in druge 
teh. izboljšave.

10. Izdelan je priročnik za zago
tavljanje kakovosti armatur, v sode
lovanju s Fakulteto za strojništvo 
Ljubljana.

TOZD Industrijski noži
1. Razvit je bil računalniški pro

gram za variantno tehnologijo za dve 
grupi nožev (na PC)

2. V končni fazi je osvajanje lota- 
nih nožev.

3. Izdelan je soft tvare za zagotav
ljanje kakovosti CAD za nože, v so
delovanju s Tehniško fakulteto Ma
ribor.

TOZD Težki strojni deli
V sodelovanju s finalistom in dru

gimi smo razvili variantne rešitve, 
izdelali prototipe in pripravili delav- 
niško dokumentacijo za izdelke in 
orodja.

TOZD Orodjarna

1. Nekatera orodja za plastiko
2. Valjčno frezalo OSV-1
3. Pozicionirna miza POM 630
4. Planetno gonilo Egon 200/ 

0,75 KW
5. Metalurška celica — prototip.

TOZD Vzmetarna
Za izboljšanje tehnologije prebija

nja sredinskih lukenj smo izdelali 
tehnično dokumentacijo za fleksibil
no celico, ki pa bi jo bilo treba iz
delati.

TOZD TRO Prevalje
Osvojeno je računalniško progra

miranje brusilnega stroja CNC in 
erozijskega stroja CNC.

TOZD Kovinarstvo Ljubno

Osvojili so:
1. Rudarski nakladalec R N  150
2. Center CNC za razrez materi

ala
3. Fleksibilni center za obdelavo 

krajev
4. Hitrorezna žaga za barvne ko

vine
5. Žaga N C  brez dozirnika
6. Žaga APC z dozirnikom
7. Razne izboljšave tehnoloških 

postopkov.

TOZD Monter Dravograd
V glavnem je realiziral del predvi

denega proizvodnega programa.

TOZD Bratstvo Varvarin
Izdelan je bil investicijski projekt, 

ki vključuje tudi nove proizvode.

KRMILJENJE SISTEMOV, NOVI 
PROIZVODI IN  TEHNOLOGIJE

Razvoj lahko razdelimo v tri glav
ne skupine. Področje so razvijali de
lavci ETS v sodelovanju z drugimi.

1. Razvoj lastnega mikroprocesor
skega sistema »MIKRO TER« z vso 
ustrezno materialno in programsko 
opremo (možna je polsenijska pro
izvodnja v naši železarni).

2. Uporaba mikroprocesorskega si
stema na različnih procesih.

Mikroprocesorski sistem so vgradi
li in preizkusili na naslednjih objek
tih:

— globinske peči št. 3, 2 in 5 v 
Valjarni

— EP2
— 4-osna miza NC
— krmiljenje hitrosti litja v novi 

topilnici
— krmiljenje 1200-t preše v Ko

vačnici
— zbiranje kemijskih analiz v ke

mijskem laboratoriju
— zbiranje podatkov in izračun 

parametrov EOP
V pripravi je razrez gredice na 

težki progi v Valjarni.
3. Razvoj novih naprav pri izva

janju tehnologije obdelave.
Razvito je bilo kaljenje valjev s 

frekvenco 50 HC in sušenje ponovc 
z električno energijo. Izdelan je bil 
digitalni merilnik položaja paha za 
stiskalnice iz proizvodnega progra
ma SID.

NOVI PROJEKTI — INVESTICIJE

Tozd PII je realiziral naslednje in
vesticije.

1. Hala strojnih delov
2. RTC — I. etapa
3. RTC — II. etapa
4. Posodobitev proizvodnje rudar

skih strojev

Pravni vidiki 
podjetij

Vir in ustanovitelji
N ajvažnejši v ir jugoslovanskega 

prava, na k a terem  tem elji m ožnost 
u stan av ljan ja  podjetij v tu jin i, je  Za
kon o op rav ljan ju  gospodarskih de
javnosti v tu jin i (Ur. 1. SFRJ, št. 
71/85, 38/86 in  13/87 — v n adaljevan ju  
im enovan zakon). OZD lahko v  skladu 
z n jim  ustanovijo  v tu jin i lastna  ali 
m ešana p o d je tja  za proizvodno in t r 
govsko dejavnost te r  oprav ljan je  go
spodarskih sto ritev  le v m ejah  de
javnosti, k i jih  oprav ljajo  v  Jugosla
v iji in za k a te re  so vpisane v  sodni 
register.

OZD lahko ustanovi pod jetje  v tu 
jin i sam a ali skupaj z eno ali več 
drugim i OZD, skupaj z eno ali več 
tu jim i p ravnim i ali/in fizičnim i ose
bam i. OZD, k i ustanav lja  pod je tje  v 
tu jin i, m ora b iti reg is triran a  za oprav
ljan je  poslov zunanjetrgovinskega pro
m eta v sk ladu z Zakonom  o prom etu  
blaga in sto ritev  s tu jino .

Možne oblike u stan av ljan ja
U stanovi se lahko lastno  ali m ešano 

podjetje , odvisno od tega, ali OZD 
ustanav lja  pod jetje  v  tu jin i izk ljuč
no z lastn im i sredstv i ali tu d i s sred
stv i tu je  p ravne  ali/in fizične osebe. 
Iz dosedanje p rakse  je  znano, da se v 
tu jin i u stanav lja jo  predvsem  lastna 
pod jetja , čeprav  glede na zahtevo lo
kalne sta tusne zakonodaje form alno 
na zunaj nastopa s sim boličnim  m i
nim alnim  kapitalom  tud i tu j partner. 
Razm erje m ed našim  pogodbenikom  
in tu jim  m anjšinskim  p artn e rjem  je  
običajno fiduciarnega značaja in u re 
jeno s posebno pogodbo.

Poleg u stan av ljan ja  lastn ih  in m e
šanih podjetij v tu jin i zakon pozna 
še m ožnost v laganja sredstev  v tu ja  
pod jetja  ob skupnem  poslovnem  cilju  
in  riziku. Z v laganjem  sredstev  ne 
nastanejo  lastn išk i odnosi glede na  
vložena sredstva, tem več le pogodbe
ni odnosi obligacijsko-pravne narave, 
k i so p redm et vsakokratne  pogodbe. 
Ne gre to re j za u stanav ljan je  podje
tij v  tu jin i.

5. Dograditev priprave proizvod
nje

6. Prečna hala SGV
7. Modernizacija Valjarne
8. Skladišče TAP
9. Jedilnica v Pnevmatičnih stro

jih.
Izdelali so projekte, ki bodo reali

zirani v  letih 1988— 1990:
1. Racionalizacija in ekološka sana

cija proizvodnje v Jeklarni II
2. Prestrukturiranje proizvodnje 

jekla
3. Odlagališče odpada
4. Energetska in komunalna ure

ditev halde
5. Merilnica K
6. Sekundarna toplotna obdelava v 

železarni
7. Nadzidek aneksa Kalilnice
8. Razvojni center proizvodnega 

strojništva in Orodjarna
9. Valji za hladno valjanje
10. Krožna rezila
11. Rekonstrukcija kisikarne
12. Kotlarna in primarni razvod 

tople vode
13. Realizacija investicijskega pro

grama za Bratstvo
14. Avtomatizacija strojnih linij
15. Skladišče na haldi, I. faza
16. Radiografski laboratorij in me

rilnica
17. Gostinsko-turistični objekt 

Portorož.
(Vir: Gradivo za 10. sejo odbora 

za razvoj)

ustanavljanja 
v tujini

Za u stan av ljan je  lastn ih  ali m eša
nih podjetij v  tu jin i pa lahko štejem o 
odkup večinskega ali k a r  celotnega 
deleža osnovnega k ap ita la  tu jih , p red 
vsem  kapita lsk ih  pod jetij. Možno je  
tud i, da se z vložitvijo  lastn ih  sred
stev jugoslovanskega p a rtn e rja  (equity 
jo in t venture) osnovni k ap ita l poveča 
in  da se tak o  dom ača OZD ko t u sta 
noviteljica po jav lja  ko t eden solastni
kov v m ešani družbi oz. ko t večinski 
lastn ik  v lastnem  podjetju . Tako 
ustanovite ljica  z vložitvijo svojih 
sredstev  partic ip ira  na  alikvotnem  de
ležu povečanega k ap ita la  že obsto
ječega pod je tja  in regu lira  svoje sta 
tusno  pravne pravice s sprejem om  že 
obstoječih ali n a  njegovo zahtevo 
m odificiranih  p rav il pod jetja .

S redstva za u stanav ljan je
Za ustan av ljan je  podjetij v  tu jin i 

sm ejo OZD u p o rab lja ti:
— devize, kup ljene  na enotnem  de

viznem  trgu , do zneska, k i jim  je  
določen v odločbi zveznega up ravne
ga organa, p risto jnega za zunan jo  t r 
govino, s ka tero  je  odobrena u sta 
novitev pod je tja  v  tu jin i, v  m ejah  ob- 
seganja k red itiran ja  tu jin e , predvide
ne v p ro jekc iji p lačilne bilance J u 
goslavije

— del dobička, ustvarjenega  v že ob
sto ječih  in reg is triran ih  p o d jetjih  v 
tu jin i v  sk ladu z zakonom

— devize, ki jih  ko t k re d it dobijo 
v tu jin i, v sk ladu z zveznim  zakonom, 
ki u re ja  k red itn e  odnose z tu jin o

— oprem o in drugo blago te r  m a
teria ln e  pravice, izražene v  denarju .

Pod je tje  v  tu jin i glede na dejavnost
P od je tje  za proizvodno dejavnost se 

ustanovi v tu jin i za
— povečanje izvoza
— kom ple tiran je  izvoznega proizvod

nega program a
— nastop na  novem  trg u
— plasm a m ateria ln ih  p rav ic  do te h 

nologije
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— pospeševanje in  širjen je  dolgoroč
ne proizvodne kooperacije  in poslov
no tehničnega sodelovanja

— zagotavljanje surovin in rep ro 
dukcijskega m ateriala , k i jih  na  n a 
šem trg u  p rim an jk u je

— uporabo tu jih  patentov, licenc in 
blagovnih znakov za uspešnejši p la
sm a dom ačih proizvodov na tu jem  t r 
gu in  za

— uresn ičevanje  d rug ih  ekonom skih 
ciljev, ki prispevajo k  povečanju  iz
voza in večjem u deviznem u prilivu.

Takšna pod jetja  sm ejo u stanav lja ti 
proizvaja lne OZD, in to za tisto  vrsto  
proizvodnje, k i jo  oprav ljajo  v Jugo
slaviji. Ta pod jetja  sm ejo opravljati 
tud i drugo dejavnost, k i je  v funkciji 
zadevne proizvodne dejavnosti.

P od je tje  za trgovsko dejavnost se 
ustanovi v tu jin i za

— povečanje izvoza blaga in sto ri
tev

— osvajanje in obdelavo tu jega trga
— zagotav ljan je  plasm aja dom ačega 

blaga pod ugodnejšim i pogoji za OZD
— zagotavljanje  uvoza pod pogoji, 

k i so ugodnejši
— o p rav ljan je  posredniških  in  d ru 

gih trgovskih  poslov, k i prispevajo  k  
večjem u deviznem u prilivu.

OZD ustanovite ljica  takšnega pod
je t ja  m ora prevzeti obveznost, da bo 
pod jetje  vsako leto  večji del vsega 
prom eta  z Jugoslavijo  doseglo z izvo
zom blaga in s to ritev  iz Jugoslavije.

Odgovornost
Po predpisih  posam eznih držav je  

lahko pravni sta tu s podjetij glede od
govornosti ustanovite ljev  za njihove 
obveznosti zelo različen. To so lahko 
p o d jetja  (družbe) z neom ejeno zavezo 
n jihovih  ustanovite ljev  (članov), n a 
da lje  pod jetja  (družbe) z om ejeno za
vezo n jihovih  ustanovite ljev , kom an- 
d itne družbe, p ri k a te rih  jam čijo  eni 
člani za obveznosti neom ejeno (kom- 
p lem entarji), m edtem  ko jam čijo  d ru 
gi člani om ejeno (kom anditisti), del
niške družbe, p ri k a te rih  je  poroštvo 
za obveznosti om ejeno na višino vlo
ge v  obliki delnice ipd.

Po zakonu je  naša  OZD ustanovi
te ljica  dolžna zagotoviti, da  podjetje, 
k i ga ustanav lja  v tu jin i, odgovarja za 
svoje obveznosti s sredstvi ustanovne 
vloge (torej sam o v višini vloženih 
sredstev, ne  pa s svojim  celotnim  p re 
m oženjem ). Ta pogoj zavezuje ustano
viteljico, k i zahteva odobritev  za u s ta 
novitev pod jetja  v tu jin i, da bo to 
»kapitalsko podjetje«, k i im a lastnost 
pravne  osebe in po predp isih  države, 
k je r  se ustanav lja , p redstav lja  ex lege 
pod jetje , ki je  za svoje obveznosti n a 
sproti tre tjim  osebam  odgovorno sa
mo s sredstv i pod jetja , ne  pa tu d i s 
sredstv i izven podjetja . P r i tem  naj 
samo opozorim , da je  k lju b  določilu 
zakona o odgovornosti za obveznosti 
s sredstv i ustanovne vloge v  naši 
pravn i teo riji in  p raksi tu jih  držav 
spre jeto  stališče, da podjetje , u sta 
novljeno v  tu jin i — v  obliki pod jetja  
z om ejenim  jam stvom  (npr. GmbH) 
ali v  obliki delniške družbe (AG) od
govarja  za svoje obveznosti do t r e t 
jih  oseb z vsem  svojim  prem oženjem  
in ne samo s sredstv i ustanovne vloge. 
To je  razum ljivo, saj se je  prem ože
n je  v času poslovanja pod jetja  lahko 
večkra tno  povečalo ali zm anjšalo in 
Je zaradi tega stvarna  vrednost pod
je tja  lahko  povsem  drugačna od u sta 
novnega kapitala . N esporno pa je, da 
družba z om ejenim  jam stvom  v n a 
čelu odgovarja tre tjim  osebam  »ne
omejeno«, vendar om ejeno samo s 
prem oženjem , s ka te rim  razpolaga. 
Isto  velja  za delniško družbo.

Postopek u stan av ljan ja
Preden  se lotim o u stan av ljan ja  po

d je tja  v tu jin i na enega izmed nave
denih načinov, je  treb a  p ridobiti do
vo ljen je  zveznega organa, p risto jnega 
za zunanjo trgovino. Po p re jem u  do
voljen ja  m ora ustanovite ljica  v roku  
1 le ta  istem u organu predložiti dokaz, 
da je  pod jetje  v  tu jin i reg istrirano  z 
danim  dovoljenjem , sicer razveljavi 
dovoljenje za ustanovitev  in  pod jetje  
izbriše iz svojega registra .

Za ustanovitev  lastnega ali m ešane
ga pod je tja  v tu jin i je  treb a  izvesti 
sledeče pravno operativne aktivnosti:

1. ko t ustanovite lj glede na zahtevo 
zakona lahko  nastopa le OZD, k i je 
reg is triran a  za oprav ljan je  zt poslov

2. nabav iti je  treb a  dokazilo, da 
ustanovite ljica  redno izpolnju je svoje 
obveznosti v državi in odnosih s tu ji
no

3. sp re je ti sklep na  delavskem  sve
tu  OZD ustanovite ljice  o ustanovitv i 
pod jetja  v tu jin i, k i m ora vsebovati:

— ime, sedež in  p redm et dejavnosti 
pod jetja

— višino ustanovne vloge
— obveznost ustanoviteljice, da bo 

pod jetje  določen odstotek dobička, ki 
Je opredeljen  s sklepom  o ustanovitvi, 
tran sferira lo  v Jugoslavijo , in če bo 
šlo tud i za trgovsko dejavnost, ob
veznost ustanoviteljice, da bo to  pod
je tje  v prom etu  z Jugoslavijo  večji

del tega prom eta ustvarja lo  z izvo
zom blaga in sto ritev  iz Jugoslavije

4. delavski svet OZD ustanoviteljice 
m ora sp re je ti e laborat o ekonom ski 
upravičenosti ustanovitve p o d je tja  v 
tu jin i

5. delavski svet OZD ustanoviteljice 
m ora sp re je ti s ta tu t pod je tja  (pri 
lastnem  podjetju), s ka te rim  se p red 
vsem  :

— zagotavlja, da bo up rav ljan je  pod
je tja  v skladu z zakonom

— določijo pooblastila in odgovorno
sti oseb, ki vodijo pod jetje

— zagotovijo, da se rezu lta ti poslo
v an ja  zagotavljajo  za koledarsko leto 
ko t poslovno leto

— določiti, da sme ustanovite ljica  
kon tro lira ti m ateria lno  — finančno 
poslovanje p o d je tja  v tu jin i in

— da sme po osebah s posebnim i 
pooblastili in odgovornostm i v podje
tju  v tu jin i izvajati poslovno politiko, 
zaradi k a te re  se pod jetje  u stanav lja

6. delavski svet OZD ustanoviteljice 
m ora sp re je ti ugotovitveni sklep, da so 
izpolnjeni pogoji, da se s poslovanjem  
v tu jin i povečajo proizvodnja, izvoz 
in devizni p riliv  oz. u resničijo  cilji, 
zaradi k a te rih  se ustanav lja  podjetje  
v  tu jin i

7. zahtevi za dovoljenje priložiti se
znam  strokovnih  delavcev, k i bodo 
opravljali delo v takšnem  podjetju  
in k i m orajo  izpolnjevati za to  p red 
pisane pogoje

8. poleg teh  pisnih dokazil m orajo 
b iti izpolnjeni še drugi dokazi, ki pa 
bodo izhajali že iz sam e narave u s ta 
novitve pod jetja  (delniška družba, 
družba z om ejenim  jam stvom  GmbH), 
ko t tu d i iz dejstva, da gre za u sta 
n av ljan je  p o d jetja  v določeni državi:

— da ne gre za ustanovitev  pod je
tja , k i bo ustanovljeno v  n asp ro tju  s 
tem eljn im i načeli družbene ureditve  
ipd . . .

— da si je  OZD ustanovite ljice  za
gotovila pravico glede razpolaganja s 
sredstv i ustanovne vloge, in sicer z 
vpisom  ustanovne vloge na n jeno  ime

— da je  zagotovljeno, da podjetje  
odgovarja za obveznosti s sredstvi 
ustanovne vloge in

— da je  po predpisih  države, k je r  se 
pod jetje  u stanav lja  m ožen tran sfe r  do
bička in  vračilo  vloženih sredstev  v

Jugoslavijo

Mangan je po količini v zemeljski 
skorji na 12. mestu. V navadnem 
jeklu je navadno na drugem mestu 
— takoj za železom. Količina seveda 
še ni vse, vendar mangan res nekaj 
pomeni, ker je v jeklarstvu in za 
konstrukterje nepogrešljiv.

Med pridobivanjem jekla iz grod- 
lja in starega železa se mangan, ki je 
navzoč že v grodlju, izkaže tako, da

Slika 1: Jeklo  z  2 °/o C in  12 %> Mn 
po n epopolnem  gašenju: na m ejah  
zrn  j e  perlit ,  zno tra j zrn  še n e 
raz top ljen i karbidi. P ovečava  

100-krat.

veže odvečni kisik in  se potem kot 
oksid rad izloči iz železne taline v 
primerno žlindro. Manganov oksid 
in manganov sulfid, ki ostaneta del
no v jeklu, zelo prav prideta kova
čem in valjarjem, ker odpravljata ne
varnost rdečega oz. vročega loma 
med kovanjem.

9. zahtevi je  treb a  tu d i predložiti 
m nenje GZJ o družbenoekonom ski 
upravičenosti ustanovitve p o d jetja  v 
tu jin i (ki ga ta  izda na  podlagi stan ja  
zt om režja v tu jin i, njegove regional
ne razporejenosti, upravičenosti u s ta 
novitve pod jetja  v tu jin i in SSp o 
organiziranem  nastopu v tu jin i  in 
drugih  SSp)

10. če gre za u stanav ljan je  mešane 
firm e skupaj s tu jo  osebo, je  treb a  
zahtevi predložiti tud i pogodbo, ko 
jo  je  treb a  sk leniti s soustanoviteljem , 
p ri čem er se ugotavlja  tu d i boniteta  
tu jega soustanovitelja . Zakon sicer ne 
govori, kaj naj vsebuje takšna  po
godba, tako  da pogodbena p a rtn e rja  
sam ostojno u re ja ta  m edsebojna raz
m erja, p ri čem er pa m orata  paziti, da 
ni v nasp ro tju  ne z našim i ne s p red 
pisi države, k je r  se pod jetje  ustanav
lja. Glede na to, da gre za ustanovi
tev  pod jetja  in  da zakon zahteva, da 
so izpolnjeni pogoji iz zakona, bo po
godba vsebovala predvsem :

— predm et dejavnosti
— pravni sta tus pod jetja  z jasno do

ločitvijo  garancij ustanovite ljev  za 
n jen e  obveznosti

— organe, k i u p rav lja jo  pod jetje  in 
način odločanja

— udeležbo delavcev ustanovite lja  v 
poslovanju m ešanega pod je tja  ali na 
delovnih m estih oz. poslih s posebnim i 
pooblastili in odgovornostm i

— skupna sredstva, ki se vlagajo v 
pod jetje  in delež vsakega p a rtn e rja

— pravice in obveznosti p a rtn e rjev  
do podjetja

— ugotav ljan je  in način  delitve do
bička

— prenos dobička, k i p ripada  usta 
novitelju  v Jugoslavijo  te r  pogoji za 
dvig sredstev  iz podjetja

— kontrolo nad poslovanjem  podje
tja  te r

— druga določila pom em bna za m ed
sebojna razm erja  m ed ustanovite lji.

Vse te  aktivnosti je  treb a  izvesti 
p red  vložitvijo zahteve in  kasneje  po 
sprejem u dovoljenja šele p ričeti z re 
gistracijo  takšnega pod jetja  pred  p r i
sto jn im i organi v tu ji  državi. V n a
sprotnem  to  p redstav lja  kaznivo de
jan je . P rav  tako  je  treb a  opozoriti, da 
je  nu jno  sodelovanje z diplom atskim  
oz. konzularnim  predstavništvom  v  tej 
državi, sicer je  to  gosp. prestopek.

D rago M ežnar

V drugih pogledih kovači ne mo
rejo biti zadovoljni z manganom. 
Ker močno poslabša toplotno pre
vodnost in poveča toplotni raztezek 
jeklu, je treba izdelke iz manganovih 
jekel zelo dolgo ogrevati na kovaško 
(in podobno na kalilno) temperaturo. 
Ker ne zavira rasti zrn, daje mangan 
možnost nastajanja grobe strukture 
šibke trdnosti. Zrna rastejo toliko 
hitreje, kolikor višja je temperatura. 
Zato moramo še posebno pri jeklih 
(izdelkih), ki jih moramo dolgo gre
ti, paziti, da jih ne grejemo na pre
visoki temperaturi. Drugače jih pre
žgemo.

Tudi uporabnikom ni mangan sa
mo prijeten utrjevalec ali podpornik 
elastičnosti, temveč je lahko škodljiv 
zavoljo pristranskosti, s katero iz
bira smeri najboljših lastnosti v  iz
delkih. Valjani izdelki so namreč ve
liko boljši v vzdolžni kot v  prečni 
smeri.

Za toplotno obdelavo in uporabo 
je pomembno, da mangan močno 
znižuje temperaturo premene avstc- 
nita v ferit in da tako tudi silno po
veča območje temperatur, pri kate
rih je obstojen avstenit. Sam avste- 
nit je priljubljen zavoljo svoje velike 
korozijske obstojnosti in polirnosti 
(večje pri avstenitu kromovega jekla 
kot manganovega). Strokovno se go
vori, da je mangan gamatvorni ele
ment, ki znižuje temperaturo At 
točke.

Vredno je tudi vedeti, da ne tvori 
samostojnih (posebnih) karbidov, tj. 
spojin z ogljikom. To pomeni, da ne 
tvori rad karbidov in jih je zato raz
meroma malo okoli jeklenih zrn.

Ob tem se zavedajmo, da ima je
klo toliko boljšo trdnost in obstoj
nost proti udarcem, kolikor drobnej
še zrno ga sestavlja. Razmere so ne
kaj podobnega kot pri lesu in nje
govih letnicah. Zrna kovin med 
ogrevanjem na visoko temperaturo 
(npr. za kovanje) vedno hitreje in 
hitreje rastejo. S kovanjem jih sicer 
drobimo, toda že takoj po udarja
nju spet hitro rastejo. Res da se med 
ohlajanjem in kristalnimi premena
mi marsikaj zgodi, toda veliko dedi
ščine prejme zrno, ki obstaja pri 
20" C, od tistega pri 1000° C. Kaj sto
riti, da bi imeli Čim drobnejše zrno?

Ugotovili so, da raste zrno tako, 
da sc porazgubijo meje med zrni. Je
kla, ki vsebujejo po mejah zrn ke
mijsko obstojne karbide, imajo zato 
tudi obstojnejše meje zrn, tj. obstoj
na zrna.

V & t f i  m  J

Wkm\

Slika  2: Jeklo  z  1 % C in 12 “/o Mn  
po d ob rem  gašenju: že  m e d  p o li
ra n jem  za preg led  p ovrš in e  se  
u trd i  površ ina  zrn  s p las tično d e 
formacijo . S m er i drsen ja  jek la  ni
so enake v  v seh  zrnih. P ovečava  

100-krat.

Mangan žal ne tvori rad karbidov 
in tako nastajajo v manganovih jek
lih celo zmesni karbidi šele z dolgim 
žarjenjem. Če taka jekla ne vsebuje
jo še močnih karbidotvorcev, terja
jo posebno previdnost, ker so občut
ljiva na pregretje.

Mangan jeklu močno zmanjšuje 
potrebo po ostrem kalilnem sredstvu, 
zato je sicer možno kaliti nekatere 
izdelke kar na zraku, toda težave so 
z žarjenjem, ker je tudi temperatura 
strukturne premene zelo nizka in je 
zato izmenjava atomov zelo počasna. 
Težave z žarjenjem: prav bi rekli, da 
je zelo drago ali nemogoče odkriti 
dober postopek žarjenja za dosego 
lahko obdelavne (stružne) strukture. 
Jekla, ki imajo poleg drugih elemen
tov še dva ali več odstotkov manga
na, precej jezijo strugarje, skoblarje, 
rezkarje.

Kalilcem pogosto naprtijo tudi po- 
puščno krhkost, ki jo povzroča man
gan v povezavi z zloglasnima fosfor
jem in dušikom. Delno se jo da pre
prečiti že v jeklarni, da dodajo ustre
zno količino aluminija, ki ne tvori 
tako rahlih vezi kot mangan.

Dve od dobrin, ki jih dolgujemo 
manganu, sta povečanje možne glo
bine cementacije in povečanje vseb
nosti ogljika na površini, ki jo ce
mentiramo (naogljičimo). Skoraj vsa 
jekla, namenjena izdelkom, katere 
ccmcntacijsko utrdimo na površini 
(npr. zobnike), imajo nad 1 % man
gana. Nimajo ga tista, ki vsebujejo 
nikelj.

Poleg cemcntacijskih so za mangan 
zainteresirana še jekla, ki jih toplot
no ni treba obdelovati. Iz takih so 
posebne listnate vzmeti, primerne 
za kovaška kladiva tipa Aiax.

Kaj smemo vedeti 
o manganu v jeklu
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Še enkrat več mangana vsebujejo 
jekla za železniške tirnice, katerim 
sta zadelj tega elementa zagotavljena 
velika obrabna obstojnost in žila- 
vost. Če pon.islimo na udarec od os
nih pritiskov med pragovi ali celo 
na konce tirnic, se zavemo pomena 
mangana v teh jeklih.

Približno enako, tj. 2%  mangana 
najdemo še v vsaj dveh sodobnejših 
vrstah jekel. Prvo od teh ima še 
0,3 % C in 4 % Cr. V tej vrsti jekla 
ima mangan zaslugo za nastanek ten
ke blažilne plasti avstenita okoli zrn 
martenzita. Za veliko trdnost jekla 
sme biti avstenita le do 2 % struktu
re. Ta avstenit sc po strukturi lepo 
prilega martenzitu, poleg tega stopi 
v sebi ogljik, da se ne morejo tvori
ti po mejah zrn karbidne late. To je 
zelo dobro, ker so take late (gledane 
z mikroskopom — v resnici so seve
da nevidne iglice) krhke in zmanj
šujejo žilavost jekla.

Druga vrsta jekel sodi v skupino 
maraging zlitin, tj. kovin, katerih 
martenzit je zelo mehek, vendar ga 
moremo izredno močno utrditi z 
žarjenjem. Primer jekla, ki mu z do
datkom 2 % Mn za več kot 40 /m m 2 
povečamo trdnost: 12%  N i, 8 % 
Co, 4%  Mo, 0,2%  Ti, 9,1 % Al. _

Ne smemo pa dodajati mangan je
klu z 18%  niklja.

čistih manganovih zlitin, ki bi 
vsebovale med 2 in 12% mangana, 
ni pametno izdelovati, ker v takih 
nastopa zelo neenakomerna struktu
ra. Deleža avstenita in martenzita sta 
neustrezna. Avstenita je preveč, mar
tenzit je krhek. Temperatura preme
ne, pod katero žarimo za strojno 
obdelavo, je zelo nizka. Odžarjenje 
je zato skoraj nemogoče.

12 ali več odstotkov mangana pa 
je spet priročno uporabiti. Ena od 
najbolj znanih zlitin — Hadfieldovo 
jeklo — služi izdelavi obrabno ob
stojnih strojnih delov, ki so obreme
njeni s pritiskom rudnin, kamenin. 
Jeklo vsebuje 1 % C in ga navadno 
oblikujemo le z litjem, ker ga je 
stružiti in skoblati večinoma nemo
goče. Bolj ga namreč obdelujemo, 
trše je. Kolikor vsebuje martenzita, 
je slab. Avstenit se s pritiskom spre
minja v zelo trdo strukturo — hlad

no utrjeno. Trdnosti takšno jeklo ni
ma niti približno tako visoke, kot bi 
sklepali po trdoti.

Da se ne bi razogljičila površina 
in da ne bi zato postal avstenit neob
stojen, je zaželeno tako jeklo ogreva
ti v varovalni atmosferi. Po ogretju 
na visoko temperaturo ga hitro ohla
dimo — gasimo — da ohrani visoko- 
temperaturno strukturo, tj. čim več 
avstenita s čim več mangana. Kadar 
izdelke iz takega jekla varimo, jih 
moramo z zelo pogostimi pavzami.

Druga vrsta jekel z 12 ali več od
stotki mangana, toda z zelo malo 
ogljika, so nadomestna nerjavna jekla 
za živilsko industrijo. Nadomestna 
so zato, ker so precej manj kako
vostna od krom-nikljevih in pa ker 
jih veliko težje kujemo ter hladno 
obdelujemo. Taka jekla vsebujejo 
enako količino (18% ) kroma in 
mangana.

Tretja vrsta zlitin te stopnje so 
hladno utrdljive nemagnetne s 14 % 
Mn in do 3 %  kroma.

Poskusili so izdelati tudi mangan- 
sko jeklo, ki bi bilo žilavo pri nizki 
temperaturi. Zamenjali so 3%  niklja 
z manganom in pustili 5%  niklja. 
Izsledki niso bili dobri pri —196° C.

Nekaj mangana najdemo tudi v 
orodnih jeklih: meroobstojnih (za 
merilne kalibre) in tistih za zelo 
ostre nože, ki gladijo lesene plošče. 
Taka jekla z 2% mangana, 0,9%  C 
in malo vanadija so zajeta z oznako 
Merilo. Tudi za ta jekla velja previd
nost pred prehitrim ogrevanjem in 
pred previsoko temperaturo.

Mag. Franc Uranc

DOPOLNILO
Ker je kovinsko zrno večinoma 

zelo drobno, ga moremo videti le z 
mikroskopom. Avstenitna zrna so 
med večjimi, zato jih moremo opa
zovati že s povečavo 100 X , kot 
npr. jekla z 12%  Mn. Drobnih raz
lik med zrni nelegiranih jekel ne vi
dimo pri manjši povečavi, kot je 
500 X . Tako velja za fotografije v 
spisu Kaj smemo vedeti o  ogljiku, 
da so posnete pri povečavi 500 X , 
česar v članku nismo navedli. Opra
vičujemo sc za zamudo, p Uranc

parabolična vzmet

i i t e v . n i h a j e v  ( p r e v o ž e n i  km)

lotnega časovnega obdobja preizkušanja m alodane konstantne razm ere 
lastnega trenja (slika 1).

N araščajoča u trd itev  pri konvencionaln i trapezni vzm eti (veliko- 
listna  vzm et) pri daljšem  obratovanju v  prim erjavi s parabolično  
vzm etjo  je  jasno v idna iz slike 2, pri opazovanju za vzm etn e razm ere 
odločilnega »dejanskega federrate Cw« =  specifičn i poveš v  obm očju  
polne obrem nitve, tj. v  obm očju dinam ičnega delovnega obm očja.

P resojanje razm er lastnega trenja različnih konstrukcij listnatih  
vzm eti g lede na dejansk i federrate Cw (slika 2), vod i posebej pri opa
zovanju  m alih  povesov  pri d inam ičnih razm erah k vidnim  razlikam .

TRENJE PRI LISTNATIH VZMETEH
V prejšnjem  poglavju  (Inform ativni fužinar št. 5) predstavljene  

različne konstrukcijske značilnosti pri
• konvencionaln i trapezni vzm eti v  paketu (m nogolistna vzm et)
• debelolistn i vzm eti in
• parabolični vzm eti
bodo defin irane na karakterističen način prek razm erij lastnega trenja.

D olgotrajne raziskave na dinam ičnem  preizkusnem  stroju za vzm e
ti kažejo, da lastno trenje (površina h isterezne zanke vzm etnega dia
gram a, označena tudi kot drsni m om ent), pri m nogolistn ih  vzm eteh  
že po krajšem  času nihanj narasle na večkratno novo stanje. N asprot
no pa doseže parabolična vzm et vrednost lastnega trenja še le  po v eč
jem  štev ilu  n ihajev  nove m nogolistne vzm eti ozirom a kaže prek ce-

>0•H >0

TJ

velikolistna vzmet po daljšem času obratovanja

velikolistna vzmet novo stanje

debelolistna vzmet novo stanje

parabolična vzmet novo stanje

uumoeje trošenj glede na izvedb'

poveš vzmeti

Slika 3: Lastno tr e n je  p r i  lis tnatih  v zm e te h

Iz slik e  3 je  razvidno, da leži lastno  trenje pri debelolistn ih  vzm e
teh  in  še  posebej paraboličnih vzm eteh  razločno n ižje v  prim erjavi 
s konvencionalno trapezno vzm etjo. Izraženo je  prek razmerij Cw d i
nam ični /  C statičn i pri m anjših  povesih  vzm eti.

P otem takem  dosegam o izboljšanje vzm etn ih  razm er konvencional
nih trapeznih vzm eti v  paketu  zahvaljujoč uvedbi debelolistn ih  in  še 
posebej paraboličnih vzm eti. A lojz Pori

TERMINOLOGIJA

Slika 1: S prem in jan je  drsnega m o m en ta  m e d  vo žn jo  (pogonom)

Področje: ZAGOTAVLJANJE KA
KOVOSTI

DEFINICIJE
KAKOVOST
Zbir vseh lastnosti in značilnosti 

proizvoda, postopka ali storitve, ki 
se nanašajo na možnost zadovolje

vanja določenih ali posredno izra
ženih zahtev. Zahteve so lahko pred
pisane s pogodbo, lahko pa so opre
deljene v ustreznih dokumentih.

KAKOVOSTNI RAZRED
Kazalec razreda ali nivoja kako

vosti proizvoda, postopka ali storit-

uolna

inamicnp
tl e lo v n o

obremenit

rabolična vzmet 
daljšem casu obratov, 

vožnje) 
oz. nova veol ist.vzcfl*
errate izračuna

poveš vzmeti

Linija vzmet.karakt. mnogolist.vzmeti po 
daljšem obratovanju

ohmnč c..>c..>c_> c„ -naraščajoča utrditev 
' 1 vzmeti pri daljšem

nogonu (vožnji)

Slika 2: S p rem em b a  v z m e tn e  karak ter is t ik e  m ed  vožn jo  (pogonom)
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ve, namenjenega za enako funkcio
nalno uporabo, toda za različen zbir 
zahtev. Razred se lahko označuje 
številčno, tako da se najvišja stop
nja označuje z 1, nižje stopnje z 2, 
3, 4 itd. Kadar stopnje označujemo 
s točkami npr. * ima najnižja stop
nja najmanj točk oz. zvezdic.

KROG KAKOVOSTI, ZNAKA  
KAKOVOSTI

Splošni vzorec medsebojnega de
lovanja učinkov, ki vplivajo na ka
kovost proizvoda, postopka ali sto
ritve v različnih razvojnih stopnjah 
od istovetnosti zahtev do ocene teh 
zahtev.

POLITIKA KAKOVOSTI
Splošna usmerjenost, cilji in na

men delovne organizacije glede ka
kovosti. Politika kakovosti predstav
lja osnovo splošne politike DO Že
lezarne Ravne, potrjuje pa jo po
slovodni odbor.

VODENJE KAKOVOSTI
Skupna funkcija vodenja, ki sc na

naša na izvajanje politike kakovosti. 
Za doseganje kakovosti je treba pred
videti odgovornost in zagotoviti so
delovanje vseh delavcev v delovni 
organizaciji.

ZAGOTAVLJANJE KAKOVOSTI
Vsi načrtovani in sistemski ukre

pi, ki so nujni za doseganje ustrez
nega zaupanja, da bo izdelek, posto
pek ali storitev izpolnil predvidene 
zahteve glede kakovosti. Zagotav
ljanje kakovosti ni popolno, če pred
videne zahteve v celoti ne ustre
zajo potrebam uporabnika.

Zagotavljanje kakovosti predstav
lja orodje vodenja. Pri sklepanju po
godbe vpliva zagotavljanje kakovo
sti na pridobitev zaupanja kupcev.

OBVLADOVANJE KAKOVOSTI
Delovanje in ukrepi, ki se nana

šajo na doseganje zahtev za kakovost. 
Širši pojem zajema obvladovanje ka
kovosti v okviru celotne delovne or
ganizacije (integralno obvladovanje 
kakovosti).

SISTEM KAKOVOSTI
Organizacijska struktura, odgovor

nost, postopki, usposobljenost in 
sredstva, ki skupno zagotavljajo, da 
izdelki, postopki ali storitve zado
voljujejo neposredno ali posredno 
izražene zahteve. Obseg sistema ka
kovosti mora biti tak, da omogoča 
doseganje ciljev glede kakovosti.

PLAN KAKOVOSTI
Dokument, v katerem so navedeni 

cilji, postopki, sredstva ter delova
nje v zvezi s kakovostjo. Nanaša se 
na določen izdelek, postopek,, sto
ritev, pogodbo ali projekt.

PRESOJA KAKOVOSTI
Sistematično in neodvisno preso

janje zaradi preverjanja usklajenega 
delovanja pri doseganju kakovosti in 
rezultatov z načrtovanimi zahtevami. 
Pomeni tudi učinkovito uveljavlja
nje ustreznih ukrepov za doseganje 
ciljev.

NADZOR KAKOVOSTI
Stalna presoja stanja, postopkov, 

metod, pogojev, proizvodov ali sto
ritev, kakor tudi analiza poročil, s 
čimer zagotavljamo, da bodo kako
vostne zahteve izpolnjene.

PREGLED PROJEKTA (ZASNO
VE) KAKOVOSTI

Ocenitev stanja in ustreznosti si
stema kakovosti glede na politiko ka

kovosti in nove cilje, ki so nastali 
zaradi spremembe pogojev. Izvaja ga 
poslovodni odbor.

PREGLED PROJEKTA (ZASNO
VE)

Obsežno, sistematično in dokaza
no preverjanje projekta zaradi oce
nitve ustreznosti in zahtev iz pro
jekta, da izpolni zahteve, istoveti 
probleme in predlaga rešitev.

KONTROLIRANJE
Postopki, kot so meritve, prever

janje, preizkušanje in primerjanje z 
ustreznimi tabelami (etaloni) ene ali 
več lastnosti proizvoda, postopka ali 
storitve ter njihovo primerjanje z 
določenimi zahtevami.

IDENTIFIKACIJA IN DOKAZO
VANJE POREKLA

Možnost določanja izvora, upora
be ali namestitve določenega proiz
voda oziroma možnost ugotavljanja 
poteka aktivnosti s pomočjo določe
ne identifikacije.

DOVOLJENJE ZA ODSTOPA
NJE

Pisna odobritev odstopanja ali upo
rabe neke količine materiala, sesta
vin ali zalog, ki so že izdelane, pa 
ne ustrezajo predpisom in zahtevam. 
Dopustitev sc nanaša na omejene 
količine ali obdobja in za določeno 
uporabo.

DOGOVORJENO ODSTOPANJE
Pisna odobritev odstopanja od 

predpisanih zahtev za določeno koli
čino ali določen čas, ki se izda pred 
začetkom proizvodnje oziroma pred 
odločitvijo o realizaciji storitve.

ZANESLJIVOST
Sposobnost proizvoda, da opravlja 

zahtevano funkcijo pod določenimi 
pogoji v določenem časovnem ob
dobju.

ODGOVORNOST (ZA PROIZ
VOD ALI STORITEV)

Splošen pojem, ki obvezuje proiz
vajalca ali druge, da izvršijo povra-

8114 Priručnik za primjenu zajednič- 
ke metodologije investiranja u 
SFRJ. D. 1: metodološki vodič. 
Bgd 1988.

8115 Dragovič I.: Rečnik moderne 
elektronike: nemačko srpsko- 
hrvatski. 2 izd. Bgd 1987. 
(Stručni rečnici)

8116 Dragovič I.: Rečnik industrij
ske elektrotehnike: nemačko- 
srpskohrvatski. 2. izd. Bgd 
1987. (Stručni rečnici)

8117 Vekarič S.: Poslovno privredni 
rečnik: nemačko-srpskohrvat- 
ski. 2. dopunjeno izd. Bgd 
1983. (Stručni rečnici)

8118 Popič R. & B. Lolič & N. Af- 
gan: Naučno tehnički rečnik: 
englesko-srpskohrvatski. Bgd 
1987. (Stručni rečnici)

8119 Landa M.: Privredno-poslovni 
rečnik: englesko-srpskohrvat
ski. Bgd. 1986. (Stručni reč
nici)

8120 Radič S.: Rečnik industrijske 
opreme: mašine, aparati — ure- 
daji: nemačko-srpskohrvatski. 
Bgd 1986. (Stručni rečnici)

8121 Miličevič J.: Rečnik mašinske 
tehnike: engleski-srpskohrvat- 
ski. Bgd 1986. (Stručni rečnici)

čilo zaradi poškodb oseb, poškodb 
imovinc ali druge škode, ki nastane 
kot posledica uporabe proizvoda ali 
storitve.

NEUSKLAJENOST (NEUSTREZ
NOST)

Neizpolnjevanje predpisanih za
htev. Pomanjkljivost ali odstopanje 
ene ali več karakteristik kakovosti 
glede na določene zahteve oz. odsto
panje ali pomanjkljivost elementov 
sistema kakovosti. -

NAPAKA
Neizpolnjevanje zahtev za predvi

deno uporabo. Odsotnost ali odsto
panje ene ali več značilnosti kako
vosti —• predpisanih zahtev za upo
rabo.

SPECIFIKACIJA
Dokument, v katerem so podrob

no napisane zahteve, s katerimi mo
rajo biti proizvod, postopek ali sto
ritve usklajeni. Specifikacija obsega 
skice, načrte in druge ustrezne do
kumente, s pomočjo katerih sc lahko 
preveri usklajenost.

POSLOVNIK O KAKOVOSTI
Normativni dokument, v katerem 

so predvidene skupne osnove poli
tike, ciljev, odgovornosti, organiza
cije in opravil za zagotavljanje kako
vosti v delovni organizaciji.

PROGRAM ZAGOTAVLJANJA 
KAKOVOSTI

Osnovni dokument za razvoj si
stema zagotavljanja kakovosti, v ka
terem so sistematično predvidene 
skupne osnove sistema kakovosti v 
delovni organizaciji.

POPRAVILO
Postopek, s katerim izboljšamo ne

ustrezne lastnosti do takšne mere, da 
bo proizvod zanesljivo in varno 
opravljal svojo funkcijo.

Po tovarniškem standardu: TS A7 
»ZAGOTAVLJANJE KAKOVOSTI. 
Termini in definicije«.

Marija Dravec

8122 Radič S.: Tehnološko tehnički 
rečnik: nemačko-srpskohrvat
ski. 3. prošireno izd. Bgd 1986. 
(Stručni rečnici)

8123 Zakon o združenem delu: s 
stvarnim kazalom. Lj 1988.

8124 Bronštejn J. N . & K. A. Sc- 
mendjajev: Matematični priroč
nik: za inženirje in slušatelje 
tehničnih visokih šol. (9. po
natis). Lj 1987.

8125 Kelley’s U. K. exports 1987. 
East Grcnstead 1987.
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Nagrada Železarne Ravne - vzgoja kadrov za jutri
Kako odkrivati, pridobivati, razvijati nadarjene, delovne in ustvarjalne srednješolce in študente

D el odgovorov na  zastavljena  
vprašanja poskušam o tudi v Ž e
lezarni R avne, kot nekateri že 
pred nam i, n ajti v  razpisovanju  
natečaja, nam enjenega srednje
šolcem  in študentom . N atečaj sm o  
poim enovali nagrada Železarne  
R avne. Z njo želim o šolajočo se 
m ladino spodbujati in  ji om ogo
čati, da se  ob rednem  šolskem  
program u spoprim e tudi z različ
n im i dodatnim i oblikam i ustvar
jalnega in  raziskovalnega dela.

V natečaju  za nagrado razpisu
jem o tem e z najbolj značiln ih  
področij dejavnosti železarne, in  
sicer: kem ije in  m etalurgije,
strojništva, e lektrotehnike, raču
naln ištva  in in form atike ter dru
žboslovja.

N atečaj traja vsako leto od ok
tobra do 31. m arca. V drugi polo
vici m aja razglasim o rezultate, in 
najboljše naloge nagradim o. N a
grade so denarne. N jihova  višina  
je odvisna od izp lačanega OD na  
delavca  železarne v  1. kvartalu  
leta, v  katerem  se  podeljuje na
grada. L etošnja p odelitev  nagrade  
je b ila  37. m aja.

A na P avše, strokovna delavka  
kadrovske službe:

»Letošnje naloge so dobre, zelo  
dobre. Iz ocen in  recenzij lahko  
ugotavljam o, da se  z razpisova
njem  nagrade približujem o c i
ljem  (spodbujevalno-m otivacijsk i 
in vzgojno-izobraževaln i v id ik  ter  
uporabnost).

A n a P avše

N aloge, predvsem  visokošolske, 
so za železarno takoj uporabne. 
N ekatere predstavljajo že kar 
pravi priročnik  ozirom a zbir in  
sistem atično obdelavo razpisane
ga problem a s pom očjo naj novej
še  dom ače ali tu je  literature (npr. 
naloge Tem peraturno obstojne  
zlitine, Prehod dušika v  talino in  
njegova odprava, R azfosforenje  
ta lin e s  pom očjo kalcija pri po
stopku E P2, V laganje sredstev  
tujih  oseb v  dom ačo OZD, P olo
žaj delavcev, katerih  delo v  tozdu  
ni več potrebno, M enica in m e
nično poslovanje v  Železarni R av

ne), druge so osnova za širši pri
stop k nadaljnji raziskavi proble
m a v  železarni (npr. naloga Izra
čun okvira ekscentrične stiskaln i
ce DE 315 s pom očjo m etode  
MKE) ali pa so takoj uporabne 
pri razvoju naših  izdelkov (npr. 
nalogi P rim erjava kom biniranih  
ročičnih m ehanizm ov pri razvoju  
stiskaln ice za hladno kovanje in  
Sinteza m ehanizm a stiskaln ice za 
hladno kovanje).

Poleg  m otiviranja in  spodbuja
nja m ladih za raziskovalno delo  
in  praktične uporabnosti nalog  
vseb uje razpisovanje nagrade tudi 
izobrazbeni in  razvojni v id ik  šo la
joče se  m ladine. U deleženci n a 
tečaja, v  večin i prim erov naši 
štipendisti, se m ed izdelavo nalo
ge ozirom a ob obravnavi proble
ma teoretično in  praktično po
glab ljajo  v  posam ezna področja  
dela v  železarni.

Ob praktičnem  delu, pri izvaja 
nju  laboratorijsk ih  poskusov ali 
m eritev  si pridobivajo znanja in  
spretnosti za tovrstno delo, n ava
jajo se  na natančnost. Spoznava
jo problem e v  praksi, spoznavajo, 
kako se je  treba lo titi raziskoval
nega dela in  osnovne m etodologije  
na posam eznem  področju.

Skratka —  pridobljene izkušnje, 
pa čeprav sam o dveletne, kažejo, 
da nam  sistem atično delo pri 
usm erjanju, vzgoji in  razvoju bo
dočih kadrov lahko prinese zado
vo ljive  rezultate. K o se bodo pri 
nas zaposlili prejem niki nagrad  
(upamo, da se  bodo), jim  bom o  
m orali posvečati posebno skrb in  
jim  om ogočiti tem u prim eren pro
gram  pripravništva, če svoje raz
m išljanje om ejim  le  na obdobje 
priprave kadrov.«

Mag. M ilan Švajger, predsednik  
sveta  nagrade Ž elezarne R avne

»Glede na preteklo leto  je  pri 
nalogah, od katerih so nekatere  
izdelane vseb insko in  oblikovno  
izredno dobro, narejen  velik  k va 
litetn i prem ik, žal pa je  b il š te 
vilčn i odziv m anjši. P redvsem  nas 
skrbi skrom en odziv d ijakov sred
nje šo le Ravne, ki jim  je  nagrada  
prvenstveno nam enjena. P rav ta 
ko sm o opazili, da je  bilo  prem a
lo predlogov tem  za razpis s 
področij elektrotehnike, računal
ništva in  inform atike. Zato nas 
čaka do septem bra, ko bom o pri
pravljali naslednji razpis, še  v e li
ko dela. N a prim eren način bo
mo m orali angažirati strokovne  
službe v  železarni, da bodo pri
pravile več tem , s predstavniki 
srednje šole pa se  bom o m orali 
dogovoriti za prim erno obliko so
delovanja tako, da odziv d ijakov  
ne bo sam o rezultat osebne anga
žiranosti posam eznih d ijakov in  
profesorjev, am pak priložnost 
afirm iranja nadarjenih d ijakov  
izven  obveznega učnega program a  
v  okviru celotnega izobraževalne
ga sistem a šole.

R azveselila  nas je  velik a  pri
pravljenost za sodelovanje pro
fesorjev  F aku ltete  za strojn ištvo  
in m etalurške fak u ltete  v  L jub
ljani, ki so se  resnično angažirali 
in poskrbeli, da so kandidati iz
delali kva litetn e  naloge.

Bolj kot so skrom ne denarne  
nagrade m ogle razveseliti nagra

jence, nas v  železarni vese li d ej
stvo, da raste obetaven rod m la
dih strokovnjakov, za katere upa
mo, da bodo km alu prišli m ed  
nas s svežim i idejam i in znanjem . 
N ekatere naloge so tako k va lite t
ne, da bodo im ele v  naši vsakda
n ji praksi konkreten aplikativni 
pomen.

Mag. Milan Š va jg er

Posebej pa se  velja  za izvedbo  
akcije, kot je  nagrada Železarne  
R avne, zahvaliti m entorjem  in  
članom  ocen jevaln ih  kom isij, ki 
so žrtvovali velik o  dodatnega d e
la —  tudi v  prostem  času —  in 
s tem  dali v e lik  prispevek  k iz 
obraževanju  bodočih kadrov. Za 
sodelovanje sm o angažirali pri
znane dom ače in  zunanje strokov
njake, za katere sm o b ili prepri
čani, da bodo svojo  nalogo vzorno  
opravili. S v e t nagrade m eni, da 
je  prav od njih  v  v e lik i m eri od
v isen  uspeh naše skupne akcije. 
S svojim  delom  so dokazali, da so  
pripravljeni nesebično prenašati 
svoje znanje in  izkušnje na m laj
še in  da se  zavedajo, da so n a 
ložbe v  kadre in  znanje osnova  
našega razvoja. N aš skupni cilj 
m ora biti — in takšen tudi je — 
da bo železarna jutri še  boljša  v 
sm islu  trženja m anjšega deleža  
železn ih  zlitin  in  energije na ra
čun več našega dela in znanja.«

M entor prof. Stanko Lodrant:
»Nerodno se počutim  pod to š i

fro —  nagrade Ž elezarne Ravne, 
ker železarna im a nam en svoje  
problem e reševati, jaz pa nisem  
njen  delavec. M oram priznati, da 
to zadevo pograbim  kot neko v a 
bo za d ijake; za poglavja v  u č
nem  načrtu, ki so na zunaj do l
gočasna, za naloge, ki jih  v  raz
redu n ihče ne bi povohal. Z na
slovi, prijem i, tako da m ikavne  
postanejo, jih  potem  skušam  spra
v iti pod streho.

V železarni je  nagrada nekaj 
novega, jaz pa take naloge že 
30 le t delam . Če b i kdo vse  to  
zbral, je  tega ogromno, seveda pa 
sem  toliko pošten, da se  ne po
navljam . To za nas n i nova ob
lika, saj sodelujem o tudi v  g iba
nju  Z nanost m ladin i in v  dru
gih tekm ovanjih .

Zdi pa se m i zelo razveseljivo, 
da se dom ača in stitucija  —  že 
lezarna, ki je  dobesedno m ati v se 
ga in  so v si drugi posredno od vis
ni od nje, sam a zaveda potrebe po 
takšni dejavnosti, da ne gre to 
prek posrednih oblik, saj je  zgo
dovina pokazala, da je  gospodar
stvo izhodiščna nuja človeka.

Zakaj je  bilo s srednje šole 
manj sodelujočih  kot lani? Takšne 
reči so odvisne od ljudi, k i akci
jo vodijo. Lani je  b ilo  bolj živo, 
letos pa ne vem  — ali so m islili, 
da bo sam o od sebe šlo. A m pak  
akcije spočeti n i težko, pač pa jo  
prehranjevati.

Problem  so tudi tem e. K ot je  
Jožko K ert rekel, bom o m orali 
bolj sodelovati: strokovnjaki v  že
lezarni, ki vejo, kateri so proble
m i, in  m i, ki vem o, kaj so dijaki 
sposobni narediti, in  kaj zm ore
mo m i ob izpolnjevanju  .fanta
stičn ih1 učnih načrtov.

K ar se raziskovalnega dela tiče, 
pa je  tako: nevarno ga je  preveč  
poudarjati, ker d ijak i prehitro do
bijo občutek, da delajo znanost. 
Zam e je  to le  bolj m oderna ob
lika pouka, je  še le  ed ina prava  
učna m etoda, ki jo od m ene šolska  
oblast zahteva, a je zaradi ,avstro- 
ogrskih časov* ne m orem  izva
jati.

Šola im a nam reč od takšne de
javnosti ogrom no korist in  bi bila  
neum na, če  se je  n e bi posluže
vala, saj bi se m i m orali z eno  
nogo že p reseliti v  železarno. V  
konceptu usm erjenega izobraže
vanja nam reč ni b ilo  m išljeno, da 
bi v  šoli im eli svoje drage labo
ratorije, am pak železarna se nas 
otepa. Seveda  vaš delavec pač ta
ko m isli: m oji otroci hodijo v  šo
lo in  je  vseeno, k je  dobivajo zna
n je —  na m estu sam em  ali v  m a
lo abstraktni ustanovi — šoli. Se  
pa ne bi čudil, če bi se  srednja  
šola in  železarna zlili v  eno, to bi 
bilo najbolj idealno.

Prof. S tan ko  L odrant

M oje načelo je  takšno: jaz si ne  
upam  znanja prenašati, am pak le  
pokazati pota, kako do njega pri
deš. P reveč je  tega, da je  na krož
n ik  servirano. V ažno pa je, da 
dijak  sam  dobi neke inform acije, 
pa sklep  naredi; sam o da je  pot.

Tudi ko sem  jaz študiral, sem  
m oral vse  sam otež, pa m islim , da 
m i je  to silno koristilo. D anes pa
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—  preveč je  treba m lade potiskati. 
Saj vem o —  znan stven ik  se rodi, 
narediš ga ne. Moreš narediti pri
dne, da m erijo, pišejo, rišejo, a 
jim  m oraš delo določiti in  jih  
potiskati. ,Fantazije* ni. Zato tudi 
ni nič čudnega, da se  po m ojem  
m nenju  dijaki za sodelovanje v

nagradi odločajo le  zaradi nje  
sam e.

N a srečo pa .znanstvenih  t i
pov' na šolah  ni opaziti veliko, 
in  jih  tudi treba ni. Pridnih d e
lavcev  je  treba več. Je  že tako, 
da je  č loveštvo  podobno čebelam  
in term itom .«

M entor inž. Jožko Kert:
»Nagrada je  vsekakor lepa akci

ja  železarne za pridobitev naših  
bodočih strokovnih  sodelavcev. 
P om eni spodbudo, izziv m ladim  in  
povezovanje z njihovo fabriko. V  
železarni od n je ne pričakujem o  
nekih  b istven ih  strokovnih rešitev  
naših  problem ov, saj im am o do
volj svojega usposobljenega ka
dra, am pak je  to izziv  m ladim , da 
bi stop ili v  naše vrste. N a ta na
čin  ustvarjam o tesn ejše  stike s 
šolam i, d ijaki in  n jihovim i m en 
torji. Je pa pri tem  problem , ki 
bi ga rad om enil: v  prihodnje bi 
kazalo, da bi pri razpisu tem  
tesn eje  sodelovali s  šolam i, saj m i 
poznam o železarno, šola pa sp o
sobnosti, zm ožnosti dijakov.

Torej je  zam e pri nagradi b i
stven  učno-vzgojn i m otiv, to, da 
bi m ladino znali pritegniti. Je  pa 
res, da bo Ž elezarna R avne m o
rala tudi znotraj svojega  plotu  
poskrbeti še za druge načine, ki 
bodo prav tako im eli m otivacij
sk i pom en —  boljše nagrajeva
n je strokovnega dela. M enim , da 
še  tako dobre akcije in  odzivi 
m ladih  ne bodo im eli rezultatov, 
če v  železarni ne bo boljšega n a 
grajevanja; ne pa tako, da bom o 
pridobivali štipendiste, pozneje pa 
bodo zaradi neprim ernega nagra
jevan ja  odhajali. V eliko govorim o  
o tem , da je  znanje ed ina per
spektiva, vendar sedanji sistem  
nagrajevanja tega ne potrjuje.

Inž. Jožko K e r t

Osebno m e kot m entorja veseli, 
ker im am  pred seboj zagnano  
skupino m ladih, ukaželjn ih  d ija
kov in  študentov, ki se  z veliko  
vnem o lotijo  problem ov in z m en 
torjevo pom očjo obvladujejo vse  
težave in so vese li vsakršnega re
zultata. P rijetno je  delati z m la
dim i. Seveda je  pristop odvisen  
od stopnje izobrazbe, kar pom e
ni, da je  drugače delati npr. s pri
pravniki kot z dijaki.

N ajveč pri nagradi je  to, da se 
najdejo m ladi, k i se  znajo lo titi 
problem ov svojem u znanju pri
m erno in  da poleg  vseh  šolsk ih  
obveznosti najdejo čas za njihovo  
reševanje. 2 e sam o odziv na to 
akcijo je  treba nagraditi.«

M entor prof. dr. Jakob Lam ut, 
FNT — TOZD — M ontanistika, 
Odsek za m etalurgijo, Ljubljana:

»Menim, da je  nagrada železar
ne R avne zelo pozitivna za u s
m erjanje študentov m etalurgije  
čim  hitreje v  raziskovalno in  raz
vojno delo. N a področju proiz
vodnje in  predelave jek la  je  silo 
v it procesno-tehn ičn i razvoj. Š tu -

Prof. dr. Jakob L am u t

dente je  treba zelo zgodaj, po 
m ožnosti že v  tretjem  letn iku, n a
vajati na sam ostojno raziskoval
no delo. Zaradi tega je  taka ak
cija zelo spodbudna. M enim , da je  
sodelovanje m entorja z un iverze  
in  iz železarne zelo koristno. 
Skupno reševanje problem ov vodi 
hitreje  do rešitve. Tako študent 
spozna, da je  danes tim sko delo  
lahko zelo  uspešno. P ri tem  delu  
pa m e vod i tudi m isel, da naj štu 
dent čim  hitreje spozna problem e  
proizvodnje in  predelave jekla, da 
bo lahko, ko bo v službi, sam  so 
deloval pri procesno-tehničnem  
razvoju proizvodnje in  predelave  
jekla; saj jek lo  spada m ed najpo
m em bnejša gradiva. U porabljam o  
ga lahko za gradnjo naprav, ki 
delajo pri zelo  nizkih tem peratu
rah (na prim er —200° C) ali pa pri 
tem peraturah prek 1000° C.

M entorji iz  železarne tako tudi 
sodelujejo  pri pedagoškem  proce
su vzgoje n ovih  kadrov. M oram  
poudariti, da so naši b iv š i štu 
dent j e-strokovnjak i v  železarni, 
zelo  aktivn i pri prenosu znanja in  
tehnoloških  posebnosti, ko pripe
ljem o na terenske vaje  študente  
m etalurgije, da v  praksi utrde  
znanje, dobljeno pri predavanjih.

Š tudentje, k i so naloge delali v  
proizvodnih obratih, so spoznali 
praktično delo, prav tako pa so 
zaposlene seznanili s svojim  d e
lom . Tako d elavci spoznajo, da je  
denar, ki ga v lagajo  v  oprem lje
nost laboratorijev, brez teh  pa ni 
dobrega pedagoškega procesa, do
bro naložen.

Želim  še velik o  uspeha pri izde
lav i p lem enitih  jek e l in  razvoju  
železarne!«

P rvonagrajcncc Boris Mrhar, 
študent 4. le tn ik a  F akultete za 
strojništvo v  L jubljani:

»Ne, n isem  K orošec. K  vaši na
gradi sem  prišel skozi stranska  
vrata, če  se tako izrazim . N a fa 
ku lteti sem  v id el razpis in  ker 
sem  delal podobne stvari pri pred
m etu  preoblikovalni stroji, sem  se 
potem , ko sem  izvedel, da n i om e
jitev  pri prijavi, od ločil za sode
lovanje. P revagala  pa sta dva  
razloga: zanim a m e raziskovalno  
delo in čaka m e diplom a; torej 
bom  to, kar sem  naredil za nagra
do, uporabil tudi za diplom o. Tako  
sta to zam e dve m uhi na en  mah.

M ene raziskovalno delo veseli. 
Če je  to še  povezano s prakso, 
kot je  b ilo  v  tem  prim eru nagra-

D0BITNIKI NAGRADE ŽELEZARNE 
RAVNE ZA LETO 1988

1. D avid Senica, P eter Vogel, Gabi S im etingcr, Jer
neja  R ebernik in  R udi V erovnik  za nalogo ONESNAŽE
VANJE OKOLJA S KLORIDI

M entorja: Jožko K ert iz  tozda K ontrola kakovosti in 
H evdika P opič s SŠ T N PU  R avne

2. B enjam in  G orinšek, D am jan P ristovnik , Vojko Š u 
šteršič in Marko Tandlcr za nalogo UNIČEVANJE PO 
VRŠINSKE NAPETOSTI VODA — NEVIDEN, A  D RA 
M ATIČEN EKOLOŠKI PROBLEM

M entor: prof. Stanko Lodrant, SŠ  T N PU  R avne
3. G abrijela N avotn ik  za nalogo TEM PERATURNO  

OBSTOJNE ZLITINE
M entor: prof. dr. V lado Kosec, FN T -M ontanistika, 

Ljubljana
4. Tom až N ovak in  Borut Triplat za nalogo RAZFO- 

SFORENJE TALIN E S POMOČJO KALCIJA PRI PO 
STO PK U EP 2

M entorji: prof. dr. Jakob Lam ut, FN T -M ontanistika, 
L jubljana, Jovan Ilievski, TOZD RPT, mag. M ilan Š vaj
ger, TOZD PII

5. N ataša Igerc in Janko Šteharnik  za nalogo PRE
VOD D U ŠIK A  V TALINO IN NJEGOVA ODPRAVA

M entorja: prof. dr. Jakob Lam ut, M etalurška fak u lte
ta, L jubljana, Stanko Petovar, TOZD RPT

6. M irko P aškvan  za nalogo UPO RABA ODPADLIH
t o p l o t  v  Že l e z a r n i  r a v n e

M entor: Z vonko Erjavec iz TOZD PII
7. L idija A uprih za nalogo PRIM ERJAVA KO M BINI

RANIH ROČIČNIH MEHANIZM OV ZA HLADNO KO
V AN JE

M entor: prof. dr. Igor Janežič, Fakulteta za strojništvo, 
L j ubljana

8. Boris M rhar za nalogo SINTEZA M EHANIZM A  
STISK A LNIC E ZA HLADNO KOVANJE

M entor: prof. dr. Franc Gologranc, F akulteta  za stroj
ništvo, L jubljana

9. Edvin A m brož in  Boris Jesen ičn ik  za nalogo IZ
RAČUN OKVIRA EKSCENTRSKE STISKALNICE DE 315 
S POMOČJO MKE

M entorji: Rok K olar iz TOZD PII, dr. A nton Jezernik, 
T ehniška fakulteta, M aribor, G ojko M elanšek iz TOZD 
RPT

10. Prim ož Rus in Zvone S irn ik  za nalogo IZDELAVA  
RAČ UN ALN IŠK EG A  PROGRAM A ZA GRAFIČNI PR I
K AZ R AČUNSKIH REZULTATOV PRI NAPETOSTNI 
ANALIZI OSNOSIM ETRIČNIH PROIZVODOV

M entor: V inko M očiln ik  iz TOZD RPT
11. M iran Kos za nalogo V LAG ANJE SREDSTEV T U 

JIH OSEB V DOMAČO OZD
M entor: Drago M ežnar iz TOZD PII
12. M ilena K ališn ik  za nalogo POLOŽAJ DELAVCEV, 

KATERIH DELO V TOZDU NI VEČ POTREBNO
M entor: Branka Brinar, iz D el. skup. KSZ
13. M arta Kos za  nalogo KROŽKI KVALITETE V ŽE

LEZARNI RAVNE
M entorja: D am jan B erložn ik  iz TOZD RPT in Sam o  

Šavc iz D el. skup. KSZ
14. Sam o Javornik  za nalogo MENICA IN MENIČNO  

POSLOVANJE V ŽELEZARNI RAVNE
M entor: M agda P iko iz Del. skup. PFS

Iz p ism a izr. prof. dr. Igorja Janežiča, prodekana Fa
ku ltete  za strojn ištvo v L jubljani, svetu  nagrade Ž elezar
ne R avne:

»Ž elezarna R avne in n jen o  vodstvo se zavedajo, da je 
potrebno za spoštovanje in odnos družbe do strokovnega  
področja napraviti nekaj več, kot pa sam o poudarjati po
trebe po kadrih. Razpis aktualn ih  tem  in p odelitev  nagrad  
za opravljeno delo je vsekakor za m ladega človeka spod
budno, za  delovno organizacijo pa sm ernica, ki kaže na 
sposobnost za delo bodočega m ladega strokovnjaka.

Strojnik i so pretežno zadržani in d elovn i ljudje, ki se 
jim  ne podeljuje odlikovanj, nagrad in  pohval, zato im a 
podelitev  nagrade Železarne R avne še večji in pohvale  
vreden pom en.«
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U T R I N E K  IZ
O našem  tozdu Bratstvo V arva- 

rin v  Fužinarju redko pišem o, tu 
di novice od tam  so zaradi od
daljenosti bolj skope. Zato se je 
ponudila enkratna priložnost za 
fotozapis ob 14. tradicionalnem  
srečanju pobratenih občin, ki je 
bilo od 3. do 5. junija 1988 v 
Varvarinu.

T ista sobota je  bila prosta in 
proizvodna hala je  sam evala. 
V seeno sem  našel in nagovoril

V A R V A R I N A
delavca Bratstva za kratek po
govor.

T om islav T odosijevič, 30-letni 
planer, je nam reč takrat delal. V 
B ratstvu je  zaposlen že od vsega  
začetka, na P revaljah  je  bil na 
uvajalnem  sem inarju, ko se je  
prenašala tehnologija  in izdelava  
pil v  V arvarin. Sprva je  delal kot 
tehnolog, zdaj pa je  p laner pro
izvodnje pil.

Povedal je, da se proizvodnja  
pil zdaj zm anjšuje in  v  B ratstvu  
razm išljajo o novem  programu, 
ki ga ponuja Železarna Ravne, o 
izdelavi vencev. S tem  progra
m om  bo postala proizvodnja pil 
bolj obrobna. Sodelovanje z R av
nam i ocenjujejo  zelo  pozitivno, 
m isli, da je  to tudi m nenje dru
gih  zaposlenih  v Bratstvu.

»V vseh  teh  letih  sm o se m ar
sikaj naučili in  spoznali, kako 
pom em bno je  delovati odprto in 
sprejem ati različne dobre n asve
te in  m nenja. M eni osebno tudi

veliko  pom eni, da je  ravno že le 
zarna ustanoviteljica  našega toz
da, kajti zrasel je iz pristnih vezi, 
ki so se sp letle  m ed S lovenci in  
nam i v  najtežjih  dneh naše zgo
dovine, ko so sem  začeli prihajati 
prvi izseljenci. Prav je, da se 
tovrstne vezi in  takšno sodelova
nje s takšnim i srečanji nadaljuje  
in  se še  bolj okrepi. Naj ob tej 
priložnosti izrečem  pohvalo že le
zarni, občini R avne in vsem , ki 
kakorkoli nudijo pomoč, da se bo

Tom islav  T odosijev ič

tudi naš tozd prebil iz sedanjih  
okvirov ter se  po uspešnosti sku
šal približati tozdom  m atične DO. 
Vsi delavci B ratstva pozdravlja
mo delavce železarne in  želim o  
še uspešnejše sodelovanje.«

Silvo Jaš

O SEBI, O TEBI
V 99 prim erih od 100 noben  

človek  ni voljan  kritizirati sam e
ga sebe, pa najsi je  njegovo rav
nanje še  tako napačno.

*

N e obsojajte, da ne boste ob
sojeni!

*
Od ostre kritike skoraj n ikoli 

ni koristi.
*

A li im ate m ed svojim i znanci 
koga, ki bi ga radi poboljšali ali 
predrugačili? Lepo. Takšna na
m era je  vredna hvale. Toda zakaj 
ne bi začeli pri sebi.

*

N e pritožuj se  zaradi snega na 
sosedovi strehi, dokler ga n i
si počistil pred lastn im  pragom.

*
V sak neum než zna kritizirati, 

obsojati in se pritoževati in več i
na ljud i to tudi počenja. R azum e
vati in  odpuščati znajo le  zna
čajn i ljudje.

*

V elik  človek  izpričuje svojo  
veličino s tem , kako ravna z m a
lim  človekom .

*

P ovej mi, kako zadovolju ješ  
svojo potrebo po pom em bnosti, 
in p ovedal ti bom, kaj si.

Rudi Verovnik , Jerneja  R ebernik , D avid  Senica, P e ter  Vogel in G abi S im etinger

D elo za nagrado m i je  bilo všeč, 
in tudi zdaj, ko je  končano, imam  
,fin e‘ občutke.

Oh denar! Če  b i m i šlo  zanj, 
bi k je drugje laže zaslužil dosti 
več!«

Skupina prvonagrajencev D avid  
Senica, P eter V ogel, G abi S im e
tinger, Jerneja R ebernik in  Rudi 
V erovnik je  razen Petra V ogla v 
nagradi Železarne R avne sodelo
vala že lani. Z veseljem  delajo  
takšne stvari, saj so prostovoljne; 
tu narediš, kolikor im aš časa, 
učenje pa je  prisila. D elitev  de
la v  skupini ni b ila problem , saj 
se  m ed seboj poznajo. V sak je  d e 
lal tisto, kar ga je  najbolj zan i
m alo, analize pa so delali skupaj. 
N ekaj gradiva je  bilo že zbrane
ga, tako da so ga lahko kar upo
rabili. N jihovo delo je  bilo n aj
bolj zanim ivo zato, ker so priča
kovali drugačen rezultat, kot pa 
se  je  potem  prikazal. V si so m i
slili, da bodo dokazali, da so v  na
šem  okolju  takšne količine k lori
dov, da so škodljive, ugotovili pa 
so — in se potem  na B iotehnišk i 
faku lteti v  L jubljani prepričali, 
da niso. To jih  je  presenetilo.

L evji delež pri nalogi je  D av i
dov, on je  delil in vod il delo, p i
sal program e, sedel za računalni
kom, b il zveza m ed m entorjem  in 
drugim i, so povedali.

L etošnje delo za nagrado je  te  
m lade raziskovalce bolj zanim alo  
kot lansko, saj je  bilo  bolj kon
kretno in je  dalo rezultate.

Sicer pa so dijaki rekli, da jih  
sošolci jem ljejo  kot take »malo 
čez les«, ker v  svojem  prostem  
času to počnejo. S icer pa tudi 
šola ne poskrbi za popularizacijo  
njihovega dela. L ani je  šla okrož
nica, da so dobili nagrado, letos pa 
še  tista  ne.

de, pa sploh. R aziskovanje sam o  
zaradi raziskovanja res nim a po
m ena, m ora b iti uporabno in  to 
m oje je  takšno, tako da bodo ko
risti od njega, tudi pri vas.

Boris Mrhar

Z ahvalo sem  dolžan svojem u  
m entorju prof dr. Golograncu, ki 
m i je  b il pri izdelavi naloge v  v e 
liko pomoč. U sm erjal m e je, in 
prav to usm erjanje je  bistveno, 
delaš že sam . Kaj bi d ela l stva 
ri, če so jih  že drugi pred tabo —  
to je  zam e pom em bno. Važno je  
novo, kajti le  na novih  idejah je  
napredek.

Prvonagrajencc M irko Paškvan, 
učence 3. letn ik a  kovinarske 
usm eritve SŠTN PU  R avne:

»V nagradi Ž elezarne R avne  
sem  sodeloval prvič. V šeč m i je  
bilo in  sem  dobil spodbudo tudi 
za drugo leto.

Mirko P a šk van

Z razpisom  m e je  seznanil oče, 
ki dela v  železarni. N a šoli akcije  
niso posebno propagirali. Vsaj jaz 
nisem  vedel zanjo.

Sodeloval sem  zato, ker gledam  
na bodoči poklic, to je  strojn i
štvo. S tem , ko nekaj delaš m im o  
tistega  obveznega v šoli, sam  sebe  
razvijaš.

R azveselilo  m e je, da sem  do
b il pozitiven  rezultat in  da bo 
naloga uporabna v  praksi, kon
kretno v  železarni.«

Zbrala H elena M erkač
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IZ NAŠIH KRAJEV
PREJELI SMO

STE ZA SKOK 
V HLADNO, 

OSVEŽUJOČO VODO?
2 e nekaj časa m e grize neki 

prizor ob Suhi — propadanje 
letnega bazena, v  katerega je  bil 
vložen  kar lep  denar. Še pred 
dvem a letom a sm o se lahko son
čili in  nam akali v  vodi, igrali z 
žogo na travi ob njem  . . .  Zdaj 
pa je  okrog in  okrog zaraščen, 
kot da je  pašnik za živino. Mar 
res hočem o, da bi propadel in  
bil v  takšnem  stanju, kot je se 
daj dravograjski?

Š tev iln i m ladi se  izpostavljajo  
nevarnosti, ko neprestano dirkajo  
po cestah  z m otorji in  s tem  og
rožajo sebe kot tudi pešce. A li bi 
ne bilo za m ladino boljše kopa
nje (seveda bi m oralo biti za var
nost poskrbljeno), kot pa druge 
vragolije?

R es je, da im am o v  našem  
prelepem  kraju zim ski bazen, a 
poleti je  to prem alo, saj njegova  
»zm ogljivost« ni dovolj velika.

S tem  pism om  bi rada »popi
hala« na dušo predvsem  tistim , 
k i bi lahko za to stvar kaj nare
d ili. S  tem  ne m islim  le na že le 
zarno — vsa čast ji, saj nenehno  
prevzem a financiranja takšnih  
ob jek tov  in  m oram o se vprašati, 
kaj bi im eli, če železarne ne bi 
bilo?!

Torej — to pism o naj bo velik  
klicaj starejšim . N e m islim o le  
na to, kdaj bodo kje odprli novo  
gostilno, am pak tudi na propada
joči bazen!

M ateja

OSTALI BOMO 
NA SUHEM

M atejino pism o ni prvo opozo
rilo na nevzdržno stanje raven
skega letnega bazena, je  pa prvo, 
ki je prispelo na uredništvo In
form ativnega fužinarja v  pisni 
obliki. Problem  je star že več let 
in  buri duhove pred vsako kopal
no sezono, odkar bazena ob Šuhi 
ne vzdržujejo tako, da bi ustrezal

predpisom  in  bi bil lahko brez
pogojno odprt.

L etni bazen je  Ravnam  in so 
sednjim  krajem  kljub kratkosti 
koroških poletij zelo potreben, 
saj m arsikom u nadom esti dopusi 
na morju. O tem  priča zatrpanost 
kopališča, kadar je  odprto. Zal 
ravenske krajevne skupnosti niso  
znale a li m ogle najti poti do 
sredstev za tem eljito  obnovo ba
zena in tudi krajani sam i nism o  
bili pripravljeni dati sredstev za 
to (referendum  za sam oprispevek  
je  propadel). Železarna Ravne, ki 
je  pri nas tako rekoč edini vir  
financiranja takih in  podobnih  
zadev, je doslej oskrbovala v 
glavnem  le  objekte, ki jih  je  sa
ma zgradila (npr. DTK, Ivarčko, 
počitniški dom v Portorožu), dru
gim  je  le občasno pom agala — 
v okviru potreb in m ožnosti. V  
zadnjem  času so se razm ere n e
koliko sprem enile, saj je  železar
na vzela  pod svoje okrilje že tudi 
nekatere druge objekte, npr. ho
tel R im ski vrelec in  javorniški 
grad. R avenske krajevne skup
nosti so se  z vodstvom  železarne  
že začele dogovarjati, da bi tak  
status dobil tudi letn i bazen.

Čeprav bi se  to zgodilo, pa se  
kopalci letos še n im am o česa v e 
seliti. Prvič, železarna nim a d e
narja, drugič pa so za obnovo  
potrebni načrti in  teh  za zdaj še 
ni. Od tega, kdaj bodo narejeni 
in kaj bodo predvideli, ter od 
poslovanja največje DO v  raven
ski občini je  odvisno, a li se  bomo 
R avenčani še sploh kdaj kopali 
v dom ačem  letnem  bazenu.

(Po telefonskem  pogovoru s 
članom  PO dr. D ušanom  V ode
bom zapisala M ojca Potočnik)

STROJNSKA REKA 
BO DOBILA 

NOVO CESTO
V vseh  krajevnih  skupnostih  

tarnajo, da im ajo za svojo  dejav
nost na razpolago vse  m anj denar
ja, zagotovo pa potrebe in  želje  
po urejanju cest, poti, nasadov in 
objektov niso m anjše kot prejšnja  
leta.

V KS Strojnska R eka jim  cesta  
že dolgo »cveti«, n e  le  to, ponekod

prav grdo kaže rebra, zato je  že 
skrajni čas, da ji zacelijo  rane. 
U speli so rekonstrukcijo te  ceste  
spraviti v  letošn ji p lan SIS za 
KCG in sredi ju lija  naj bi se ob
nova ceste od kinodvorane na 
R avnah do Prosena resnično za
čela. K ot je povedal predsednik  
sveta  KS Rudi K renker, bi se del 
lahko lo tili že prej, vendar so ča
kali na izdelavo dokum entacije  
za infrastrukturo, to  je  za k an ali
zacijo, p linovod in cestno razsvet
ljavo, kar vse m orajo upoštevati 
pri rekonstrukciji ceste. Trase pri 
teh delih  v  g lavnem  ne bodo spre
m injali, ponekod bodo naredili 
nove tam pone, na  nevarnih  m e
stih  bodo cestišče razširili, ob  
njem  pa bodo uredili bankine. 
Tako bo cesta za  vozn ike in  za 
pešce precej varn ejša  kot zdaj, če 
pa bo res narejena tako, kot na
črtujejo, bo tudi vzdržljivejša , kot 
je  b ila  sedanja. Da bo res p o te
kalo vse tako, kot mora, bo skr
bel poseben gradbeni odbor, ki 
so ga določili v  krajevni skupno
sti.

Pri rekonstrukciji začetnega d e
la  ceste v  Strojnsko Reko, od k i
nodvorane do L ečnikovega ribn i
ka, bodo upoštevali že  projekt 
ceste, k i naj bi jo sp elja li do (na
črtovane) sm etne jam e v  M erka- 
čev i grapi. Trasa za ta  del ceste  
naj bi b ila  enaka sedanji. N a 
prej pa, m eni predsednik  sveta  
KS, te ceste najbrž n ikoli ne bodo 
gradili, kdr ni pričakovati, da bi 
krajani sprejeli projekt sm etne  
jam e, ki je b il v  juniju  razgrnjen  
na občini in v  M ladinskem  dom u  
Reka.

L ani so v  KS Strojnska Reka  
m očno poudarjali skrb za družab
no živ ljen je  krajanov. Tudi letos 
na to niso pozabili. Ob dnevu  
borca, 4. ju lija , so  pri T rotovem  
križu, kjer je  spom enik  NOB, p ri
pravili srečanje krajanov in bor
cev. V  kulturnem  sporedu je  pr
v ič  nastopil dom ači m ešani p ev
ski zbor, ki ga vodi M arjan G er
dej. K ulturnem u delu je sled il 
pikn ik  v  naravi.

JAVORNIKU SE OBETA 
IZBOLJŠANJE 

PROMETNEGA REŽIMA
N a Javorniku poseben odbor 

uspešno vodi akcijo  za napeljavo  
kabelske telev iz ije , vodstvo kra
jevn e skupnosti pa se  trudi, da bi 
v naselju  končno izboljšali pro
m etne razm ere. V ariantne rešit
ve pripravljajo  strokovnjaki v 
L jubljani, v  krajevni skupnosti 
pa bodo seveda  sprejeli na jb o lj
šo. H krati s prom etnim  režim om  
bodo poskrbeli za dodatna park i
rišča, pripravljajo  pa tudi projekt 
za gradnjo garaž na  obronkih Ja
vornika in P igla. Za zdaj je  pri
pravljenih  50 lokacij, če pa bo 
zanim anje večje , bo m ogoče štev i
lo garaž še  povečati. S tem  bo 
m arsikateri Javorničan rešen za
drege, ker n im a kam  p ostaviti a v 
tom obila.

Prhanje

REFERENDUM 
ŠE ODLOŽEN

V odstvo javorniške šole je v  
dogovoru s K S m alo pretipalo  
krajane, če bi b ili pripravljen i so
fin ancirati ured itev  učiln ic  v  nad
zidku šole. A nketa in m nenja na  
zboru krajanov so pokazala, da 
pripravljenost ljudi ni zadostna,
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Rože in tra ve

zato so se v  vodstvu  KS odločili, 
da razpis referendum a odložijo, 
čeprav je  jasno, da šo la  nujno po
trebuje dodatne u čiln ice in da v i
ri finan ciranja  vsepovsod jadrno 
usihajo.

M ojca P otočnik

TRI TALM UDOVE
Kdo je  m oder? —  T isti, k i se  

uči od vsakogar.
K do je  m očan? —  T isti, k i sam  

sebe prem aguje.
Kdo je  bogat? —  T isti, k i je  

zadovoljen  s svojo  usodo.

LJU D SK A  MODROST
B olje  je  bosa trnje m leti, kakor 

pijanca vzeti.
*  *  *

D revo se na drevo naslanja, 
človek  na človeka.

*  *  *

Iz neum ne dupline neum en v e 
ter piha.
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Z D R A V  J E
PROBLEM TRPINČENEGA OTROKA

Gruča ljudi pred stanovanjsko  
zgradbo. K ričavi jok otroka. N e
hote se tudi m eni ustavi korak. 
Zagledam  jo na okenski polici 
drugega nadstropja. N ič ne reče, 
le  neutolažljivo  joka. O bvestim o  
m ilico, poskušam o odpreti stano
vanje, rešiti deklico. Sostanovalci 
se um ikajo v  svoja stanovanja, 
rekoč: »A li sploh veste, kaj dela
te? A li ne poznate njenega očeta?  
Kako bo otrok spet tepen  . . . ! «

Iz šo le  pripeljejo otroke na s i
stem atičn i pregled. M ed njim i je 
deček, poln m odric. Na vpraša
nje, kaj je  počel, da je  tak, m e  
gleda s široko razprtim i očmi. 
A li je  prestrašen? Si ne upa po
vedati, da je  bil pretepen? Mor
da je  bolan; im a m otnje v  strje
vanju  krvi?

Vsa ta vprašanja m i rojijo po 
glavi in  vsa terjajo tudi odgovor.

V  praksi se vse  pogosteje sre
čujem o s šolsk im i otroki, ki im a
jo različne psihoorganske m otnje. 
B egajo od doma, grizejo nohte, 
se  pretepajo, so nem irni, m očijo  
posteljo ali kažejo različne go-

1. Fizično n asilje  zoper otroka  
znotraj družine (telesno kazno
vanje)

2. Z anem arjanje otroka znotraj 
družine (opuščanje nege, ljubez
ni, vzgoje itd.)

3. Spolne zlorabe znotraj dru
žine

4. Psihološko, em ocionalno z lo 
rabljanje otrok znotraj družine 
(psihični pritiski, čustven i priti
ski; otroci so prestrašeni)

5. Institucionalno trpinčenje  
(internati, prevzgojni zavodi itd.)

C. Z lorabljanje otrok izven  dru
žine (zloraba v  zvezi s prostitu
cijo, zloraba otroškega dela itd.)

T elesno kaznovanje in  trp inče
nje otrok je  sprem ljalo razvoj 
človeške družbe vse  do konca 
19. stoletja. V zroki za trpinčenje  
skozi zgodovino človeštva so bili 
kulturni, verski, m edicinski, kas
neje tudi ekonom ski, danes pa so 
predvsem  vzgojni.

N ajvečkrat so trpinčeni že do
jenčk i in m ajhni otroci do 4. leta  
starosti, nato šolarji. Pri tem  gre

ustanovah, v  šolah, v  zavodih  za 
m ladino in podobno.

3. Do trpinčenja otrok pripelje
jo tudi razna sprožilna stanja, po
sebne okoliščine, pritiski, frustri
ran j e  in pom anjkanje sam okon
trole.

Ta skupina vzroka se nanaša  
na otrokov dom. oz. na okolje, v 
katerem  otrok živ i, izhaja pa iz 
m edsebojnih  psih ičn ih  napetosti. 
Vendar brez prvih  dveh skupin  
vzročnih dejavn ikov tudi tretji 
ne bi bil mogoč.

P ogostokrat je  pojav trpinčenega  
otroka nekaj časa ir ik r it . Zaradi 
nepoučenosti pojava sploh ne za
znam o, zlasti, če gre za psihično  
trpinčenje. Znake sicer opazim o, 
a si jih  ne razlagam o ustrezno, 
ker ne pom islim o na slabo rav
nanje z otrokom . N e zavedam o  
se resnosti pojava —■ otrokovega  
trpljenja, n jegove ogroženosti 
(razvojne, zdravstvene, ž iv ljen j
ske).

N aša državljanska dolžnost jc 
ja v iti ob sum u na trpinčenega  
otroka. N i prav, da se  pri nas 
sprožijo obram bni m ehanizm i, ki 
delujejo v tem  sm islu , da se 
problem a zavestno ne dotikam o  
ali ga skušam o celo pozabiti za
radi čustva žalosti, nem oči, jeze  
proti storilcu, zaradi strahu za 
lastno osebo ali za lastne otroke 
pred storilcem  a li m orda zaradi 
lastn ih  m eril g lede vzgojnega  
ravnanja. V časih pa ne javim o

zaradi strahu, da ne bomo otroku  
dodatno škodovali.

Zavedati se  moram o, da je  
problem  trpinčenih  otrok tudi 
naš problem , torej problem  ce
lo .n e družbe. Ž ivim o v  času, ko 
se nam  neprestano m udi, ko že 
sam e družbene zahteve izzivajo  
pojav agresije nad otroki. V b io
ritem  otroka grobo posežem o že 
v rani m ladosti z jutranjim  zbu
janjem  in odpravljanjem  v  var
stvo, da ne om enjam o vedno zah
tevn ejših  šolsk ih  program ov, ki 
silijo  naše šolarje v  drugačnost 
vedenja in  osebnostnega razvoja  
in končno, tudi odrasel je  stalno  
izpostavljen  vedno večjim  stre
som  . . .  A to ne sm e in  ne more 
biti opravičilo za trp inčenje o t
rok, kajti uporaba sile  kot vzgoj
ne m etode ni dopustna n iti v  šo
lah in  zavodih  za otroke in  m la 
dino in ne b i sm eli b iti n iti do
ma.

Kadar posum im o, da se v  naši 
okolici z otrokom  grdo ravna ali 
se  ga zanem arja, je  naša dol
žnost, da na to opozorim o pri
stojne službe, ki m orajo problem  
obravnavati in  ga rešiti po danih  
m ožnostih.

P ovzetek  m ultid iscip linarnega  
strokovnega posveta o problem u  
trp inčenega otroka, ki ga je or
ganiziral Inštitut za krim inalogi- 
jo pri P ravni faku lteti v  L jublja
ni, je  pripravila

dr. M arija V odnjov

HIGIENA

Na p ik n ik u

vorne m otnje (se govorno zaleta
vajo ali pa zadržujejo pri govoru  
— jecljajo). Opažam o tudi različ
ne oblike g lavobolov, hujšanje ali 
pa težave, ki jih  opisujejo kot: 
»N e m orem  se zbrati, skoncentri
rati za delo, ne m orem  se učiti,«  
itd. V sakih nekaj let nas prese
neti tudi sam om orilski poizkus 
ali celo  sam om orilsko dejanje pri 
otroku, m ladostniku. So ti pojavi 
posledica pritiskov na otroke?

O trpinčenju  otrok govorim o  
takrat, kadar pritisk i na otroka 
presegajo družbeno dovoljene  
norm e. Z adnjih dvajset le t se  te 
m u pojavu posveča vedno več  
pozornosti. Pom em bno vlogo pri 
odkrivanju  teh  pojavov so im eli 
do nedavnega zdravniki. Danes 
se  pojav trpinčenega otroka ob
ravnava m ultid iscip linarno in  
tim sko (socialna služba, zdrav
stvena. TNZ in  drugi).

V okviru  m ednarodne zveze za 
dobro otroka s sedežem  v  Ženevi 
dela sta ln i m ednarodni kom ite  
za trpinčene otroke. Leta 1981 je  
predlagal naslednjo k lasifikacijo  
oblik trpinčenega otroka:

za otroke, ki zaradi nekaterih  po
sebnosti a li nekih prirojenih ali 
pridobljenih značilnosti pogosteje  
sprovocirajo fiz ično nasilje. Bolj 
so ogroženi nezaželjen i in  težko  
vod ljiv i otroci (črne ovce v  dru
žini). S torilci so večinom a starši, 
pogosteje m atere Ku. očetje. Obi
čajno so to relativno m ladi lju d 
je, v  m ladosti tudi sam i trp in
čeni.

K je so vzroki trpinčenja otrok?
1. Vzrok je  m oteno m edsebojno  

sporazum evanje m ed starši in 
otrokom  ali m ed družino in  n je
nim  socialn im  okoljem . Vsakdo, 
ki otroka trpinči, še  ni bolnik  
(alkoholik, psihopat).

2. P om em bno je, kako družina 
gleda na svoje otroke, kakšna je  
svoboda njihovega vedenja, Ko
lik šn o  stopnjo različnosti oz. dru
gačnosti določena družba sprejm e  
pri otrocih in pri odraslih, kak
šno je  sta lišče družbe nasploh do 
uporabe sile  kot vzgojnega pripo
m očka, dopustnost in  prepoved  
telesnega kaznovanja v  javnih

H igiena je  nauk, ki nas uči, ka
ko si zdravje ne le  ohranjam o, 
m arveč ga tu d i okrepim o. Skrbeti 
m oram o za to, da ustvarim o pov
sod take h ig iensk e pogoje, k i ne  
bi zdravja prizadeli, pač pa b i ga 
lahko še krepili.

Zdravje varujejo  predvsem  t i
ste družine, k i skrbijo za red v  
osebni n eg i telesa , v  oblačenju, 
prehrani, rekreaciji, počitku, pa 
tudi v  urejenosti stanovanja. Čla
ni takšne družine so tudi duševno  
urejeni, prijetn i in  zan esljiv i to 
variši in d iscip lin irani delavci. Za 
popolno b laginjo  je  nujno, da 
ohranjam o v  službi in  dom a do
bro voljo. Tako kot brez truda ni 
lepega cvetja , tudi n i sreče za nas, 
če se  ne potrudim o zanjo. Red pri 
hrani, spanju  in  razporeditvi dela  
so boljši varuhi zdravja kot vsa  
zdravstva skupaj. To je  za odras
le  zelo  važno, za  otroke pa nujno  
potrebno.

Pri nas znotraj železarne se  h i
g iena v  prostorih za osebno nego  
razlikuje od obrata do obrata. 
Cesto pa je  slabo h igien sko stanje  
posledica slabih h ig iensk ih  —  k u l
turnih navad d elavcev  in  n jih o
vega  neprim ernega odnosa do 
družbene lastn in e  —  odvisno pa 
je  tudi od slabega vzdrževanja  
ozirom a čiščenja.

Slabo vzdrževani prostori v  
obratih so  največk rat stranišča. 
V nekaterih  prostorih (um ivaln i
ce, kopalnice, WC) je  oprem a pre
cej poškodovana in  b i jo  b ilo  tre
ba zam enjati ter naprave obno
v iti.

S torim o nekaj za zdravje lin se  
v s i potrudim o za to, pustim o po  
uporabi te  prostore takšne, kakr
šne si želim o sam i ob prihodu  
vanje.

R udolfa Oprešnik, 
od delek  za zdravstveno  

varstvo  delavcev

Naša nehigiena

O ZAPOSLITVAH
Zakon je  isto  kot vsaka druga 

zaposlitev. R azlika je sam o v tem, 
da m oraš svojega  predstojnika  
ljubiti.

*  *  *

Prepričanje, da gospodarska  
rast obvezno pom eni tudi rast za
poslovanja, ne drži več.

Occetto
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K U L T U R A
KULTURNA KRONIKA

2. 6. je  bil pred Nam o na R av
nah koncert P ihalnega orkestra  
ravenskih  železarjev.

3. 6. je im el m oški pevski zbor 
KUD Gozdar koncert v  K ultur
nem  dom u v Crni.

Od 3. do 11. 6. je bila v  raven
skem  likovnem  salonu razstava  
slik  V inka Pevcina.

5. 6. je g ledališka skupina KUD  
Franci Paradiž pod vodstvom

Stanka A rnolda in organista  
M aksa Strm čnika. V stopnino so 
nam enili za obnovo cerkve na Ur
šlji gori.

11. 6. so pri Lovskem  oktetu v 
M ežici gostovali rogisti in  lovski 
zbori iz vse S lovenije.

11. in  12. 6. so bila na Uršlji 
gori tradicionalna letna  kulturna  
srečanja. Sodelovali so osnovno
šolci z Javornika in s Prevalj.

tretji skupini, torej v  lažji kate
goriji, so tu dosegli največ, kar 
je m ogoče, zlato m edaljo. To pa 
jim  daje m ožnosti, da se  v  pri
hodnje povzpnejo v iše  in  se pri
bližajo ravenskem u »konkuren
tu«, za katerega vem o, da je  že 
več let v  sam em  republiškem  
vrhu.

V petek, 17. junija, je  bilo v 
športni dvorani na R avnah že tra
d icionalno srečanje ansam blov  
dom ače zabavne glasbe iz koroške 
krajine Z valčkom  in polko po 
Koroški. Za sprem em bo od prejš
njih  let, ko je  prireditev priprav
lja la  m ladinska organizacija toz
da SGV, je  b il tokrat organizator  
tozdov sindikat, vod ili pa so jo 
v glavnem  isti ljudje kot prej. 
Zato je bila enako dobro organi
zirana, posluša lcev  pa se je na
bralo enkrat več  kot lani, in sre
čanje so preselili iz T itovega do
ma v športno dvorano pri OS

Za to zvrst naše glasbene kul
ture se torej ni bati. Saj vem o: 
za n jo  stoji profesionalno delo. 
Morda pa se bomo iz tega nauči
li, da je  za resnično kakovost le  
potrebna — ob ta lentu  — tudi 
določena m era profesionalizm a?

M ojca P otočnik

ljiv ih  tekm ovanjih  za nagrade, ki 
so jih  prispevali pizzeria Škufca, 
slaščičarna A rnautovič in  hotel 
M erx; spom inska darila za zm a
govalce in za nastopajoče so pri
pravili organizatorji, ki jim  je  
m aterialno priskočil na pom oč 
propagandni oddelek  železarne. 
N ekoliko so ob iskovalci pogrešali 
najavljenega hum orista, ki (brez 
odpovedi) ni prišel na predstavo, 
toda v iže so b ile tako živahne, da 
dobrega razpoloženja to n i m oglo  
zm otiti.

P rired itev  so obiskali tudi pred
stavn ik i črneškega dom a starost-

DOMAČI ANSAMBLI ZA ČRNEČE

P astirci na zak ljučn i p r i r e d i tv i  OŠ K orošk i  jek la r j i

S ind ika t S G V  za Črneče

prof. S ilve  Sešel odigrala zadnjo  
predstavo kom edije W. Shakes
peara Sen kresne noči na dom a
čem  odru. N aslednji dan sta obe 
gledališk i skupini SŠ T N PU  R av
ne gostovali pri srednješolcih  v  
Postojn i, 23. 6. pa na Državni 
gim naziji za S lovence v  Celovcu. 
A ngleška skupina je  ob koncu  
šolskega leta  obiskala še  Dunaj.

10. 6. so b ili trije koncerti:
V K otljah  je  im el letn i koncert 

m ešani pevski zbor H otuljci. So
deloval je  P odhum ški kvartet iz 
Rožeka.

V Družbenem  dom u na P reva
ljah  so gostovale Strune izpod  
Pece.

V prevaljsk i cerkvi je  bil letn i 
dobrodelni koncert m oškega pev
skega zbora Vres, trobentača

P očitn ice so tu. Šole so zaprle 
vrata, kulturne hram e pa tudi —  
kolikor so jih  sploh kje m ed se 
zono odpirali. G lede na to, da se  
kulturni denar vse  bolj krči, bi 
bilo pričakovati, da sorazm erno  
tem u usiha tudi kulturna dejav
nost. M arsikje res, drugod pa je  
prav živahna in  uspešna in  kaže 
na to, da pom anjkanje denarja 
resnične ustvarjalnosti ne more 
zavreti.

V  splošnem  velja , da posebne 
m nožičnosti v  kulturni dejavnosti 
v ravenski občini ni več, je  pa 
še  nekaj svetlih  točk (ne lis!), ki 
vzbujajo ponos in v livajo  upanje 
za naprej.

V prvi vrsti je  m ed tem i viri 
upanja in  ponosa treba om enili 
gledališk i skupini ravenske sred
nje šole. U speli sta ne le  v  občin
skem , tem več tudi v  širšem , celo  
republiškem  m erilu . Skupina, ki 
jo vodi profesor P ečn ik  in  ki je  
naštudirala predstavo v  an glešči
ni, se  je  predstavila  celo dunaj
skem u občinstvu.

17. 6. je  bilo v  športni dvorani 
na R avnah srečanje narodno-za- 
bavnih ansam blov Koroške.

17. in  18. 6. je  bila na Poljani 
v organizaciji gostilne Toni iz 
K otelj dvodnevna zabavnoglas
bena prireditev  Rock fo lk  bomba 
Poljana 88. Sodelovali so znani 
slovensk i zabavnoglasbeni an
sam bli. Izkupiček so nam enili 
bolnici v  Slovenj Gradcu.

21. 6. je b il v  K ulturnem  domu 
v Črni letn i koncert m ladinskega  
pevskega zbora osnovne šole.

V jun iju  so bile na posam eznih  
šolah v občini zaključne priredit
ve, na katerih so predstavili 
športno-kulturno in  tehnično de
javnost učencev.

M. P.

Je ta uspeh (proti) dokaz, da 
kvaliteta  ni odvisna od k vantite
te? N e bi si upala trditi. Prej ta 
skupina dokazuje, kolikšen  ust
varjalni potencial je v  naši m la
dini, pa tolikokrat pustim o neiz
rabljenega, ker ni sposobnih, de- 
lavoljn ih  — usposobljenih ljudi, 
ki bi ga izvabili iz njih  in  mu  
dali nadaljnjo rast.

Druga svetla  točki v  naši ku l
turni dejavnosti je vnovičen  us
peh Vresa na tekm ovanju  zborov  
v Mariboru. Čeprav se  m arsiko
mu zdi peto srebro na N aši pesm i 
manj žlahtno kot prvo, je  treba 
vendarle poudariti, da to prizna
nje za zborovstvo v  naši občini 
vendarle veliko  pom eni. Tudi tu  
je nam reč m očno čutiti upad  
m nožičnosti, in  če se  kakovost 
vrha dejavnosti ne zn ižuje nam  
to le  daje upanje za pevsko de
javnost v  prihodnje.

In tretja točka? To je uspeh  
prevaljsk ih  godbenikov na repub
liškem  tekm ovanju  p ihaln ih  or
kestrov. Čeprav so nastopali v

Prežihov Voranc. Prodali so čez 
600 vstopnic in izkupiček  nam e
n ili K oroškem u dom u starostn i
kov v  Crnečah.

Letos so na srečanju sodelovali 
ansam bli: Koroški jeklarji iz
Strojnske Reke, A kordi iz Črneč, 
G eneracija iz D ravograda, an 
sam bel Lada Bukovca, Š ibovniki, 
ansam bel Franca Božanka, trio  
Lenarta C iglerja, Obdravski zvon  
in tokrat prvič tudi Fantje treh  
dolin. Čeprav srečanje ni tekm o
valno, se  ansam bli m ed seboj kar 
m erijo, kateri bo lepše in bolj v e 
selo  zagodel.

Spored je  dom iselno povezovala  
M ojca Prašnički, nekaj pogum nih  
poslušalcev pa je nastopilo  v  ša-

nikov, ki so se  organizatorjem  in  
nastopajočim  zahvalili za glasbeni 
dar in denarni prispevek. Še bolj 
kot to, da si bodo lahko zanj ku
p ili kak tehnični pripom oček, jih  
veseli spoznanje, da m lajši, še za
posleni ljudje, n iso povsem  odpi
sali njih , ki sicer niso več  aktivni 
člen  družbe, tem več preživljajo  
jesen  živ ljenja , v  katero bo slej- 
koprej, kot je  v  uvodnem  govoru  
povedal ravnatelj SGV Roman  
Haber, stop il sleherni izm ed nas. 
Vse lju b ite lje  zabavne glasbe pa 
veseli, da so delavci SG V  za po
m oč tem  ljudem  izbrali način, ki 
prinaša kapljo vese lja  v  vsakda
nje živ ljenje .

M ojca P otočnik

OB KONCU SEZONE

»Sedlo«
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REKREACIJA IN ŠPORT
LETNE ŠPORTNE IGRE DELAV
CEV SOZD SLOVENSKIH ŽELE

ZARN
Letošnje prvenstvo sozda Sloven

ske železarne v letnih športnih igrah 
je 11. junija vzorno pripravil kolek
tiv tovarne žičnih izdelkov in le
žajev ŽIČNA Celje. Prek 300 žcle- 
zarjev se je pomerilo v malem no
gometu, odbojki, namiznem tenisu, 
streljanju, kegljanju in v šahu. Šport
niki in Športnice iz ravenske železar
ne so se že po tradiciji najbolj izka
zali v kegljanju in odbojki, prvo me
sto pa so osvojili tudi igralci namiz
nega tenisa. Pri kegljanju sta tako 
moška kot ženska ekipa osvojili prvo 
mesto, med posamezniki pa je bil 
Ferdo Paradiž 2. s 450 keglji in Raj
ko Podojsteršek 3. s 437 keglji. Med 
kegljavkami so bile na prvih štirih 
mestih Ravenčanke — 1. Erika Les
nik 201 kegelj, 2. Renata Gostenč
nik, 3. Silva Cigler obe po 190 in
4. Majda Voler 183 kegljev. Tako 
odbojkarji kot tudi odbojkarice iz 
železarne Ravne so v finalnih bojih 
premagali Jeseničane z 2 : 0 oziroma 
2 : 1, medtem ko je namiznoteniška 
ekipa v finalu tudi odpravila sicer 
zelo dobro jeseniško ekipo. V šahu 
je bila ravenska ekipa tretja, čeprav 
so fantje zbrali le točko manj od 
prvouvrščenih Jeseničanov, za pol 
točke pa so jih prehiteli tudi šahi- 
sti yerige iz Lesc. Manj uspeha so 
imeli tokrat nogometaši in strelci, 
slednji so nastopili le z moško ekipo 
in bili peti, Ignac Skitek pa med 
posamezniki 10. Nogometaši so iz
gubili obe srečanji v  svoji skupini, 
proti Plamenu Kropa s 3 : 1  in z 
železarno Štore 9 : 4.

NOGOMET
Prvenstvo v območni slovenski 

ligi — vzhod za sezono 1987/88 je 
bilo sklenjeno 19. junija. Tri koro
ške enajsterice so v minulem prven
stvu povsem razočarale, temu pri
merna pa je bila tudi končna uvrsti
tev. Na zadnjih treh mestih na lest
vici so se namreč znašli Partizan iz 
Slovenj Gradca, Ojstrica iz Dravo
grada in ravenski Fužinar. Slednja 
dva kluba sta iz  lige tudi izpadla.

V zadnjih štirih kolih je Fužinar 
osvojil le točko in sicer doma v 
tekmi s Partizanom (SG). bilo je 
3 : 3, v  celotnem spomladanskem de
lu prvenstva pa le borih 6 točk. Ra
venčani so bili tudi visoko s 4 : 1 
poraženi proti Ojstrici na domačem 
igrišču, v gosteh pa so izgubili še 
v Rušah s Pohorjem 5 : 1 .  Za tekmo 
zadnjega kola, ki bi jo moral Fuži
nar odigrati v  Pekrah, ni bilo do
volj igralcev, zato na to srečanje 
sploh niso odpotovali. Tekma je bi
la registrirana s 3 : 0 v  korist Peker.

Fužinar se tako po nekajletni krizi, 
ki je zajela ravenski nogomet, do
končno seli v nižji rang tekmovanja. 
V klubu so se že vrsto let ubadali 
z določenimi težavami. Zavedali so 
se sicer težke situacije, posebej ko je 
moštvo zapustilo precej kakovostnih 
igralcev. Toda šibko vodstvo raven
skega kolektiva je bilo ob odhodih 
igralcev v sosednje klube, tudi v 
tuje, preprosto nemočno. Pri Fuži- 
narju nikoli niso igralcev plačevali, 
drugod so ti isti igralci dobili vsaj 
nekakšno hranarino in povrnjene tu
di potne stroške. Zal je vedno manj 
tistih, ki bi šport gojili le iz čistega 
zadovoljstva.

Podobno kot članska ekipa je iz 
območne slovenske lige izpadla tudi 
mladinska vrsta. Fužinarjevi mladinci 
niso bili dorasli tekmovanju v ligi, 
saj so večino tekem izgubili z viso
kimi rezultati. Izidi zadnjih 4. kol: 
Fužinar — Osankarica 2 : 5, Pohorje 
— Fužinar 7 : 0, Fužinar — Rudar 
(TV) 0 : 7 in Steklar — Fužinar ne- 
odigrano ( 3 : 0  b. b. za Steklar). 
Mladi Fužinarjevi nogometaši so sku
paj z Nafto iz Lendave pristali na 
zadnjem mestu na lestvici.

V tekmovanju občinske lige v ma
lem nogometu za sezono 1987/88 je 
končna lestvica naslednja: 1. Polena
25 točk, 2. TNT 24, 3. Promašaj 21,
4. Gradis 20, 5. Haloni 17, 6. Ajaks 
in 7. Bratstvo po 12, 8. Leški orli 9 
in 9. Holmec 6 točk.

ROKOMET

Že v pretekli številki IF smo poro
čali, da sta moška in ženska ekipa 
Fužinarja osvojili prvi mesti v II. re
publiški ligi. Odločilni sta bili tekmi 
predzadnjega kola, ko so fantje uspeli 
zmagati v Veliki Nedelji, dekleta pa 
doma proti Zagorju/Izlakam. V zad
nji tekmi, katere izid pa še ni štel v 
konkurenco, so Ravenčani izgubili 
doma z ekipo Aera Celje s 26 : 30, ro
kometašice pa so bile uspešne na go
stovanju, saj so premagale Radgono 
s 17 : 16.

Ob uspešni uvrstitvi obeh Fužinar- 
jevih ekip v enotno republiško ligo 
in ob 35-letnici tega športa na Rav
nah pa so 10. in 11. junija pripravili 
zanimiv rokometni maraton. Na igri
šču v parku telesne kulture so roko
met igrali nepretrgoma natanko
26 ur. Prek 100 igralcev je bilo raz
deljenih v pet ekip z modrimi in pet 
ekip z belimi dresi. Nastopilo je ve
liko število sedanjih aktivnih igral
cev iz vrst domačega kluba in drugo- 
ligaške ekipe Slovenj Gradca, kot 
gostje pa so zaigrali tudi rokometaši 
iz avstrijskega Wolfsberga. V 10-član- 
skih ekipah je bilo opaziti tudi ne
kdanje rokometaše ravenskega kluba, 
igralce raznih generacij izpred deset, 
dvajset in več let. Svoj delež k uspe
hu maratona so prispevale tudi igral
ke in pa veterani ravenskega kolekti
va, ki so nastopili v posebnem medse
bojnem srečanju. Skratka, kljub temu, 
da so prenekateri čutili posledice 26- 
urnega igranja, bo zagotovo v vseh

nastopajočih ostal lep spomin na 
skupno uspelo akcijo, ostalo bo za
dovoljstvo, da je sleherni v mozaik 
tega maratona vgradil tudi del sebe.

Povejmo še, da je bilo doseženih 
kar 1545 zadetkov, s 15 goli razlike 
pa so zmagali modri. Najboljša strel
ca sta bila Milan Laznik pri modrih 
in Roman Haber ml. pri belih, pokal 
z.a najboljšo igralko pa so podelili 
Nataliji Brglez.

KEGLJANJE
Čeprav so kegljači Fužinarja izpad

li iz enotne republiške lige, pa so z 
odličnimi nastopi v tekmovanju za 
jugoslovanski pokal znova potrdili 
kakovost koroškega kegljanja. Na po
ti do finala tega tekmovanja na po
dročju Slovenije so Ravenčani izločili 
štiri ekipe, in to Jesenice, Branik, 
Krško in N ovo Gorico. Šele na final
ni tekmi, ki je bila v Celju, je Fuži
nar doživel poraz s Triglavom iz 
Kranja, ki jih je premagal z 10 keglji 
razlike. Na turnirju v Ljubljani je 
nato zmagal zagrebški Medveščak, ki 
sc je uvrstil v finale jugoslovanskega 
pokala, Fužinar je bil na tem turnirju 
drugi.

Na prvenstvu koroške regije za 
kegljaške dvojice je bil letos vrstni 
red naslednji: moški: 1. Belaj — Mla
kar (Fužinar) 6957 kegljev, 2. Penšek 
—■ Strašek (Slovenj Gradec) 6901, 3. 
Paradiž — Golob (Fužinar) 6879, 4. 
Medvoz — Žagar (Korotan) 6763, 5. 
Borovnik — Podojsteršek (Fužinar) 
6703, itd. Ženske: 1. Ermenc — Čer
nič (Slovenj Gradec) 3265, 2. Cigler 
— Gostenčnik (Fužinar) 3223, 3. 
Verbole — Sabljar (Korotan) 3202, 
itd.

Na drugem memorialnem turnirju 
Huberta Žakeljška-Zaldja v Šoštanju, 
bil je 18. junija, so premočno zmagali 
kegljači Fužinarja pred Šoštanjem, 
Tekstilno Prebold in Ljubnim. Med 
posamezniki ie bil najboljši Silvo Be
laj z 934 keglji, drugi je bil Ivo Mla
kar 895, tretji pa Tone Golob (vsi 
Fužinar) z 894 keglji.

V tekmovanju občinske A keglja
ške lige so prepričljivo zmagali keg
ljači iz prve ekipe Strojev in delov. 
Končni vrstni red: 1. SID I 19132 
kegljev, 2. SGV 18757, 3. DU Ravne 
18709, 4. DS SIS Ravne 18463, 5. 
Rudnik Mežica 18449, 6. Energija 
18435, itd. Iz lige je izpadla ekipa In

dustrijskih nožev, v 12-člansko ligo 
pa sta se uvrstili ekipi ETS in Valjar
na, ki sta bili najboljši v B ligi. Med 
posamezniki so bili v A ligi najboljši: 
med registriranimi Mlakar pred Pod- 
ojstrškom in Vovkom, med neregi
striranimi pa Lesnik pred Kotnikom  
in Čedejem.

SMUČARSKI SKOKI

Mladi skakalci Fužinarja so se v 
teh poletnih mesecih udeležili neka
terih tekmovanj na plastičnih skakal
nicah. V počastitev krajevnega praz
nika je bila meddruštvena tekma v 
Braslovčah, uvrstitev skakalcev ra
venskega kluba pa je bila naslednja: 
med pionirji do 13 let je bil Andrej 
Zagernik 2., Boštjan Videršnik 5. in 
Aleš Kreuh 8. Med st. pionirji do 
15 let je bil Jože Zagernik 4.

Od 17. do 19. junija je bila v Ljub
ljani skakalna revija »Mostec 88«. 
Med okoli 300 nastopajočimi so se 
fužinarjevi tekmovalci uvrstili: pio
nirji C — 6. Iztok Verdinek, pionir
ji B — 6. Aleš Stočko, pionirji A —■
3. Andrej Zagernik, 11. Boštjan Vi
deršnik, 18. Aljoša Krivograd in 24. 
Ivi Polanc. V tej kategoriji je nasto
pilo 92 skakalcev. Starejši pionirji —
18. Jože Zagernik in mlajši mladinci 
— 11. Erih Pečnik in 14. Kristi Švab.

ATLETIKA

V Slovenj Gradcu je bil 4. junija 
peti ulični tek in mali maraton Jan
ka Gregoriča. Udeležba tokrat ni bila 
na ravni preteklih let, saj se je v  ma
ratonu na 21 km preizkusilo le 58 
atletov, večinoma rekreativcev. Od 
železarjev se je najbolje uvrstil Golo- 
granc, na 3. mesto v kategoriji vete
ranov nad 45 let.

Na 10. maratonu Djakoviča in He- 
čimoviča je letos nastopila 98 tekmo
valcev, med njimi tudi l i s  Koroške. 
Najbolje se je uvrstila Nada Koneč- 
nik iz Dravograda, na 1. mesto v svo
ji kategoriji, v skupnem pa je bila 3. 
Tretja mesta sta v svojih kategorijah 
osvojila tudi Ravenčan Mirko Kran- 
čan in Mcžičan Janez Janžekovič, 
Drago Laznik je bil 4., Beno Jelen 
(oba Ravne) pa 8.

Na finalu atletskega pokala Slove
nije v Celju sta dobro tekla tudi atle
ta KAK Dani Ošep in Irena Šmid. 
Ošep je bil 2. na 1500 m in 3. na 
800 m, Šmidova pa 3. na 800 m. Na 
mednarodnem atletskem mitingu v 
Ljubljani, 20. junija, pa je nastopil le 
Ošep in se v teku na 800 m s časom 
1:52,97 uvrstil na 5. mesto.

N izek  Start
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TENIS
Dve tekmovanji je teniški klub 

Ravne pripravil v juniju. Najprej od
prto prvenstvo Raven za dvojice, 
kjer sta med 24 dvojicami zmagala 
Slovenjgradčana Miran in Bojan Mla
kar, ki sta v finalu odpravila Tasiča 
in Stefanoviča z Raven z 2 : 0. Tretja 
sta bila Veršnik in Lampreht iz Me
žice, četrta pa Pušnik in Laznik iz 
Dravograda.

Konec junija pa je bilo še odprto 
prvenstvo Raven za posameznike. 
Nastopilo je 34 tekmovalcev, v  final
ni igri je Mežičan Aleš Pustoslemšek, 
ki sicer nastopa za ravenskii klub, 
premagal klubskega tovariša Rajka 
Hovnika s 6 : 3 in 6 : 4. Tretji je bil 
Tasič (Ravne), četrti pa A. Stefano
vič (Titovo Velenje).

PLAVANJE
Na mitingu v Mariboru je v iz

redno močni mednarodni konkurenci 
plavalec Fužinarja Aleksander Am
brož osvojil 4. mesto v disciplini 
200 m hrbtno. Njegov rezultat pa je 
bil dokaj skromen — 2:13,58. Precej 
boljši je bil nastop Ambroža na med
narodnem mitingu v Rimu, kjer je 
sodeloval skupaj s plavalci Ljubljane. 
V vseh treh disciplinah, 100 in 200 m 
hrbtno ter 200 m mešano, se je Sandi 
uvrstil v  mali finale, čeprav je bila 
konkurenca tudi tokrat izjemno 
močna.

NAMIZNI TENIS
Ekipa Fužinarja v postavi Bezjak, 

Špegel, Tušek, Bač in Rožič je uspeš

no končala tekmovanje v I. B repub
liški ligi — vzhod. Fantje so v spo
mladanskem delu prvenstva nanizali 
kar pet zmag v osmih tekmah, pose
bej viden pa je bil delež povratnika 
iz JLA Marka Špegla. V zadnjih dveh 
kolih so igralci Fužinarja v gosteh 
premagali Soboto s 6 : 3 in Beltiince 
7 : 2. Med devetimi ekipami so bili 
Ravenčani na koncu uvrščeni na 5. 
mesto.

Ivo Mlakar

ŠAH
Ekipa šahovskega kluba Fužinar se 

je v  postavi Herbert Komarica, 
Marko Vrečič, Andrej Erjavc in Mar
jan Uršič v času od 23. do 28. maja 
udeležila XXXI. šahovskega festivala 
v Puli. Na največjem šahovskem tek
movanju v Jugoslaviji je sodelovalo 
čez 4000 igralcev, uvrščenih v 26 mo
ških in 2 ženski ter vrsto mladinskih 
in pionirskih skupin. Fužinar je igral 
v XI. skupini, v  kateri je moči me
rilo 14 ekip. Tekmovalni urnik je bil 
letos bolj napet, namesto 5 je bilo 
treba odigrati 7 kol, skrajšali pa so 
tudi čas za razmišljanje. Rezultati:
1. kolo Fužinar : Elektroprenos N o 

vi Sad 2,5 :1,5
2. kolo Titovo Velenje : Fužinar

2,5:  1,5
3. kolo Fužinar : Transjug Rijeka

2,5 : 1,5
4. kolo TAM Maribor : Fužinar

2 : 2
5. kolo Fužinar : Lačarak 1,5 : 2,5
6. kolo RIF Salzburg : Fužinar 0 : 4
7. kolo Braslav Rabar

West Berlin : Fužinar 3 : 1

Fužinar je s 15 točkami osvojil od
lično 4. mesto, zmagali pa so igralci 
zdomske ekipe Braslav Rabar iz Za
hodnega Berlina. Po posameznih de
skah so igralci iz sedmih partij do
segli: na 1. deski Komarica 2,5, na 
drugi Vrečič, 5, na tretji Erjavc 3,5 
in na četrti Uršič 4 točke.

Pred začetkom šahovskega festivala 
je bil v Puli odprti mednarodni tur
nir. Udeležil se ga je mojstrski kandi
dat Danilo Peruš in z dobrimi igra
mi presegel ELO-rating 2300 točk. 
S tem je osvojil naslov mojstra FIDE. 
Uradno mu ga bodo priznali na je
senskem zasedanju kongresa FIDE, že 
zdaj pa zasluži vse čestitke.

V nadaljevanju hitropoteznega pr
venstva za pokal Fužinar ’88 so bili 
na zadnjih turnirjih doseženi nasled
nji izidi: Na 9. turnirju 9. maja, je 
zmagal med 12 igralci Branko Pla
ninšek z 9,5 točke, pred Horvatičem  
8 in Vrečičem 7.

30. maja je bil najuspešnejši Mar
jan Uršič (8), drugi je bil Hrovatič 
(7,5) in tretji Komarica (7).

Na prvem junijskem turnirju je 
bila udeležba spet številnejša. Zmago 
je ponovno odnesel Branko Planinšek 
z 12 točkami, pred Vrečičem 10,5 in 
Rotovnikom z 8,5 točkami.

MV

ZAHVALA
Vsem, ki so kakorkoli pripomogli 

k uspešni izvedbi rokometnega ma
ratona na Ravnah, se najlepše zahva
ljujemo.

Organizatorji maratona

STANISLAV BRICMAN

Žalost in potrtost nas prevza
me, kadar ugasne ž iv ljen je  koga, 
ki sm o ga poznali in  m u b ili b li
zu. Toda tragično je, kadar ugas
ne živ ljen je , k i je  še le  začelo ž i
veti. V si vem o, da bo nekoč na
počil čas, ko se bom o tudi m i 
m orali poslov iti od vsega, kar 
im am o radi, od sonca, narave in  
ljud i okoli sebe. A  n ihče n e raz
m išlja, da bo to m ogoče že se 

daj, da bo že ta trenutek  ugasnilo  
živ ljen je  koga, ki ga im am o radi 
in  ga spoštujem o. V sak tak  dogo
dek nas m očno pretrese in  naredi 
bolečo praznino v  našem  srcu.

Težko je, kadar se  m oram o po
slov iti od znanca, prijatelja, so
delavca a li sorodnika, še  pose
bej, če  vem o, da je  to  slovo za 
zm eraj, da ga ne bom o n ikoli več  
videli, s liša li n jegove besede, ču
tili n jegove b ližine, nasm eha in  
n jegove prešerne radoživosti.

G loboko sm o b ili pretreseni ob 
vesti, da je  ugasnilo  ž iv ljen je  na

šega sodelavca in  prijatelja  S ta 
n islava  Bricm ana.

B il je  kom aj na začetku  svoje  
poti, poln načrtov za prihodnost, 
kot jih  im ajo vsi m ladi tega sv e 
ta. N jegovo ljubezen do m otor
jev  sm o v si poznali.

Toda n it ž iv ljen ja  je  tanka kot 
pajčolan, h itro se  pretrga. Ta 
ljubezen  je  zanj postala usodna. 
V si sm o b ili zaskrbljeni nad n je
govim  zdravstvenim  stanjem  in  
si srčno žele li, da bi ozdravel. T o
da krepka narava je  podlegla h u 
dim  poškodbam .

V sredo, 15. junija, se  je  p re
trgalo njegovo m lado ž iv ljen je  in  
z njim  je  ugasn ila  tudi njegova  
največja  želja, da bi nekoč lahko  
postal vzoren vozn ik  sodobnega  
cestn ega  prom eta, saj je  ves svoj 
prosti čas nam enil usposabljanju  
za poklicnega voznika.

D ragi S tan islav! K o si pred le 
tom  dni prišel kot en ain dvajsetle
ten  fan t na tozd Transport, sm o  
te  sprejeli za svojega. V  tebi sm o 
videli pridnega, poštenega in  iz
najd ljivega  tovariša. N i nak ljuč
je, da si včasih  s svojim i sodelav
ci pri transportni skupini, k jer si 
delal, pom agal rešiti prenekateri 
problem  prem estitve težkih  stro
jev, kjer z nobeno sodobno m eh a
nizacijo ni b ilo m oč dela opraviti; 
pridne roke, kot so b ile  tvoje, so  
b ile  takšnem u delu  kos, zato te  
bom o težko pogrešali.

V spom in na tebe im am o v  gar
derobi, kam or si v sak  dan priha
ja l v ese l in  nasm ejan, prižgano  
svečko in  se  nem o oziram o vanjo  
ter ne m orem o dojeti krute res
nice, da te  n i več  m ed nami. To
lažim o se  s stvojim  dragocenim  
spom inom  lepo narisanih  in  na

om are nalep ljen ih  risb tvojega  
m otorja in  idejnega  znaka koro
škega m oto kluba, ki si m u tudi 
pripadal.

O stal nam  boš vzoren lik  sode
lavca in  tovariša  v  trajnem  spo
m inu  in  m i vsi se  ti zah va lju je
m o za tvo je  delo.

Naj t i bo lahka naša koroška  
zem ljal

V  im enu sod elavcev  tozda Tran
sport izrekam  staršem , bratu in  
drugem u sorodstvu globoko so
žalje!

STANKO ROŠKAR

R odil se  je  leta  1947 v  Podgor
cih pri Ormožu. P o  končani osnov
ni šoli b liže ni b ilo  kruha, zato je  
že p etnajstleten  m oral m ed tuje  
ljud i —  takrat pač n i m ogel s lu 
titi, da m u bo tu jstvo  postalo ž iv 
ljen jska  usoda. V  M ariboru se  je  
izšolal za m esarja  in  se  le ta  1965 
zaposlil v  tam kajšnji Tovarni 
m esnih  izdelkov, nato je  d ela l v  
P erutn in i Ptuj.

P otem  ga je  pot vod ila  naprej: 
v  KZ D rava v  V uzenici, v  V ele
nje, le ta  1980 prvič v  našo že le 
zarno za pet m esecev  v  tozd K o
vačnica, kjer je  delal kot čistilec  
polizdelkov in  rezalec na krožni 
žagi. N ato se  je  zaposlil v  O jstri
ci v  D ravogradu, sp et v  K ošakih  
v  M ariboru pa d ve leti v  N ovi Go
rici. L eta 1984 se je  znova vrn il 
v  Železarno R avne, tokrat v  tozd  
Jeklarna kot pripravljalec za litje  
in zidar livn ih  plošč.

Tu je  lan i zbolel, b il le to  dn i v  
bolnišk i in  po m nenju  in valid sk e
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kom isije ni b il več sposoben za 
težka fiz ična  dela  v  vročem  oko
lju. B ilo  je  dogovorjeno, da se  bo  
usposobil za dela  transportnega  
delavca v  tozdu Jek lovlek . U spo
sab ljati se  je  začel m aja, potem  
je  sp et zbolel in  sredi junija  
umrl.

D elovodja se Stanka spom inja  
kot pridnega in  vestn ega  delavca, 
ki se je  rad pošalil in  b il priprav
ljen  vsakem u pom agati.

L judje se  lahko delim o na več  
načinov, v  b istvu  pa sm o dvoji: 
en i poženem o korenine, drugi ne 
in  m ed te  je  spadal tudi Stanko. 
N i se  m ogel navezati na noben  
kraj in  na nobenega človeka, leta  
pa so tekla.

D om ov se  je  vrn il na koncu  
svoje poti, ko je  našel svoj zadnji 
počitek.

Svojcem  izrekam o iskreno so
žalje.

FRANC HUDOHMET

Zakaj? Zakaj, na katerega ne 
vem o odgovora . . .  Zakaj sm rt, ki 
vedno pom eni žalost, obup in  n e
hanje, prekinja tudi taka ž iv lje 
nja, kot je  b ilo  tvoje?

Ž iv ljen je zdrave, m očne, ob e
tajoče m ladosti!

Z veseljem , ponosom , tako pač, 
kot hodijo zdravi slovensk i fan t
je  služit dom ovini, si tudi ti pred  
dobrim  letom  odšel k vojakom .

Ze takrat se  je  bilo težko loč i
ti od tebe. A  kaj, vsakdo ve, da 
leto  h itro m ine, še  posebej, če  
m eri čas h repenenje po tako lep i 
dom ovini, kot je  naša, in po sn i
denju s tako dobrim i ljudm i, kot 
so Savinjčani.

C enili sm o te  že takrat, ko si 
b il naš štipendist, kasneje pa kot 
dobrega strugarja. Spoštovali sm o  
tvoje  delovne sposobnosti, a ne 
le  to. R adi sm o te  im eli predvsem  
kot človeka, prijatelja, tovariša. 
B il s i tako poln vsega  tistega  le 
pega, o čem er danes toliko pripo
vedujejo  sredstva javnega  ob ve
ščanja, da bi m oralo prežem ati



Kadrovska gibanja
od 21. 5. do 20. 6. 1988

Dne 20. 6. 1988 je bilo v železar
ni zaposlenih 6848 delavcev, to je 
20 delavcev manj kot pretekli me
sec. Za kadrovska gibanja je že vedno 
značilno, da največ delavcev preneha 
z delom zaradi dosežene pokojninske 
dobe, nadomeščamo pa jih le z no
tranjimi prerazporeditvami.

DELOVNO RAZMERJE 
SO SKLENILI

JEKLARNA — Oto Krajnc, Kores 
Božo, Leopold Ovčar, talilci — iz 
JLA; Srečko Srebre, talilec — pri
pravnik iz šole.

JEKLOLIVARNA — Ivan Pisar, 
kalilec, Bojan Navodnik, zidar, An
ton Zdovc, kalupar-livar, Sabri Saiti, 
elektrovarilec — vsi iz JLA; Simon 
Korinšek, kalupar-livar — priprav
nik iz šole.

VALJARNA — Jurij Krenkcr, Re
nato Vastl, Aleš Cvdtanič, Peter Ce- 
kon, Edo Gožnak, Milan Sudar, vsi 
valjavci, Zvonko Golubovič, varilec, 
Darko Hranjec, ključavničar, Bogo
mir Sedar, mehanik obd. strojev — 
iz JLA; Mclhior Kristan, NK dela
vec — ponovna zaposlitev.

JEKLOVLEK — Stanko Pesičcr, 
žerjavovodja, Anton Petrej, žičar, 
Janez Izak, žičar — iz JLA.

ORODJARNA — Martin Cifer, 
brusilec — iz JLA.

TSD — Blaž Kramer, mehanik 
obd. strojev — iz JLA.

STROJI IN  DELI — Karel Rečnik, 
NK delavec — iz JLA.

INDUSTRIJSKI NOŽI — Franc 
Lesičnik, rczkalec — iz JLA.

PNEVMATIČNI STROJI — R o
bert Perger, frczalec — iz JLA.

ARMATURE — Franc Golob, ob
likovalec kovin — iz JLA.

KOVINARSTVO — Franc Rajtcr, 
rezkalec, Franc Hudohmet, Ivan Er- 
menc, strugar — iz JLA.

ETS — Bojan Mori, elektrikar- 
elektronik — iz JLA.

širšo družbeno skupnost. T i pa si 
v se  to im el in  še  več.

Potem  pa je  prišel tisti nesreč
ni dan. K ljub vedenju  o tem , kar 
se je  zgodilo, sm o v si trdno upa
li, da ti bo uspelo prem agati 
sm rt, tako kot si doslej z lahkoto  
prem agoval vse  napore in  težave. 
V erjeli sm o, da se tvo je  telo  
športnika ne bo uklonilo, še  manj 
tvoja  jek len a  volja.

Zgodilo pa se je  tako, kot si 
nihče n iti pom isliti n i upal. B ole
če je  zarezala kruta novica v  vsa  
naša srca. Posebej m ojo skupino, 
katere nepogrešljiv  član  si bil, 
Franci, je  tvoja  sm rt strašno pri
zadela. Prizadela zato, ker sm o te 
prav vsi im eli resnično radi in ker 
vem o, da nadom estila  zate ne bo.

D anes, ko se  poslavljam o od te 
be, vedi, da se poslavljam o le  
od tvojega ubogega m ladega te 
lesa, tvoj duh, spom in nate pa bo 
v  našem  kolek tivu  K ovinarstvu  
iz L jubnega vedno živ, nepozaben.

D ragi Franci, ved i tudi, da so
čustvujem o z vsem i tistim i, k i si 
jih  im el rad in  so ti b ili blizu. 
Z njim i delim o velik o  bolečino in  
kličem o: naj ti bo lahka dom ača  
zem lja!

SGV — Robert Erjavec, NK de
lavec, Marko Križan, vrtalec — iz 
JLA; Zoran Žiberna, NK delavec — 
ponovna zaposlitev.

RPT — Viktor Pesjak, strojni teh
nik — iz druge DO; Edvard Motaln, 
strojni tehnik — iz tozda Pnevma
tični stroji.

KOMERCIALA — Dušan Poberž- 
nik, Stanislav Pogačnik, NK delavca 
-  iz JLA.

DRUŽBENI STANDARD — Dra
gica Ivaštanin, krojačica, Nevenka 
Pečnik, natakarica, Marija Navodnik, 
zdravstveni tehnik — iz druge DO.

KSZ — Anton Pogorevčnik, stroj
ni tehnik — iz Delovne skupnosti za 
gospodarjenje.

MONTER — Franc Garmuš, Ru
dolf Kojzek, ključavničarja, Marjan 
Petrovič, NK delavec, Rolando Vin
šek, Rado Vinšek, strojna tehnika — 
vsi iz JLA.

DELOVNO RAZMERJE 
JE PRENEHALO

JEKLARNA — Mirko Rajšp, 
strojnik, Stanko Roškar, zidar liv
nih plošč — umrla; Mico Stjepano- 
vič, ponovčar — dana odpoved; An
ton Habjanič, ponovčar — doseže
na pokojninska doba.

JEKLOLIVARNA — Albin Čre- 
slovnik, delovodja, Maks Urnaut, 
pomočnik ravnatelja, Valentin Ple- 
sivčnik ,strojni oblikovalec — do
sežena pokojninska doba; Ludvik 
Ramšak, pomočnik žarilca, Bojan 
Krivec, kovin, modelar, Miroslav 
Weiss, Uroš Štruc, Albert Kren, Ivan 
Potočnik, Drago Krauser, modelni 
mizarji; Branko Rogač, Zdravko 
Macogovič, ročna oblikovalca — vsi 
v JLA; Karel Završnik, voznik vili
čarja, Božo Perič, brusilec — izklju
čena.

VALJARNA — Adalbert Skorni- 
šek, odpremnik odpadkov — doseže
na pokojninska doba; Mijo Stanko, 
valjavec, Roman Geršak, odpremnik 
izdelkov — v JLA.

KOVAČNICA — Janez Počival
nik, Marjan Šturbaj, pomočnika ko
vača, Jože Gruber, voznik manipu
latorja, Stevan Mičaševič, brusilec — 
v JLA.

'JEKLOVLEK — Ivan Krivograd, 
skladiščnik orodja — dosežena po
kojninska doba.

KALILNICA — Franc Turjak, sa
mostojni tehnolog — dosežena po
kojninska doba.

TSD — Janko Repnik, žagar — v 
JLA; Matjaž Dirntiš, rezkalec — 
potek delovnega razmerja za določen
&IS

STROJI IN DELI — Ivan Verhov- 
nik, monter, Izidor Habit, Franc 
Krevzel, transportna delavca — v 
JLA.

INDUSTRIJSKI NOŽI — Samo 
Kolar, pripravljalec šarž — v JLA.

PNEVMATIČNI STROJI — Ed
vard Motaln, rezkalec — v TOZD 
RPT.

TRO — Robert Švab, rezkalec, 
Robert Skutnik, Danilo Kordež, rav- 
nalca — vsi v  JLA; Katarina Ladi- 
nek, brusilka — dosežena pokojnin
ska doba.

ARMATURE — Bojan Kramber
ger, dipl. inž. strojništva — dana 
odpoved.

KOVINARSTVO — Franc Rob
nik, brusilec, Drago Kladnik, rez

kalec — dana odpoved, Franc H u
dohmet, umrl.

VZMETARNA — Rado Drofenik, 
oblikov. vzmetnih listov, Mirko Kot
nik, brusilec koncev listov — v JLA.

ETS — Lovro Javernik, obratov, 
elektrikar, Darko Boroja, instrumen- 
talec — v JLA.

SGV — Milan Stojčič, Jože Do- 
brodel, Ivan Tominc, ključavničarji, 
Samo Bezjak, strugar — vsi v JLA; 
Ludvik Ošlovmk, industrijski zidar 
— dosežena pokojninska doba; Janez 
Verhovnik, ključavničar — poklicna 
rehabilitacija.

TRANSPORT — Stanko Bricman, 
transportni delavec — umrl.

KONTROLA KAKOVOSTI — 
Drago Križovnik, kontrolor — v 
JLA.

PII — Boža Kurnik, tajnica, Jože 
Borštner, dipl. inž., strokovni sveto
valec — oba starostno upokojena.

RPT — Alojz Rebernik, referent- 
koordinator, Franc Dretnik, kon-

Ob odhodu v pokoj se  najlepše  
zahvalju jem  sodelavcem  m ini li
varne za pozornost ter darilo, ki 
m e bo vedno spom injalo na leta  
našega sodelovanja. Vsem  skupaj 
želim  še velik o  delovnih  uspehov  
in  osebne sreče.

M arija Sisernik

Ob odhodu v  pokoj se  vsem  so
delavcem  tozda SGV iskreno za
hvalju jem  za pozornost in  darilo. 
Posebej je  ta zahvala  nam enjena  
sodelavcem  priprave dela.

V sem  skupaj želim  še m nogo  
delovn ih  uspehov in  osebne sre
če.

Franc Logar

Ob odhodu v  pokoj se zahva
lju jem  sodelavcem  varnostne nad
zorne službe za praktično darilo.

Ž elim  vsem  velik o  m edsebojne
ga razum evanja, zdravja in  oseb
ne sreče.

Ivan  K lančnik

Ob odhodu v  pokoj se  iskreno  
zahvalju jem  sodelavcem  tozda  
K ovačnica za izkazano pozornost 
in darilo, ki m i bo v  trajen spo
m in. V sem  želim  m nogo delovn ih  
uspehov in  velik o  osebne sreče.

Ivan  M iklavc

Ob tragični sm rti našega dragega  
sina in  brata

S tan islava Bricm ana
se  iskreno zahvalju jem o prijate
ljem , sosedom , sodelavcem  in  
vsem , ki ste sočustvovali v  naj
težjih  trenutkih  z nam i.

H vala govornikom , godbi in  
pevskem u zboru.

B ricm anovi

strukter — dosežena pokojninska 
doba.

KOMERCIALA — Odisej Mous- 
souris, pomožni delavec — potek de
lovnega razmerja za določen čas; Ja
nez Pešl, skladiščni delavec — v JLA.

DRUŽBENI STANDARD — An
ton Fanrich, kuhar — v JLA.

RAČUNOVODSTVO — Nevenka 
Peruš, knjigovodkinja — starostna 
upokojitev.

GOSPODARJENJE — Anton Po
gorevčnik, strokovni delavec — v 
delovno skupnost KSZ.

KSZ — Milan Dobovišek, dipl. inž., 
strokovni svetovalec, Franc Zapušek, 
vratar — dosežena pokojninska doba.

MONTER — Darko Ozanič, po
možni delavec, Robert Rednak, va
rilec, Marija Podgrajšek, knjigovod
kinja — vsi sporazumno; Boris Na
mer, Borut Smodiš, pripravijalca ma
teriala, Branislav Trup, varilec — vsi 
v JLA; Drago Razpotnik, skladiščni 
delavec — izključen.

Kadrovska služba

Z ahvala m ladim
M ladost. P ravijo, da skače čez 

vodo, kjer je  m ost. In  se  ji nič 
ne zgodi. N ekateri pa stopijo na 
cesto, k i vod i v  živ ljenje , in  kar 
tako odidejo za vedno. N am  osta
ne bolečina v  srcu in  občutek v 
praznih rokah, da sm o pestovali 
zam an.

Tam ob cesti, kar tako, je  po
niknilo naše upanje. Da je  odšla  
prešerna, nasm ejana m ladost, so 
tankočutno občutili prav m ladi 
prijatelji. Sm rt je  posegla v  n ji
h ove vrste.

B ili ste nam  v  oporo, vsi vi 
m ladi, k i ste ga im eli radi in  ste  
prišli od blizu in  od daleč po slo 
vo od našega Stanča. G anili ste  
naju.

R astite tudi zanj, da bova v e 
dela, kaj vse  bi najin  sin  dose
gel- Starša

Ob sm rti 
L udvika Janeta

se iskreno zahvalju jem o vsem , ki 
so nam  pom agali v  težk ih  trenut
kih, darovali cvetje  in ga pospre
m ili na zadnji poti.

V si njegovi

Izdaja  delavski svet Žele
zarne Ravne ko t m esečnik 
v  nak lad i 6500 Izvodov. U re
ja  u redn išk i odbor: Milan 
Božinovski, A lojz Janežič, 
Silvo Jaš, M arjan  Kolar, 

B rane 2erdoner. 
U redništvo: glavni in odgo
vorni u red n ik  M arjan  Ko
lar. nov inark i H elena Mer- 
kač in M ojca Potočnik, ta j 

nica Je lka  Jam šek. 
Tel.: 861131, Int. 6304 in  6753
T iska: CGP Večer, M aribor.
Glasilo Je po 7. točki 1. odst. 
č lena zakona o obdavčenju 
proizvodov in sto ritev  v 
prom etu  (Uradni list SFRJ, 
št. 33/72). in m nenju  sek re 
taria ta  za inform acije  SRS 
št. 421-1/72 prosto  plačila 

prom etnega davka.

Fotografije  za  to  Številko so p r i 
spevali:  S. Jaš, H. Merkač, M. P o 
točnik  in kad ro vsk a  služba.

ZAHVALE



24 I N F O R M A T I V N I  F U Ž I N A K St.  7/1988

ZA VROČE IN DEŽEVNE DNI

E rskine Caldvvell

JAJCA BREZ ZREZKOV
(Pisatelj je  1. 1938 potoval po 

Č eškoslovaški. K er je  govoril sa 
mo angleško, je  im el na vzhodu  
države v e lik e  težave s sporazu
m evanjem , posebno v  gostiščih  pri 
naročanju jedi. N a srečo je  im el 
rad zrezke ter ugotovil, da vsi n a
takarji razum ejo besedo Schnitzel. 
—  Op. prev.)

Skoraj m esec dni sem  se boril 
z dunajskim i zrezki za kosilo  in 
večerjo  p'a tudi za občasne pol
nočne prigrizke in  ed in i način, 
kako dobiti za zajtrk  jajca, je  bil, 
da sem  naročil holsteinsk i zrezek. 
To jed  so  v  tem  delu  srednje 
E vrope servirali z eno ali dvem a  
ocvrtim a jajcem a na zrezku, v ča 
sih  pa z zakrknjenim i.

N ekega zgodnjega jutra v  U ž-  
gorodu blizu ruske U krajine sem  
v  h otelsk i restavraciji poskusil 
dobiti jajca brez zrezka. Naj sem  
im el še tako rad zrezke na vse  
m ogoče načine, je s ti jih  po d va
krat na dan je  postalo  dovolj.

»Oeuf m it brez schnitzel,« sem  
rekel natakarju  jasno  in razločno. 
»Mnogo oeuf m it brez.«

»Nein schnitzel?» je  vprašal in 
m alo zm ajal z glavo.

Za to  priložnost sem  poskušal 
razširiti svojo  latovščino, vendar  
se  bojim , da sem  natakarja s tem  
sam o zm edel.

»V eliko oeuf m it brez,« sem  po
novil.

»Horošo,« je  zam rm ral brez n a 
vdušenja.

»N ein schnitzel —  m nogo oeuf,« 
sem  ga odločno opom nil.

»Tak,« je  odvrn il in  odšel.
D vajset m inut pozneje se je  

vrn il široko nasm ejan in  postavil 
predm e ju šn i krožnik. B il je  do 
vrha napolnjen  z rdečim  kaviar
jem .

»N ein schnitzel,« je  deja l in  se 
svečano priklonil.

»Tak,« sem  rek el in  g ledal ko- 
ralasto presno jed. V taknil sem  
m ajhen zaliogaj kaviarja v  usta  in  
ga začel žvečiti za pokušnjo.

»Vam ugajati?« je  vpraša l n a 
takar, prvič po angleško.

»Ce toliko razum ete angleško, 
zakaj ste  m i prinesli ribja jajca  
nam esto kurjih?«

Zm ignil je  z ram eni, kakor da 
ne razum e n iti b esede tega, kar 
sem  povedal. M edtem  ko je  stal 
blizu in  se  srečno režal, sem  z ž li
co zajem al v e lik e  ko ličine ribjih  
jajc.

(O dlom ek iz dela C all it  E xpe- 
rience. Prev. M. K.)

John Steinbeck

MACK IN NJEGOVI
M ack in  n jegov i fan tje  so lju b 

kost, čar in  krepost. V  svetu , ki 
m u v lad ajo  garjav i panterji in so 
ga oglodali m rharji in  slep i šakali 
in  zlorab ili ošabni biki, so Mack 
in  fan tje  čudovito  jed li s tigri, 
ljub kovali neum na teleta  in  pobi
ra li drobtinice, da bi z n jim i n a
hranili ga lebe v  U lic i ribjih  kon
zerv. Kaj im a človek  od tega, če 
je  n jegov v es svet in  sed i sredi 
prem oženja z želodčnim  rakom, 
zgago in  oteklo prostato! —  Mack 
in  fan tje  se  ogibajo zankam , na
redijo v e lik  krog okoli strupa in  
stopajo preko pasti. M edtem  pa 
jih  neka generacija zastrupljenih,

u jetih  in  prenažrtih ljudi zm erja  
s potepuhi, pasjim i sinovi, ta tin 
sko zalego, vlačugarji, m aloprid
neži, k i bodo slabo končali in  so 
sram ota za m esto!

Oče naš, ki s i v  naravi in  živiš  
kojota, sivo  podgano, zapljunkari- 
co, vrabca in  m olja, neskončna in 
neizm erna m ora b iti tvo ja  lju b e
zen do nepridipravov, sram otni - 
kov in  potepuhov, M ačka in  fan 
tov, do kreposti, ljubkosti, v n e-  
m arnosti in ugodja. Oče naš, ki 
si v  n a r a v i. . .

(O dlom ek iz rom ana U lica rib
jih  konzerv)

»Bo zm a j  ali za p r tn ik  a l i .

RADIO EREVAN

»K ako hitro m in e  čas, če se č lovek  m alo  pogovori.<

V prašanje: »V čem  se razliku
je  prejšnji nacist od m ladih  č la
nov NPD?«

Odgovor: »V rojstnem  datumu.«

V prašanje: »Ali je  prava
m ožnost za spravo z Nemci?«

Odgovor: »Da. V ideti je , da so 
nam  oprostili svoj napad na Sov
jetsko  zvezo.«

V prašanje: »Pri nas se  m udi 
kot gost afrišk i študent. Pokazali 
sm o m u znam enitosti našega m e
sta; šli sm o tudi v  ž iva lsk i vrt. 
Tam  je  prvič v  ž iv ljen ju  v idel 
leva. A li n i to  čudno, saj je  A fri
ka dom ovina levov?«

Odgovor: »N ačelno ne. Naša
dežela je  dom ovina b laginje, pa 
je  m nogi še n iso srečali.«

V prašanje: »Stara sem  osem 
najst let. Spoznala sem  starejše
ga m oškega, k i b i se  rad poročil 
z mano. P ravi, da bi se  pri njem  
dobro im ela. Naj m u verjam em ?«

Odgovor: »N ačelno da. G otovo  
se boste pri n jem  dobro im eli —  
verjetno pa bolj redko.«

V prašanje: »Ali je  skleroza
ozdravljiva?«

Radio E revan vprašuje: »Ali 
lahko ponovite sv o je  vprašanje?«

O dgovor na  radio E revan: »Ka
tero vprašanje?«

V prašanje: »Vsakokrat, ko p i
jem  kavo, m e nekaj zbode v  oko. 
A li bi se  to  dalo preprečiti?«

Odgovor: »N ačelno da. P osk u
site  vzeti kavno žličko iz  skode
lice.«

V prašanje: »Moj otrok le  težko  
zaspi. Naj mu pred spanjem  do
volim  gledati televizijo?«

Odgovor: »N ačelno da, toda po
skusite najprej zlepa.«

V prašanje: »Ali im ate s partijo  
pogosto težave?«

Odgovor: »N ačelno da, v  celoti 
pa im a partija več težav  z  nami.«

V prašanje: »Zakaj izdelujem o  
tako v e lik e  količine odlikovanj, 
m edtem  ko n e  dobiš v  trgovin i 
niti pokrova za straniščno  
školjko?«

Odgovor: »Ali hočete, da bi od
lik ova li sovjetske ju n ak e s po
krovi?«

V prašanje: »Kako bom o živeli v 
popolnem  kom unizm u?«

Odgovor: »Kruh, m eso in  tek stil 
bo zelo  poceni. Skratka, v ladalo  
bo stan je kot pod carjem .«

V prašanje: »Ali lahko berem o  
rom ane A leksandra Solženicina?«

Odgovor: »N ačelno da, toda ra 
zum eti m orate angleško a li n em 
ško.«

*

V prašanje: »K akšna je  razlika  
m ed am eriško in sovjetsko prav
ljico?«

Odgovor: »A m eriška pravljica  
se  pričenja z ,N ekoč je  b i l o . . . ’ 
sovjetsk a  pa  z ,N ekoč b o . . . ’«

N A P IS I PO  P ISA R N A H

L judem , k i m orajo op rav iti 
neko delo, n i n ič  nem ogoče.

D elo  v  tem  u radu  je  podobno  
p arjen ju  slon ov: dogaja  se  na  
v iso k i ravn i, sp rem lja jo  ga d iv ji  
k rik i in  d v e  le t i  traja , p red en  se  
pokaže rezu lta t.

S trok ovn jak  je  oseba, k i so jo  
sem  p rip e lja li zadnji tren u tek , 
ko je  b ilo  treb a  razd eliti krivdo.

Za to  p isa ln o  m izo  je  človek , 
čigar sk r iv n i gen ij bi p retrese l 
državo, če  b i m u  to  d ovo lili, n je 
gova  en erg ija  pa  b i p reseg la  v se  
okrog n jega . Zato je  bolje , da 
ga p u stite  spati.

C ilj v se h  p r izad evn ih  u rad n i
k ov  pod jetja  b i m oral biti: 

tem eljito  an a liz ira ti v se  s itu a 
cije, p red v id eti v se  težave, p re 
den se  pojavijo , im eti od govor  
n an je  in  jih  takoj začeti reševati. 
Toda ko s e  zn ajd ete  do p asu  p o 
grezn jen i v  m očvirju , po lnem  
a liga torjev , se  b oste  zelo  težko  
sp om n ili, da je  b il v a š  prvotn i 
n am en  —  iz su š it i m očvirje .


